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آرمان ملی:   نبرد در غزه در شــرایطی آغاز شــد که اعراب و اسرائیل در 
آستانه یک توافق تاریخی برای آغاز روابط دیپلماتیک بودند. آغاز این روابط 
از واشنگتن هدایت می شد. حتی شــایعاتی در مورد دیدارها بین مقامات 
اسرائیل و عربستان با پا درمیانی مقامات آمریکایی ها شنیده شد، اما طرفین 

عادی سازی روابط اعراب و اسرائیل...

گزارش »گزارش »آرمان ملی« از  سفرهای  رئیس جهمور؛آرمان ملی« از  سفرهای  رئیس جهمور؛

از کرملین تا فردیساز کرملین تا فردیس

صفحه 2

انتخابات 1402 هموارکننده چالش احمدی نژاد در 1404 است

حرکت چراغ خاموش احمدی نژادی ها  
همین صفحه

     محصولی پاسخ حمایت های رئیس سابق را می دهد؟

سیدجلال ساداتیان در گفت وگو با »آرمان ملی«:

اسرائیل به دنبال بازکردن
 پای ایران به جنگ است

داده های باورناپذیر را باورپذیرکنیم
 نبی اله عشقی ثانی

فعال اجتماعی

رئیس قوه قضائیه:جنایت در غزه انتقام در آینده 
احکام قطعی قضایی نباید بر زمین بمانند

سرعت اینترنت در حال رسیدن به گیگابایت بر ثانیه استآمریکا درباره برجام به ایران پیام ویژه داد

     عکس:  خبرگزاری فارس
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اینکه جنگ در غزه چرا شــروع شــد؟ چه عوامل، دلایل وتاریخچه ای از ظلم 
و بیدادگری و انتقام گیری باعث حمله حماس به اســرائیل شــد؟ موضوع بسیار 
مهمی است که نیازمند بررسی وتحلیل همه جانبه است. ما اکنون به دنبال تایید 
یا رد آن نیستیم ولی از کسانی که در موضوع ایجاد رژیم صهیونیستی وکشتارها 
و انتقام گیری هــا از آن زمان تاکنون به صورت جنگ یــا در گیری های منطقه ای 
بین طرفین مطالعه دارند انتظار می رود به آن بپردازند تا امکان یک جمع بندی و 
اطلاع رسانی بی غرضانه فراهم شــود. حمله ارتش سر تا پا مسلح اسرائیل با جنگ 
افزارهای مدرن و ویرانگر به نوار غزه سرزمینی که در آن زن و بچه و خانواده زندگی 
می کنند و تبدیل خانه و محل زندگی مردم به میدان جنــگ و بمباران و ویرانی 
مدارس، مراکز درمانی، قطع آب وبرق وجلو گیری از ورود مواد غذایی وکمک های 
بین المللی و کشتار حدود بیست هزار نفر از مردمی که عموما هیچ نوع دخالتی در 
این جنگ ویرانگر ندارند جلو چشــم اعضای خانواده آن ها فاجعه بی نهایت تلخی 
است که جز جنایت جنگی نمی توان نامی بر آن نهاد. اسرائیل و جهانیان بلاشک 
باید منتظر عواقب این انسان کشی ها در آینده باشند. همچنین رهبران کشورهای 
مسلمان که در این جنگ ویرانگر نقشی جز تماشاگر نداشتند نمی توانند پاسخگوی 
تاریخ باشند. رهبران کشورهایی که با سفر به اسرائیل ودادن پیام های حمایت گرانه 
و ارسال تجهیزات و لوازم جنگی باعث این همه کشتار و بی رحمی شده اند بدانند 
که شــریک این جنایات جنگی هستند، معلوم نیســت چگونه می توانند به مردم 
کشورشان  پاسخگو باشند. چگونه جهان ساکت است، سازمان ملل متحد با آن همه 

تشکیلات و موسســات عریض وطویل چه می کند ؟ اگر در چنین مواقعی حساس 
کاری نمی کند در حالی که تماشاگر این همه قتل و فجایع باور نکردنی است پس 
برای چه موضوعی به وجود آمده است ؟ چگونه است که وقتی دبیرکل سازمان ملل 
متحد از شورای امنیت درخواست تشکیل جلسه شورای امنیت برای اعلام آتش 
بس می کند اسرائیل می گوید، دبیرکل سازمان ملل متحد باید استعفا بدهد، چرا 
رهبران کشورهایی که خود را پیشرو دیگر کشورها می دانند و انتظار دارند حرفشان 
شنیده شود ســاکت هســتند ؟ وقتی این همه بی تفاوتی در موضوعی بدین حد 
حساس وجود دارد، مردم دیگر کشور ها به خصوص فلسطینیان به این می اندیشند 
که عدالتی وجود ندارد وامیدی به اقدامات بین المللی نباید داشته باشند بلکه باید 
خودشان کاری بکنند و از پیش معلوم است که منظور چه نوع کارهایی است. اگربه 
سر انجام آنچه اکنون می گذرد بیندیشــیم به این نتیجه می رسیم که کشتار های 
بی رحمانه امروز آبستن حوادث بسیار تلخی است که در آینده به اشکال مختلف 
خود را نشان خواهد داد و جهانیان را متحیر خواهد ساخت. غافل از آنکه آنچه امروز 
می کاری فردا  درو می کنی. کسانی که تصور می کنند این جنگ با کشتار بی پایان 
مردم غزه به اتمام می رسد بدانند که سخت در اشتباه هستند زیرا کودکانی که امروز 
شاهد این قتل عام ها هستند مسلما کینه وعداوتی تمام نشدنی در روح وجان آنان 
رسوخ می کند وشکل می گیرد که هرگز فراموش نمی شود. آتشی زیر خاکستر است 
که روزی سر بر می آورد و در آن روز همه کسانی که این فجایع را به وجود آوردند یا 
تایید کردند یا می توانستند کاری بکنند ونکردند به نوعی مشمول انتقام گیری های 
جمعی یا فردی خواهند شد. آنان که اکنون در صحنه جنگ مرتکب جنایات جنگی 
آنهم در حضور فرزندان واعضای خانواده ها می شوند بدانند حتما با انتقامی سخت 
مواجه خواهند شد. امیدواریم دست اندرکاران مجامع جهانی سریع تر با خردورزی 

کاری بکنند تا این جنایات خاتمه پیدا کند. 

آرمان ملی: یک مقام آمریکایی از پیام ویژه این کشور به ایران خبر داد. 
هماهنگ کننده شورای امنیت ملی در امور هند و اقیانوسیه وزارت امور خارجه 
به سناتورها گفت: فکر نمی کنم کسی معتقد باشد که در شرایط کنونی فرصتی 
برای بازگشت به توافق برجام وجود دارد. این موضوع دیگر جای بحث ندارد. 
جیمز ریش، سناتور جمهوریخواه عضو کمیته روابط خارجی سنا روز پنجشنبه 
از کمبل سوال کرد: دولت بایدن در مورد آزاد سازی پول نقد به ایران چه فکری 
می کند؟ وقتی دولت، آزادسازی 6 میلیارد دلار را شروع کرد، متعجب شدم و بدتر 
از آن، پس از حملات به اسرائیل، درباره 10 میلیارد دلار دیگر صحبت می  کنند؟ 
کمبل از این سیاست دولت بایدن دفاع اما تاکید کرد: »دولت هیچ تحریمی را 
علیه ایران لغو نکرده است.« او گفت: »نگرانی ها در باره شش میلیارد دلار را درک 
می کنم و شما همه استدلال ها را به طور کلی شنیده اید که پول به ایران داده 
نشده است، همه در یک حساب موجود است. ما کاملا اطمینان داریم که اگر پولی 
برداشت شود، به طور خاص برای مردم ایران و برای موارد بشردوستانه استفاده 
شود.« نامزد تصدی سمت قائم مقامی وزارت خارجه آمریکا در عین حال گفت: 
»اکنون ما در فضایی هستیم که ایران در مقابل نقشی که ایفا می کند و مغایر با 
منافع ماست باید هشیار باشیم.« کمبل مدعی شد: »ما باید پیامی هشدار دهنده 
به جمهوری اسلامی بفرستیم که اقدامات تحریک آمیز با واکنش سختگیرانه 

مواجه خواهد شد.« 

آرمان ملی: وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان این مطلب که سرعت اینترنت 
در ایران در حال رسیدن به گیگابایت بر ثانیه است، گفت: همه مسائل اقتصادی و 
اجتماعی به سرعت اینترنت گره خورده است. عیسی زارع پور در مراسم افتتاح کابل 
نوری منازل و کسب و کارهای شهرستان چهارباغ اظهار کرد: زمانی در دهه ۸0 با 
سرعت های کیلوبایت بر ثانیه از اینترنت استفاده می کردیم و بالاترین مقدار آن 
۵12 کیلوبایت بر ثانیه بود. وی با بیان اینکه امروز سرعت دانلود در طرح فیبرنوری 
چهارباغ به933 مگابایت بر ثانیه رسیده است، گفت: سرعت اینترنت در کابل 
نوری ۸0 برابر سرعت قبلی است و یک انقلاب در مسیر ارتباطات و اطلاعات کشور 
محسوب می شود. زارع پور تاکید کرد: یکی از پروژه های مهم دولت همین کابل 
نوری و اینترنت پر سرعت است که باید تا پایان دولت سیزدهم استفاده همه شهرها 
از این امکان فراهم شود. وی گفت: امروز در جهان روی سرعت میلیون ها برابر فعلی 
آزمایش می شود و عمر سیم های مسی به پایان رسیده است، چراکه سرعت اینترنت 
بر بستر سیم مسی حداکثر 16مگابایت بر ثانیه است. وزیر ارتباطات با بیان اینکه 
کابل نوری دارای سرعت نامحدودی است، ادامه داد: با توسعه کابل نوری تا نیم قرن 
آینده از طرف شرکت مخابرات در هیچ شهری برای احداث اینترنت حفاری صورت 
نخواهد گرفت. زارع پور خاطرنشان کرد: ما در کنار شرکت مخابرات به 9 شرکت 
دیگر مجوز دادیم و هم اکنون تعداد اپراتورهای کشور به 10 اپراتور رسیده تا توسعه 

این اقدامات برای مردم تسریع شود. 

ادامه یادداشت
... این مورد حتی باعث شــده دولت ها اگر 
آمار درســتی هم ارائه دهند نسبت به آن با 
شک و شبهه برخورد شــود. این مورد نشان 
دهنده آن است که شــفافیت به طور کامل در ارائه 
آمارها وجود ندارد و عدم شفافیت باعث شده برخی 

حتی آمار صحیح را هم درست ندانند. 
برخی از کارشناسان هستند که هر مقدار دولت ها 
اعلام کنند کــه اقدامات اقتصــادی موجب کاهش 
تورم شده باز هم مدعی می شــوند که دولت در حال 
انتشار پول است و با این ســطح از انتشار پول امکان 
کاهش تورم نیســت و در هر دولتی که ادعا شود که 
تورم کاهش یافته آنها استدلال می کنند چون سطح 
انتشار پول افزایش یافته نمی توان باور کرد که تورم 

کاسته شده است. 
این موارد نشــان دهنده آن اســت که از گذشته 
تاکنون اگر گزارش ها را مبتنی بر آمارهای قابل لمس 
ارائه می دادیم امروز کمتر نسبت به آمارهای ارائه شده 

توسط دولت تردید ایجاد می شد. 
در ارتباط بــا آمار نرخ بیکاری نگارنــده به عنوان 
فردی که در برخی امور فعالیت هایــی دارد اینگونه 
احســاس می کنم که اتفاق های خوبــی رخ داده و 
اشتغالی که در بحث مجازی و بر پایه این فضا ایجاد 
شده کاملا محسوس اســت. به طوری که نمی توان 
ایجاد شــغل بر پایه فضای مجازی و کسب درآمد در 

این ارتباط را نادیده گرفت. 
ضمن اینکه به نظر می رسد بخشی از اشتغال در این 
زمینه نیز عملا در آمارها نیامده است. البته باید برخی 
سطوح دیگر اشتغالزایی نیز مورد بررسی قرار گیرد. 
برخی از فروشگاه های اینترنتی که کالا می فروشند 
یا خدماتی انتقال می دهند دچار رشد شده اند. رشد 
این فروشــگاه ها در معنای ایجاد اشتغال مستقیم و 
غیرمستقیم است. البته نمونه این موارد نشان دهنده 
آن نیست که فضای اشتغال در کل کشور خوب است 
اما در این بخش به خوبی در ایجاد اشــغال اثرگذار 
اســت و ضمن اینکه برخی از آمارها قابل راســتی 

آزمایی است. 
دولت در زمینه ساخت مســکن اقداماتی را آغاز 
کرده کــه این اقدامات نشــان دهنده آن اســت که 
چندین رسته شغلی فعال شده است. از این رو برای 
بررسی این مورد که اشــتغال ایجاد شده یا نه دولت 
باید به صورت ریز آمارهایی را به جامعه ارائه دهد در 
این صورت اســت که پذیرش آمارها از سوی مردم و 

کارشناسان راحت تر خواهد بود. 

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در دیدار با قضات و کارکنان دستگاه قضایی استان 
اردبیل، طی سخنانی اظهار کرد: امروز حجم کار در دستگاه قضایی بسیار بالا است 
و در عین حال توقعات نیز از قوه قضائیه زیاد است؛ علاوه بر این ها، مورد شماتت قرار 
گرفتن دستگاه قضایی نیز نسبت به دستگاه های دیگر بیشتر است؛ در دستگاه قضایی 
اینچنین است که آنکه حکم علیه او صادر شده ناراضی است و آنکه حکم به نفعش صادر 
شده هم ناراضی است و مدعی است کمتر از آنچه که باید، حقش استیفا شده است. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای گفت: به  رغم حجم بالای کار و کمبودها و 
مضایق موجود، باید نهایت احترام را در مواجهه با ارباب رجوع و مردم داشته باشیم؛ 
بارها گفته ام که در موارد بسیاری، رفتار قاضی اثرات به مراتب بالاتری نسبت به رأی 
او دارد؛ من خود در مناصب مختلف قضایی خدمت کرده ام و می دانم که با وجود حجم 
بالای کار و کمبودهای موجود، برخورد محترمانه و کریمانه با ارباب رجوع، شاید در 
مواردی بسیار سخت باشد؛ اما بدانید و توجه داشته باشید که صبور بودن و خدمت 
خالصانه به مردم، با وجود حجم بالای کار، اجر و پاداش بالایی به همراه دارد. وی بیان 
کرد: من در جریان هستم که افزایش حقوق ها در دستگاه قضایی متناسب با افزایش 
تورم در کشور نیست، ما نمی خواهیم این موارد را نادیده بگیریم و نهایت تلاش خود را 
برای برطرف کردن مشکلات معیشتی و اقتصادی همکاران قضایی به کار می بندیم.  
اژه ای با اشاره به تصویب قانون شوراهای حل اختلاف گفت: قانون مصوب، این اجازه 
را داده که ظرف پنج سال بالغ بر 10 هزار نفر جذب شــوراهای حل اختلاف شوند؛ 
البته هنوز هیچ اعتباری برای تحقق این مهم در نظر نگرفته اند؛ من نیز تاکید کردم 
که مسئولان ذی ربط در دستگاه قضایی به نحوی عمل کنند که این 10 هزار نفر، در 
کوتاه ترین زمان ممکن، جذب شــوراهای حل اختلاف شوند. رئیس قوه قضائیه در 
ادامه، دســتورات و توصیه هایی تخصصی را خطاب به قضات و کارکنان دادگستری 
اردبیل مطرح کرد و گفت: قضات در صدور احکامی که ممکن اســت در قبال آن ها 
برداشت های مختلفی از قانون صورت گیرد و بازتاب هایی در جامعه به همراه داشته 
باشد، حتما مشورت کردن را موردنظر قرار دهند و توجه داشته باشند که این مشورت 
کردن، منافاتی با استقلال قاضی ندارد؛ اگر قاضی در امرِ تشخیص موضوع و تطبیق آن 
با قانون، مشورت های لازم را انجام دهد و سپس نظر و رای خود را انشاء و اعمال کند، 
نه تنها با استقلال او تنافی ندارد بلکه می تواند به اتقان حکم او نیز یاری رساند؛ گاهی 
لازم است قاضی برای تدبیر امور پیرامون نحوه اجرایی شدن یک رأی، با رئیس کل 
دادگستری مشورت کند. رئیس دستگاه قضا با اشاره به مقوله اهمیت اتقان آراء گفت: 
قضات و دادرسان ها علاوه بر توجه به متقن بودن آرای خود باید در انشأ آرا نیز نهایت 
دقت را داشته باشند و به شکل ظاهری دادنامه ها نیز توجه کنند؛ در مواردی رأی صادر 
شده از ناحیه یک قاضی، درست و صواب و منطبق با قانون است، اما به لحاظ نگارشی، 
تعابیری در دادنامه بکار رفته است که در شأن قاضی قوه قضائیه نیست. حجت الاسلام 
والمسلمین محسنی اژه ای با اشاره به موضوع اجرای احکام گفت: احکام قطعی قضایی 
به هیچ وجه نباید بلاوجه و بدون دلیل، بر زمین بمانند؛ چرا یک حکم قطعی قضایی، 
یک سال است که بدون علت، اجرایی نشده است؟ این قبیل امور می تواند شائبه برانگیز 
باشد. رئیس دستگاه قضا در پایان با اشاره به اهمیت نظم در امور عنوان کرد: قضات 
و کارکنان قضایی، نظم در امور را سرلوحه خود قرار دهند؛ در این راستا همانطور که 
به ضابطان نیز متذکر شدیم، چنانچه اموالی از متهم ضبط و توقیف می شوند باید به 
سرعت تعیین تکلیف شده و نسبت به نگهداری آن ها تا موعد استردادشان نهایت نظم 

و انضباط لحاظ شود.

 هحفص
11

یاد  د  اشتسخــن روز

اینکه سفر آقای رئیسی به مسکو و سفر آقای پوتین به 
جنوب خلیج فارس می تواند به یکدیگر مرتبط باشــد 

صرفا می توان گفت ...

سفرهای منطقه ای رئیسی و پوتین 

متاسفانه در ادوار گذشته به علت تناقض آمار بین بانک 
مرکزی و مرکز آمار، همواره نوعی دوگانگی آماری وجود 

داشته است...

داده های باورناپذیر را باورپذیرکنیم

 عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل

 امیر واعظ آشتیانی
فعال سیاسی

صفحه 2

آرمان ملی:  تتلو تنها یک خواننده نبود که در حوزه فرهنگی 
تعریف شود چرا که او می دانست با ورود به عرصه سیاست بر 
شهرتش اضافه می شود.   در انتخابات سال96 قصد حمایت 
از محمدباقر قالیباف را داشت اما با عدم ثبت نام او ، به سمت 

دیگری چرخید و در کنار ابراهیم رئیسی نشست و از آنچه 
در ذهن داشــت صحبت کرد. پس از استرداد امیرحسین 
مقصودلو یا همان تتلو از ترکیه به ایران، تصاویر او در دیدار با 

رئیسی در انتخابات 96 و...

آرمان ملی:  کودکان کار یکی از چالش های اجتماعی جامعه است که زمینه ساز چالش هایی دیگر شده است. گسترش 
این پدیده به حدی است که جوامع توسعه یافته و در حال توســعه را به یک اندازه به خود مشغول کرده است. این در 

حالی است...

ابطحی خطاب به رسایی: در صف عکس انداختن با تتلو بودید

اعدام یار دوازدهم اصولگرایان در سال 9۶؟ 

 مصطفی اقلیما در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
کودکان کار  در کشور متولی ندارند

صفحه 9

صفحه 4

 در پی پیش بینی های غلط در خصوص رفع یا ماندگاری هوای آلوده؛

غلط »پیش بینی« کردیم!
 مشاور کمیسیون برنامه و بودجه مجلس از ضرورت های بومی سازی انرژی به »آرمان ملی« گفت؛

بومی سازی اولویت برنامه هفتم

صفحه 6

   تاکید بر توقف سریع جنایات در غزه 
افتتاح بیمارستان شهید سلیمانی فردیس
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  اینکه سفر آقای رئیسی به مسکو و سفر آقای پوتین به جنوب 
خلیج فارس می تواند به یکدیگر مرتبط باشد صرفا می توان 
گفت این ارتباط در رابطه با غزه است، اما به نظر نمی رسد که به 
حالت کلی این سفرها به هم ارتباطی داشته باشند. یعنی سفر 
آقای پوتین به حوزه جنوبی خلیج فارس، امارات و عربستان از 
چند هفته قبل و شاید هم پیش از جنگ غزه برنامه ریزی شده 
بود. سفر مهمی که مسلما به سرعت نمی توانست تدوین شود. 
چون وقتی سفر رئیس جمهور روسیه می خواهد به امارات و 
عربستان صورت بگیرد و بخشی از این سفر اقتصادی است باید 
دستگاه های کشورهای جنوبی خلیج فارس خود را برای این سفر 
آماده کنند. لذا این یک سفر بیشتر مستقل در راستای منافع 
روسیه، عربستان و امارات بوده است و اهمیت خاصی هم داشته 
به خاطر اینکه بالاخره آقای پوتین در دادگاه های بین المللی 
به عنوان ناقض حقوق بشر شناخته شده و تقریبا در سفر به 
کشورهای دیگر ملاحظه داشته است. اما دو سفر اخیر خود را به 
کشورهای متحد آمریکا انجام داده که از این نظر حائز اهمیت 
است. از طرفی سفر آقای رئیسی به مسکو به نظر بیشتر در ارتباط 
با مساله غزه بوده که نوعی هماهنگی میان ایران و روسیه شکل 
گیرد که چگونه می توان آتش بسی را در غزه برقرار نمود. ایران 
نیز از آنجا که حامی حماس است و تقریبا نیز مشخص است 
که اسرائیل دست از کشتار بر نمی دارد تا زمانی که همه غزه 
را تخریب و کنترل کند. لذا در همین راستا نیز آقای رئیسی 
راه دیگری نداشته که به رایزنی با پوتین بپردازد که چه کمکی 
می توان از روس ها در این باره گرفت. از سوی دیگر روسیه دیگر 
نگران تحریم هایی که از سوی غربی ها اعمال شده نیست چرا 
که بعد از جنگ غزه روسیه نسبت به اوکراین دست برتر را پیدا 
کرد. لذا چشم اندازی که اکنون می بینیم تقریبا می توان گفت که 
اوکراین در آن جنگ بازنده است و بعید است که اوکراین بتواند 
روسیه را از شرق، جنوب و شبه جزیره کریمه خارج کند. خود 
غربی ها نیز متوجه این مساله شدند و درون اتحادیه اروپا نیز این 
اختلاف افتاده که چرا ما باید کمک کنیم. چیزی که روشن است 
اوکراین پیروز جنگ نخواهد بود و به همین دلیل ۵۰ میلیارد 
یورویی که اتحادیه اروپا به اوکراین اختصاص داده را مجارستان 
می خواهد وتو کند و هم در درون آمریکا نیز کنگره اجازه نداده 
کمک ۶۰  میلیارد دلاری که بایدن می خواهد نسبت به اوکراین 
انجام دهد، انجام شود. لذا از نظر اینکه روسیه بخواهد تحرکی با 
عربستان و امارات و ایران داشته باشد که این بن بست تحریمی 
را بشکند، از آن گذشته و روسیه وارد فاز دوم خود شده است. 
فاز دوم نیز از این قرار است که بالاخره این جنگ ژئوپلیتیک  
روسیه را بسته نگه داشت؛ یعنی روسیه هم از نظر اقتصادی و هم 
از نظر استراتژیک و تا حدودی نیز نظامی و در سطح بین الملل 
با ژئوپلیتیک بسته مواجه شد. روسیه احساس می کند که چون 
انتخابات ریاست جمهوری این کشور نیز در سال آینده در 
پیش است و جنگ نیز به نحوی به نفع این کشور رقم می خورد 
ژئوپلیتیک خود را باز کند. لذا تحرکاتی که روسیه انجام می دهد 
برای این است که ژئوپلیتیک خود را باز کند و در واقع به مردم 
روسیه نشان دهد که شرایط بهتر می شود و به غرب بگوید که از 
ژئوپلیتیک بسته خارج می شود و در سطح منطقه فعالیت خود 

را آغاز می کند. 

  سفرهای منطقه ای رئیسی و پوتین
یادداشت

  پیام تسلیت یادگار امام 
و قالیباف 

 سیدحسن خمینی در پیامی درگذشت 
العظمی وحید خراسانی  الله  آیت  همسر 
را تسلیت گفت. متن پیام حجت الاسلام 
والمسلمین سیدحسن خمینی به آیت الله 
العظمی وحید خراسانی بدین شرح است: 
بسمه تعالی، محضر مبارک استاد معظم 
حضرت آیت الله العظمی آقای حاج شیخ 
حسین وحید خراسانی مد ظله العالی مصیبت 
وارده را تسلیت عرض می نمایم. خدای متعال 
آن فقیده سعیده را با صدیقه طاهره سلام الله 
علیها محشور گرداند و به جنابعالی و بیت 
معظم خصوصا آقازادگان مکرم و داماد معظم 
آیت الله آملی لاریجانی دامت برکاته صبر و اجر 

مرحمت فرماید. 
همچنین رئیس مجلس شورای اسلامی 
در پیامی درگذشت سیده مکرمه حاجیه 
خانم حسینی، همسر آیت الله حسین وحید 
خراسانی از مراجع تقلید و مادر همسر رئیس 
مجمع تشخیص مصلحت نظام را تسلیت 

گفت.

 نتانیاهو مثل لات های 
محله داش آکل است

علی لاریجانی، نتانیاهو را به یکی از لات های 
محل داش آکل تشبیه کرد و گفت: حیثیت 
نتانیاهو از بین رفته؛ او اعتباری ندارد و از 
خاصیت افتاده است. علی لاریجانی، عضو 
مجمع تشخیص مصلحت نظام در ویدیویی که 
خبرگزاری تسنیم از او منتشر کرده با اشاره به 
وضعیت نتانیاهو بیان کرد: نتانیاهو مثل یکی 
از لات های محله داش آکل است که سرو صدا 
کرده و فحش می داد. یک جوانی بلند شد و دوتا 
سیلی به او زد که باعث شد زمین بخورد. وی 
گفت: حیثیت نتانیاهو از بین رفته؛ او اعتباری 
ندارد و از خاصیت افتاده است. این لات دیگر 
باید از محل برود. امروز صلح شود یا فردا، باید 

برود بمان نیست.

 اعلام جرم شورای رقابت 
علیه 1۳ نهاد 

تبیین  با  رقابت  شورای  سخنگوی 
ظرفیت های ثانونیه این شورا جهت برقراری 
رقابت سالم و شفاف اقتصادی از اعلام جرم 
علیه ۱۳ نهاد غیر دولتی، تعاونی، نظامی و 
اجرای  قانون   ۶ ماده  مشمول  انتظامی 
سیاست های کلی اصل 44 خبر داد. سپهر 
دادجوی توکلی گفت: با تبیین ظرفیت های 
ثانویه این شورا جهت برقراری رقابت سالم و 
شفاف اقتصادی، شورای رقابت علیه ۱۳ نهاد 
غیردولتی، تعاون، نظامی و انتظامی مشمول 
ماده ۶ قانون اجرای سیاست های کلی اصل 
44 اعلام جرم کرده است. سخنگوی شورای 
رقابت اظهار داشت: تاکنون ۱4 صندوق 
بازنشستگی ۲۶ نهاد عمومی غیردولتی و همه 
شهرداری های کشور با تمرکز بر ۹ شهرداری 
کلان شهر مشمول این ماده تشخیص داده 
شده اند. وی از حبس و جریمه نقدی بر اساس 
ماده ۷۲ و بند ۱ ماده ۷۹ قانون مزبور به عنوان 
ضمانت اجرایی تشخیص شورا در این خصوص 
یاد کرد و اظهار داشت: رویه رسیدگی به 
اتهامات این ۱۳ نهاد همچنان در جریان است 
که البته در برخی موارد احکامی مانند صدور 
قرار منع تعقیب، اثبات اتهام، و ادامه رسیدگی 
صادر شده است که البته مانع انجام ادامه 

وظایف شورا در مطالبه گری نیست.

 ممنوعیت سوزاندن قرآن در 
دانمارک 

پارلمان دانمارک روز پنجشنبه ۷ نوامبر 
)۱۶ آذر( قانون ممنوعیت سوزاندن قرآن و 
سایر متون مذهبی را بعد از ساعت ها بحث 
و جدل، با ۹4 رای موافق و ۷۷ رای مخالف 
به تصویب رساند. این قانون برای افرادی که 
»رفتار نامناسب« با متون دینی از جمله قرآن، 
تورات و انجیل دارند، تا دو سال حبس در 
نظر گرفته است. قانون جدید فقط به متون و 
نوشته هایی اشاره می کند که دارای »اهمیت 
اساسی برای جوامع مذهبی شناخته شده« 
هستند. بنا به گفته وزارت دادگستری دانمارک 
»این قانون برای پایان دادن به »تمسخر 
از  جلوگیری  و  مذهبیان  سیستماتیک« 
افزایش خطر اقدامات تروریستی در دانمارک 
است.« البته اپوزیسیون، دولت دانمارک 
را متهم می کند که »از این قانون برای 
 محدود کردن آزادی بیان استفاده می کند.«

افشاگری رئیس صداوسیما 
پیمان جبلی، رئیس سازمان صدا و سیما 
گفت: اگر رسانه ای نمی شد هیچ کدام از شما 
تا همین روز متوجه نمی شدید که تیم تولید 
»افق فلسطین« عوض شده است. تیم تولید 
»افق فلسطین« عوض شده؛ هیچ اتفاقی در 
مورد این برنامه نیفتاده است. نه رویکرد آن 
عوض شد نه آیتم ها و نه اجزای برنامه تغییر 
کرد. وی افزود: همچنان با همان شدت و حدت 
خبرنگار و مستندساز آن در غزه است و کارهای 
ارتباط زنده را انجام می دهد. جبلی در ادامه 
گفت: فقط مساله اینجاست که این موضوع 
رسانه ای شد. ما هم از کسانی که موضوع را 

رسانه ای کردند دلگیر شدیم.

عبدالرضا فرجی راد
تحلیلگر مسائل بین الملل 

خبــــر
 معاون اول رئیس جمهور:  

 جهانیان ایران را کشوری پیشرو
 در شرکت های دانش بنیان می شناسند

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور  روز پنجشنبه  ضمن 
حضور ۳ ساعته در دانشگاه آزاد اسلامی و بازدید از نمایشگاه 
دستاوردهای آن، با تبریک روز دانشجو به تمامی جامعه 
دانشگاهی کشور گفت: دانشگاه و دانشجویان در علم و فرهنگ 
کشور به عنوان نقطه تحول تاریخی شناخته می شوند و موتور 
جدی پیشرفت هستند که توسعه کشور بدون آنها امکان پذیر 
نیست. محمد مخبر با اشاره به سیاست های تبیینی مقام 
معظم رهبری در خصوص دانشگاه آزاد مبنی بر ارتقای علمی، 
گسترش فضای انقلابی و حفظ کیان دانشگاه تأکید کرد: با 
تحولات صورت گرفته در این دانشگاه در سالیان گذشته ، 
حجم بالای میزان پیشرفت علم و فناوری در این دانشگاه کاملا 
مشهود است. وی ادامه داد: پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
نظام آموزش عالی کشور چنان جایگاه بالایی را کسب کرده که 
امروز جهانیان ایران را به عنوان کشوری با علم و فناوری روز 
و پیشرو در شرکت های دانش بنیان به رسمیت می شناسند و 
دانشمندان ایرانی سهم قابل توجهی از تولید علم دنیا را برعهده 
دارند. معاون اول رئیس جمهور به اقدامات دانشگاه آزاد در 
گسترش دانشگاه ها به ویژه در شهرهای با جمعیت چند ده هزار 
نفری پس از پیروزی انقلاب اسلامی اشاره و تأکید کرد: دانشگاه 
آزاد سهم بزرگی در گستردگی اماکن آموزشی در نقاط مختلف 
کشور داشته و توانسته است دغدغه تحصیلات دانشگاهی 
فرزندان خانواده های ایرانی را رفع کند. وی ادامه داد: دانشگاه 
آزاد به تحول فرهنگی، ارتقای سطح زندگی و افزایش درک و 
آگاهی مردم به ویژه در شهرها و مناطق دورافتاده کمک شایان 
توجهی کرده است که قطعا برای اداره کشور نیازمند ارتقای 
چنین معیارهایی هستیم. مخبر در این جلسه که وزرای علوم، 
تحقیقات و فناوری و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی حضور 
داشتند، خاطرنشان کرد: دانشگاه آزاد می تواند به عنوان کانونی 
مهم برای تشخیص مسئله، احصاء ظرفیت های مناطق مختلف 
و تلاش برای حل مسئله مورد توجه قرار گیرد. معاون اول رئیس 
جمهور با اشاره به سرعت بالای تغییرات علم و فناوری در جهان 
تصریح کرد: باید با توجه به فناوری های روز دنیا در زمینه های 
مثل کوآنتوم و هوش مصنوعی به عنوان کشوری پیشرو در 
جهان شناخته شویم که دانشگاه آزاد به دلیل چابکی و قدرت 
بالا در تصمیم گیری می تواند به عنوان منبعی مهم برای تولید و 
یا انتقال این نوع دانش و تکنولوژی به داخل کشور تبدیل شود. 
مخبر تأکید کرد: مردمی کردن اقتصاد و کمک به اداره کشور به 
دلیل سنخیت و نزدیکی دانشگاه آزاد با بخش خصوصی امکان 
پذیر است و این دانشگاه می تواند نقش تسهیل گری در این 

زمینه ایفا کند. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور 
کشورمان در دیدار با »ولادیمیر 
روسیه،  جمهور  رئیس  پوتین« 
روابط  از  ابراز خرسندی  ضمن 
رو به رشد دو کشور، همکاری با 
سیاست  راستای  در  را  روسیه 
اسلامی  جمهوری  همسایگی 
ایران حائز اهمیت دانست. سید 
ابراهیم رئیسی در ادامه با اشاره به 
همکاری های خوب ایران و روسیه 
در بخش های انرژی، کشاورزی و 
شرکت های دانش بنیان، بر فراهم 
بودن زمینه برای برداشتن گام هایی 
موثرتر در توسعه همکاری ها در 
راستای منافع دو کشور و دو ملت 
تاکید کرد. وی در بخش دیگری 
از سخنان خود گفت: آنچه موجب 
رنج بشریت شده، یکجانبه گرایی 
و نظم ناعادلانه جهانی است که 
یکی از جلوه های آن امروز در غزه 
قابل مشاهده است. رئیس جمهور 
جنایات رژیم غاصب صهیونیستی 
علیه مردم بی دفاع غزه را نسل کشی 
و جنایت علیه بشریت توصیف کرد و 
افزود: شهادت بیش از ۶ هزار کودک 
به دست رژیم جنایتکار صهیونیستی 
باعث رنج و تأسف است، اما تاسف 
بارتر این است که این جنایات 
مورد حمایت آمریکا و کشورهای 
غربی قرار می گیرد و یا با سکوت و 
بی تفاوتی سازمان های بین المللی 
و تشکل های مدعی حقوق بشری 
مواجه شده و ناکارآمدی آنها را به رخ 
می کشد. رئیسی با اشاره به اینکه 
در حال حاضر در غزه در هر ۱۰ 
دقیقه یک کودک مظلوم به شهادت 
می رسد، بر ضرورت توقف هر چه 
سریع تر بمباران ها و جنایات علیه 
فلسطینیان غزه به عنوان مهم ترین 
دغدغه امروز جهان بشریت تاکید 
کرد. همچنین رئیس جمهور پس 
از سفر فشرده کاری یک روزه به 
بامداد   ۳ ساعت  حوالی  روسیه 
روز جمعه به تهران بازگشت و در 

سخنانی به تشریح نتایج این سفر 
پرداخت و گفت: این سفر فرصت 
خوبی برای دیدار و مذاکره با رئیس 
جمهور محترم و مسئولان عالی رتبه 
روسیه بود و در جریان این دیدارها 
درباره مسائل مورد نظر دو کشور به 
ویژه در بخش های انرژی، کشاورزی، 
مسیر  همکاری های  و  ترانزیت 
شمال-جنوب به عنوان مهمترین 
محورهای همکاری میان دو کشور 
بحث و تبادل نظر صورت گرفت. 
رئیسی همچنین موضوع فلسطین 
را از جمله مهمترین محورهای 
مذاکرات با طرف روسی در این سفر 
عنوان کرد و گفت: اقدام فوری در 
جهت توقف سریع بمباران ها علیه 
مردم مظلوم غزه، رفع محاصره 
این منطقه و احقاق حقوق ملت 
فلسطین به عنوان نکات اشتراکی و 
مورد تاکید طرفین در این مذاکرات 

مطرح شد.
به  فساد  با  برخورد  در   

هیچ کس رحم نمی کنیم
رئیس جمهور در ادامه برنامه های 
سفر دولت مردمی به استان البرز، 
با  کرج  شهر  مردم  اجتماع  در 
قدردانی از استقبال گرم و پرشور 
اهالی این استان اظهار داشت: 
قطعا این استقبال مردم ناشی از 
علاقه مندی آنها به انقلاب و نظام 
اسلامی و پایبندی به ولایت فقیه 
است. سید ابراهیم رئیسی   توسعه 
جاده ها و راه های مواصلاتی را با 
توجه به نزدیکی البرز به پایتخت 
را یکی از نیازهای جدی و اساسی 
استان برشمرد و گفت: از همین 
رو بنده امروز در بدو ورود به استان 
به  مربوط  پروژه های  برخی  از 
حوزه راه بازدید کردم و دیدم که 
دوستان ما تلاش خوبی برای رفع 
کمبودها در این زمینه کرده اند، اما 
همچنان نیاز به مجاهدت برای رفع 
کاستی ها داریم.  وی همچنین به 
حضور خود در شهر فردیس اشاره 

و خاطرنشان کرد: منطقه فردیس 
با وجود برخورداری از تراکم بالای 
جمعیتی و جمعیت ۷۰۰ هزار نفری 
فاقد یک مرکز درمانی مجهز بود که 
امروز با افتتاح بیمارستان شهید 
سلیمانی چشم انتظاری ۱۲ ساله 
مردم برای بهره مندی از یک مرکز 
درمانی مجهز به پایان رسید. رئیس 
جمهور در ادامه به وجود شهرک ها 
در  متعدد  صنعتی  واحدهای  و 
استان البرز اشاره کرد و گفت: به 
لطف وجود این واحدهای صنعتی، 
وضعیت اشتغال در این استان نسبتا 
مطلوب بوده و به نسبت برخی دیگر 
از استان ها در البرز مشکل چندانی 
در زمینه اشتغال نداریم. رئیس 
جمهور در ادامه رفع مشکل مسکن 
در استان البرز را از جمله برنامه های 
محوری دولت برشمرد و با اشاره به 
اقدامات انجام شده از سوی دولت 
۲.۵ سال  در بخش مسکن طی 
گذشته تصریح کرد: امروز در کشور 
یک میلیون و ۹۰۰ هزار مسکن 
روستایی، شهری و بافت فرسوده 
در دست احداث داریم که بخشی 
از آنها نیز به متقاضیان واگذار شده 
بیش ۵۲ هزار هکتار زمین برای 
واگذاری به متقاضیان آماده سازی 
شده و از ۲4۰ هزار مسکن مهر نیمه 
تمام به ارث رسیده به این دولت با 
تلاش وزارت راه و شهرسازی ۱۰۷ 
هزار مسکن آماده و به مردم تحویل 
داده شده و برای تکمیل مابقی آنها 
تا اوایل سال آینده هدف گذاری و 
برنامه ریزی کرده ایم. رئیسی خطاب 
به مردم استان البرز با تأکید بر 
اینکه دولت در همه عرصه ها برای 
رفع مشکلات مردم و زمینه سازی 
برای رفاه بیشتر آنها با بهره گیری 
از ظرفیت های بسیار بالای کشور 
به صورت شبانه روزی در حال کار 
و فعالیت است، اظهار کرد: در سفر 
اخیر یکی از روسای جمهور کشورها 
به ایران و بازدیدش از پارک های 
علم و فناوری از میزان پیشرفت 
برغم  ایران  اسلامی  جمهوری 
تهدیدها و تحریم ها ابراز شگفتی 
کرده بود که بنده به او گفتم جوانان 
باانگیزه ایران اسلامی اراده کردند 
که تهدیدها و تحریم ها را به فرصت 
تبدیل کنند. رئیس جمهور در ادامه 
اقتصاد مقاومتی را شاکله اصلی 
اقدامات دولت برای مصون سازی 
اقتصاد کشور از تکانه های تحریم 

و فشار عنوان کرد و گفت: اگر 
می خواستیم به تهدیدات دشمن 
توجه کنیم امروز رشد اقتصادی 
کشور رشد بیش از 4 درصدی و 
تولیدات  درصدی   ۲۲ افزایش 
اساسی در کشور رقم  کالاهای 
نمی خورد. رئیس جمهور در ادامه 
تصریح کرد: آمدن من به استان ها 
یک امر تشریفاتی نیست بلکه به 
میزان رفع مشکلات مناطق مختلف 
کشور بستگی دارد و تا زمانی که 
مشکلات وجود داشته باشد بنده 
خود را موظف به سرکشی به نقاط 
کشور برای تسریع در رفع مشکلات 
مردم می دانند. رئیسی در ادامه 
خطاب به همه مدیران دستگاه های 
اجرایی و نهادهای مختلف توجه به 
ارباب رجوع و حساسیت و پرهیز 
نسبت به روابط ناسالم اداری، رشوه 
و پارتی بازی در نظام اداری کشور 
را گوشزد کرد و افزود: ما با مردم 
پیمان بسته ایم که ضمن اصلاح 
بسترهای فسادزا یک نظام اداری 
عادلانه در کشور بنا کنیم و در این 
مأموریت بزرگ مردم را یار و همکار 
خود می دانیم. رئیس جمهور تأکید 
کرد: یقین بدانید در برخورد با فساد 
به هیچ کس و در هیچ سطحی رحم 
نخواهم کرد. رئیس جمهور در ادامه 
تصریح کرد: در ملاقات روز گذشته 
با آقای پوتین رئیس جمهور روسیه 
نیز به پیروزی مقاومت فلسطین 
پس از ۶۰ روز اشاره کرده و گفتم که 
رژیم پرمدعای صهیونیستی برغم 
برخورداری از حمایت های همه 
جانبه آمریکا و برخی کشورهای 
فاقد  غربی در مقابل یک گروه 
نیروی هوایی و دریایی و با امکانات 
است.  خورده  شکست  محدود 
رئیس  تصدیق  مورد  نکات  این 
خواهد  قرار  نیز  روسیه  جمهور 
گرفت. رئیسی همچنین  در ادامه 
استانی  سفر  دومین  برنامه های 
دولت مردمی به استان البرز با 
حضور در شهر فردیس بیمارستان 
شهید سلیمانی این شهر را پس 
از ۱۲ سال انتظار مردم به طور 
رسمی افتتاح کرد. رئیس جمهور در 
بازدید از بیمارستان شهید سیلمانی 
فردیس هم با بیماران بستری شده 
این بیمارستان دیدار کرد هم به 
کودکان، گل اهدا کرد. بیمارستان 
شهید سلیمانی فردیس به عنوان 
نخستین بیمارستان در این منطقه، 
تا سال گذشته ۵۰ درصد پیشرفت 
فیزیکی داشت، اما سفر فروردین ماه 
سال گذشته رئیس جمهور به استان 
البرز نقطه عطفی برای جهش در 
تکمیل این بیمارستان و ده ها پروژه 
نیمه کاره و خاک خورده دیگر 

استان بود. 

از کرملین تا فردیس
   تاکید بر توقف سریع تر جنایات در غزه             افتتاح بیمارستان شهید سلیمانی فردیس

  هیچ نگرانی
 از جنگ نداریم

  فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی تاکید کرد: در محیط پیرامون 
ما ظرفیت بروز جنگ بالاست و ظرف 
جنگ های  جز  گذشته  سال   4۵
بالکان و اوکراین، همه جنگ ها در 
این منطقه بوده است؛ در درون ما 
هیچ آثار نگرانی از جنگ نیست و 
هیچ کسی نمی ترسد. سردار سرلشکر 
پاسدار حسین سلامی تصریح کرد: به 
فضل الهی تحول جالبی در جهان رخ 
داده که ممکن است در کوتاه مدت 
قابل رؤیت نباشد اما آثار بلندمدت 
آن حتماً روشن خواهد شد؛ انقلاب 
اسلامی وقتی از مرزها عبور کرد و 
سازه هایی از قدرت شکل گرفت و 
و  خورد  گره  هم  به  سازه ها  این 
جغرافیایی از مقاومت را شکل داد و 
جبهه مقاومت ایجاد شد، دشمنان ما 
مجبور شدند از پناهگاه های راهبردی 
 خود خارج شوند و مستقیماً وارد 

گسترش نظامی شوند.

ابطحی خطاب به رسایی: در صف عکس انداختن با تتلو بودید

اعدام یار دوازدهم اصولگرایان در سال 96 ؟ 
مسئولان به حل مشکلات رائفی پور هنوز به حال تتلو غبطه می خورد؟

مردم بپردازند

خط و نشان ارتش ایران 
برای آمریکایی ها

 امام جمعه قم با بیان اینکه از 
امروز باید برای یازدهم اسفندماه 
روزشماری کرد، گفت: مشکلات 
مردان و زنان انقلابی را از ماندن در 
صحنه باز نمی دارند، سختی های 
فراوانی را پشت سرگذاشته و در 
انقلاب مانده ایم و البته از مسئولان 
آرام  آرام  که  داریم  انتظار  هم 
مشکلات معیشتی مردم و زمینه 
جلب رضایت عمومی را فراهم کنند 
تا یک مشارکت پرشور در انتخابات 
ایجاد شود که بتوانیم بگوییم که 
این نظام بعد از بیش از چهل سال 
با وجود همه توطئه های درونی و 
برونی، همچنان برقرار مانده است 
و این مردم بر سر پیمان خود با امام 
و شهدا هستند. آیت الله سید هاشم 
حسینی بوشهری افزود: دشمنان 
به دنبال تفرقه بودند اما نه تنها به 
هدف نرسیدند بلکه امروز شیعیان 
حزب الله و انصارلله یمن و مقاومت 
کشتی های  که  هستند  عراق 
اسرائیلی را توقیف می کنند و باز 
هم تهدید می کنند که این حملات 

ادامه خواهد داشت.

 فرمانده نیروی دریایی ارتش 
گفت: به زودی رزمایش  بزرگ 
دریایی را به صورت مرکب و با حضور 
سایر کشورها در سواحل جنوبی 
برگزار خواهیم کرد. امروز در تمام 
صحنه های بین المللی حضور جدی 
داریم و همه به مردم ما احترام 
می گذارند و می پرسند چگونه با این 
همه تحریم، در حوزه بسیار پیچیده 
ساخت زیردریایی و ناوشکن به این 
جایگاه رسیده ایم. دریادار شهرام 
ایرانی ادامه داد: امروز اقتدار نظام 
ما در سطحی است که دو ماه قبل 
ناوشکن آمریکایی در سواحل ونزوئلا 
به سمت نفتکش ما آمد و پیام ایست 
و بازرسی داد. تیم اسکورت نفتکش 
اعلام کرد این کشتی پرچم ایران را 
دارد و ما چنین اجازه ای نمی دهیم. 
نهایتا پس از ۲4 ساعت ناوشکن 
آمریکایی به التماس افتاد که حداقل 
نزدیک نفتکش ما بشود، اما این 
اجازه هم داده نشد. دشمن این گونه 

تحقیر می شود.

  آرمان ملی - یاسمین طالقانی: تتلو 
تنها یک خواننده نبود که در حوزه فرهنگی 
تعریف شود چرا که او می دانست با ورود به عرصه 
سیاست بر شهرتش اضافه می شود.   در انتخابات 
سال۹۶ قصد حمایت از محمدباقر قالیباف را 
داشت اما با عدم ثبت نام او ، به سمت دیگری 
چرخید و در کنار ابراهیم رئیسی نشست و از 
آنچه در ذهن داشت صحبت کرد. پس از استرداد 
امیرحسین مقصودلو یا همان تتلو از ترکیه به 
ایران، تصاویر او در دیدار با رئیسی در انتخابات ۹۶ 
و عکس یادگاری برخی چهره های سیاسی تندرو 
با او در فضای رسانه ای و مجازی دست به دست 
می شود. اصولگرایان تنها آن زمان را در ذهن 
داشتند که تتلو در بحبوحه مذاکرات هسته ای در 
سال ۹4، ترانه »انرژی هسته ای« را بر عرشه یک 
ناو نظامی ایرانی با عباراتی چون »خلیج مسلح 
فارس حق مسلم ماست« خواند اما هویت واقعی 
او خیلی زود هویدا شد و رفتارهای هنجارشکنش 
قابل پذیرش نبود بنابراین از کشور رفت و در 
خارج ایران هم اقدامات زشتی کرد و در نهایت 
ترکیه او را به ایران بازگرداند. شاکیان خصوصی از 
امیر تتلو شکایت های متعددی در دستگاه قضایی 
ثبت کرده اند؛ اما یکی از مهم ترین اقدامات تتلو 
گسترش فساد و فحشا و فراخوان برای حضور 
نوجوانان زیر ۱8 سال در محل زندگی اش در 
استانبول بود. حالا این سوال مطرح است که آیا 
حکم اعدام در انتظار این خواننده شیطانی است؟ 
در چنین شرایطی نگاه ها به برخی از اصولگرایانی 

برگشته که از تتلو  حمایت کرده بودند. 
 دفاع پناهیان از دیدار تتلو با رئیسی

جهان نیوز یکشنبه سال ۹۶ ویدئویی از علیرضا 
پناهیان منتشر کرده که از امیر تتلو دفاع کرده 
است! علیرضا پناهیان، فعال سیاسی نزدیک به 
جبهه پایداری است در یکی از سخنرانی هایش در 

دفاع از دیدار رئیسی و تتلو گفته بود: »این سید 
بزرگوار با ترانه خوانی که خودش می گوید، آقا من 
این کارها را کنار گذاشته ام و چند سال است برای 
نظام و انقلاب و... می خوانم، جلسه گذاشته، عرق 
دینداری برخی ها، یک دفعه زده بالا... آقا امام 
حسن از ظهیر کمک گرفته، ظهیر می دانید یعنی 
کی؟ در واقع از دشمنان سیاسی پدرش علی ابن 
ابی طالب کمک خواسته است. برای کمک به 
حق باید کمک بگیریم، اما یک دفعه عرق دینی 

برخی ها بالا می زند.«
 غبطه رائفی پور به حال تتلو 

»علی اکبر رائفی پور« از سخنرانان اصولگرایان 
که جناح راست از او به عنوان »استاد« یاد 
می کنند، در نامه ای به »امیر تتلو« که پس از 
حمایت از کاندیداتوری »ابراهیم رئیسی« برای 
این جناح عزیز شده و ساعت ۳ بعدازظهر روز 
انتخابات سال ۹۶ در سایت »فردا« )منتسب 
به »محمدباقر قالیباف«( منتشر شده بود، 
آمده است: »به خاطر این روزها به حالت 
غبطه می خورم/ نه فقط از این جهت که مظلوم 
واقع شده ای! بلکه بیشتر برای اینکه معیار 
تشخیص حق از باطل شده ای. نگران فحش ها 
و بی احترامی های شان نباش! این روزها باید 
در تاریخ این مرز و بوم ثبت شود. اصلا تو باید 
برای خلیج همیشه مسلح فارس بخوانی، آری 
تو بخوان، چون مطمئن هستم دلارهای اماراتی 
که دهان ابراهیم حامدی را بست تا در کنسرت 
امارات آهنگ خلیج فارسش را نخواند، در تو اثر 
نخواهد کرد. امیر جان بخوان، تو باید بخوانی. 
بخوان برای همان کسانی که به یک کیسه برنج 

بیشتر می اندیشند.«
 چالش ابطحی و رسایی

حمید رسایی با انتشار تصاویری از تقدیر 
»امیر تتلو« در سال ۹۶ و در دفاع از آن برنامه 

نوشت: »برنامه سال ۹۶ خبرگزاری فارس، 
مراسم خوبی بود، اما خوب تر از آن، ایده تقدیر 
از کسانی بود که در فضای مجازی فعالیت دارند 
و  به واسطه نظراتشان، مورد هجمه معاندین 
قرار گرفته بودند. در مراسم آن سال، تیپ های 
مختلفی هم تقدیر شدند: محیط  بان، مجری، 
خبرنگار، خواننده، هنرپیشه تا همسر مدافع 
حرمی که در فضای مجازی فعالیت داشت 
و جملگی به دلیل دفاع از ارزش های دینی 
و انقلابی مورد هجمه واقع شده بودند. البته 
فضاسازی آن روز و امروز درباره آن مراسم از 
طرف یک جریان خاص هم بیشتر به دلیل دفاع 
این تیپ اجتماعی از انقلاب اسلامی و اظهار 
پشیمانی آنها از گذشته شان بود. این جماعت 
دوست ندارند این بازگشت پذیری به آغوش 
دین و انقلاب، الگو شود و گذشته نامناسب افراد 
ترمیم شود.« آنچه رسایی نوشت پایان ماجرا 
نبود. محمدعلی ابطحی، عضو مجمع روحانیون 
مبارز، در توئیتی نوشت: »تتلو برای خودش عالم 
متفاوت و حتی مکتب ویژه و ادبیات مخصوص 
دست و پا کرده بود و به همین دلیل یکی از 
چندتا پرمخاطب ایرانی است. حالا که دستگیر 
شده باید مسئولان قضائی و اطلاعاتی به تاثیر 
تصمیماتشان بر نسل نوجوان و جوان توجه 
ویژه کنند.« این توئیت ابطحی، واکنش حمید 
رسایی، چهره سیاسی تندرو که عکس هدیه 
دادن او به تتلو این روزها وایرال شده است، به 
دنبال داشت. او در توئیتی نوشت؛ اولین چراغ 
اعدام نکنید توسط ابطحی روشن شد. این 
ادعای رسایی پاسخ ابطحی را به دنبال داشت، او 
نوشت: »جناب آقای رسایی نامرد نباشید شما 
تو صف می ایستادید و باهاش عکس یادگاری 
می گرفتید، من که تا حالا ندیدمش، شما باید 

چراغ اعدام نکنید را روشن می کردید نه من.«



محصولی بگوید چطور مولتی میلیاردر شده؟
 افشای دلیل امتناع وزیر کشور 
دولت خاتمی از امضای حکم 

احمدی نژاد
آرمان ملی: چند روزی است که ثروت محصولی بحث 
مجامع سیاسی و اقتصادی شده است. ثروتی که از زمان 
حضورش در دولت احمدی نژاد هویدا بود اما اکنون پررنگ 
شده است. علی صوفی، فعال سیاسی اصلاح طلب می گوید: 
ما می گوییم که اگر ایشان اصلا کار اقتصادی نکرده است، 
این ثروت را از کجا آورده و از چه طریقی مولتی میلیاردر 
شده است؟ آنچه در دولت خاتمی به خاطر دارم این است 
زمانی که احمدی نژاد به عنوان شهردار مطرح شد، وزیر 
کشور از امضای حکم او امتناع می کرد و دلیل آن هم 
پرونده ای بود که احمدی نژاد در شهرداری اردبیل داشت 
که آن پرونده هم به سوآپ نفتی ارتباط پیدا می کرد که 
انجام داده بودند و همان موقع ۳ میلیارد تومان درآمد آن 
به حساب »محصولی« واریز شد که در نهایت او بر مبنای 
این معامله پولدار شد و الان هم خانه آنچنانی دارد و طبق 
گفته های حتی اصولگرایان محصولی ثروت هنگفتی دارد.  
بر فرض که محصولی در دولت آقای احمدی نژاد حتی یک 
ریال هم کار اقتصادی نکرده اما باید بگوید چه زمانی کار 
اقتصادی کرده و آن کار اقتصادی چه بوده که توانسته این 
همه ثروت به دست آورد. وی درپاسخ به اینکه »جبهه 
پایداری در راستای تطهیر چهره محصولی به تخریب 
چهره های اصلاح طلب نظیر کواکبیان و چهره های معتدل 
می پردازند، ارزیابی شما از این اقدام اعضای جبهه پایداری 
چیست؟« بیان داشت: »بنده از ثروت افرادی که این جبهه 
نام برده، خبر ندارم که بخواهم ثروت محصولی را با آنها 
مقایسه کنم. از سوی دیگر در رسانه ها هم چنین چیزی 
مطرح نشده که کواکبیان یا لاریجانی مولتی میلیاردر 
هستند که بخواهیم این سه مولتی میلیاردر را با هم 
مقایسه کنیم. اینکه ادعا کنند فلان چهره ثروتمند است که 

محصولی را تطهیر نمی کند.« 
   آغاز فعالیت های اقتصادی محصولی

محصولی بین سال های ۶8 تا ۷۰ مشاور سردار ذوالقدر، 
رئیس ستاد مشترک سپاه بود که استعفا داد و از آن زمان 
وارد کارهای اقتصادی می شود؛ غالب فعالیت های او در 
حوزه ساخت و ساز بود. تا سال ۱۳84 محصولی در حال 
»کار اقتصادی« بود که با روی کارآمدن دولت محمود 
احمدی نژاد، سرنوشت دیگری پیش روی او قرار می گیرد. 
محصولی که در دنیای سیاست حضور فعالی نداشته، بعدها 
در دولت محمود احمدی نژاد ظاهر شد؛ ابتدا احمدی نژاد 
بنا داشت او را در دولت اولش به عنوان وزیر نفت داشته 
باشد؛ دقیقا همان جایی اتهامات و ابهامات زیادی گرداگرد 
محصولی می گردید؛ اتهامات و ابهاماتی که یکی از آنها 
پیرامون امتیاز »سوآپ نفت« در آذربایجان غربی بود. این 
معرفی واکنش های تندی را در میان مجلسی ها برانگیخت. 
قدرت ا... علیخانی، نماینده قزوین در مجلس هفتم، گفته 
بود که »محصولی باید پاسخ دهد که منزل گرانقیمت، 
درآمد میلیاردی، برج های میرداماد و زمین های بزرگ 
منطقه حسنی کیا را چگونه به دست آورده است.« علی 
عسگری، نماینده مشهد در همین مجلس هم به فیلم 
تبلیغاتی احمدی نژاد برای انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۱۳84 اشاره کرده و گفته بود که وقتی رئیس دولت 
خانه ای ساده از خود به مردم نشان داده، بهتر است »یک 
مدیر ساده زیست را به کابینه دعوت کند چرا که مقایسه 
آن با خانه ساده احمدی نژاد همخوانی نشان نمی دهد.« 
آن زمان شائبه پیرامون مال و اموال محصولی علاوه بر 
ماجراهای »سوآپ نفت«، با فعالیت های اقتصادی او در 
»بخش خصوصی و حوزه پروژه های عمرانی و ساخت و 
ساز مسکن« نیز گره خورده بود. با این حال محصولی خود 
ادعاها درباره ثروت افسانه ای را رد کرده بود و تاکید داشت 
کلا در 44 مناقصه و مزایده دولتی حضور داشته است. 
موردی که همیشه محصولی را بر سر زبان ها نگه می دارد، 
صفرهایی است که در پس دارایی او می آید؛ دارایی هایی که 
بسیاری آن را افسانه ای می دانند. سال ۱۳۹۰ و در آستانه 
اننتخابات مجلس هشتم، فضای سیاسی فضایی شبیه به 
همین روزها بود؛ نخستین رای گیری بعد از انتخابات برگزار 
شده توسط محصولی در سال ۱۳88. دو طیف اصولگرایان 
با یکدیگر رقابت می کردند؛ از همین بابت جبهه تازه تاسیس 
پایداری با ائتلاف اصولگرایان با یکدیگر رقابت داشتند و 
از این رو، قاسم روانبخش به نمایندگی از جبهه پایداری 
و علیرضا زاکانی به نمایندگی از ائتلاف اصولگرایان باهم 
مناظره کردند. در این مناظره زاکانی می گوید که »آقای 
صادق محصولی که اعلام می کند خمس بنده 4۵۰ میلیون 
تومان است کارش با ما معلوم است که خمس ما تنها 4۵۰ 
هزار تومان است.« روانبخش نیز به زاکانی پاسخ داد که 
»خوشحالیم فردی چون صادق محصولی را پیدا کردید تا از 
این طریق علیه جبهه پایداری صحبت کنید. اگر شما از وی 
اختلاسی در زمانی که وزیر کشور بود پیدا می کردید وی را 
از کره ماه آویزان می کردید. باید بدانید که اگر سرمایه کسی 
مشروع باشد، مشکلی ندارد. شما در هر جلسه انتخاباتی 
بحث پرداخت خمس 4۵۰میلیون تومانی آقای محصولی 

را مطرح می کنید که این کار درست نیست.«
   عابربانک جبهه پایداری

خبرآنلاین نوشت: به عبارت دیگر، اگر خمس آن زمان 
اموال مازاد محصولی 4۵۰ میلیون تومان باشد، کل این 
اموال می شود ۲ میلیارد و ۲۵۰ میلیون تومان. باید به این 
نکته اشاره شود که خمس به اموالی مانند منازل مسکونی 
مورد استفاده خود و خانواده آن فرد، خودروهای مصرفی، 
پولی که از آن ارتزاق می شود، و سایر مستغلاتی که از آن 
استفاده می شود تعلق نمی گیرد و تنها برای اموال مازاد 
حساب می شود. با این حساب، اگر اموال مازاد محصولی در 
آن زمان بیش از ۲ میلیارد تومان بوده باشد، احتمالا همان 
ثروت افسانه ای پدرخوانده این روزهای جبهه پایداری و 
منزل چند صدمتری در دیباجی و… باید صحت داشته 
باشد؛ پدر خوانده ای که برخی معتقدند نقش یک عابربانک 

را برای این نحله تندروی اصولگرایان بازی می کند.
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آرمان ملی – مطهره شفیعی: هنوز هم دوست دارد چهر هِ ای 
مبهم از خودش به نمایش بگذارد و برنامه هایش را علنی اعلام نکند 
تا همیشه در مرکز توجه باشد! محمود احمدی نژاد برای دیده شدن 
حتی حاضر است از جانش هم مایه بگذارد مانند زمانی که درباره 
خطرات سفرش به گواتمالا به او هشدار دادند، اما از صبح در فرودگاه 
تحصن کرد تا بتواند به این کشور برود. اکنون هم ساده انگاری 
است که تصور شود او برای انتخابات مجلس دوازدهم برنامه ای 
ندارد. خبرآنلاین هم نوشت: »برخی کارشناسان اعتقاد دارند که 
رئیس جمهور پیشین بدش نمی آید ردپایی از خود در مجلس آینده 
به جای بگذارد و برخی همفکرانش در پیش ثبت نام انتخابات حضور 
یافته اند از همین رو فعلا سکوت نصفه و نیمه اتخاذ کرده تا نتایج 
تایید صلاحیت ها اعلام شود. براین اساس احمدی نژاد زمانی که 
خیالش از بابت تایید صلاحیت چهره های نزدیک به خود راحت 
شود از لیست مورد حمایتش رونمایی خواهد کرد.« از سوی دیگر 
مصطفی کواکبیان، فعال سیاسی اصلاح طلب اعلام کرد که طبق 
اخباری جریان احمدی نژاد رئیس جمهور اسبق کشورمان اقدامات 

و کارهایی با رویکرد انتخاباتی دارند.
    احمدی نژادی ها در کدام لیست هستند؟

مشخص بود که یاران مشخص او مانند احمد علیرضابیگی 
ردصلاحیت شوند اما آیا همه یاران او مشخص و تابلودار هستند؟ 
طبیعتا او همراهانی دارد که هنوز نزدیکی خود با احمدی نژاد 
را علنی  نکرده اند و به قول معروف برای روز مبادا کنار گذاشته 
شده اند. احمدی نژاد در 8 سال ریاست جمهوری دارای استانداران، 
فرمانداران، بخشداران و مدیران نهادهای مختلف بوده است که 
بسیاری از آنها ناشناس هستند و دلیلی برای ردصلاحیت شان 
وجود ندارد. این افراد رشد و ارتقای خود را مدیون انتصابات 
دولت های نهم و دهم می دانند و شاید در صورت تاییدصلاحیت 
شدن از سوی نهادهای نظارتی، در لیست انتخاباتی یاران 
احمدی نژاد قرار بگیرند. از سوی دیگر احمدی نژاد با یاران قدیمی 
خودش قطع ارتباط نمی کند که یکی از آنها صادق محصولی است. 
دیروز عبدالرضا داوری، مشاور سابق احمدی نژاد در خصوص 
حضور صادق محصولی در پشت پرده رقابت های انتخاباتی و 
روابطش با احمدی نژاد به خبرآنلاین گفت: »بعد از دهه ۹۰ رابطه 

احمدی نژاد و محصولی قطع شد. نکته قابل توجه این است که 
احمدی نژاد محصول، صادق محصولی است و نه بالعکس چراکه 
محصولی در زمان دانشجویی هر دو فرد در دانشگاه علم و صنعت، 
سطح سیاسی بسیار بالاتر از احمدی نژاد داشت کما اینکه محصولی 
فرمانده سپاه منطقه ۵ کشور در شمال غرب بوده و بعد هم که در 
زمان استانداری احمدی نژاد به مباحث نفتی ورود پیدا می کند 
که میلیاردر می شود تا جایی که سال 8۲ احمدی نژاد به پشتوانه 
ثروت محصولی توانست به ریاست جمهوری برسد.« او مدعی شد: 
»بعد از سال ۹۰ میان احمدی نژاد و محصولی شکرآب شد.« اما به 
این نکته هم اشاره کرد که او در مراسم ختم پدر محصولی شرکت 
کرده است. همین حضور نشان می دهد که رابطه قطع نشده است. 
از آنجا که بعید نیست محصولی در تهیه لیست انتخاباتی نقش 
پررنگی داشته باشد پس احتمالا یاران احمدی نژاد در آن لیست 
قرار می گیرند. از سوی دیگر هرچند ممکن است پایداری ها به خاطر 
نگرانی از بابت حساس شدن دیگر طیف های اصولگرا آشکارا وارد 
ارتباط انتخاباتی با احمدی نژاد نشود و تن به ائتلاف پنهانی بدهند، 
اما شریانی ها طیفی هستند که ابایی از نزدیکی به احمدی نژاد 
ندارند و همچنان دولت او را دولت مطلوب خود می دانند. محمد 
مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا معتقد است: »برداشت من این 
است که شریان و جبهه پایداری می خواهند مجلسی وکیل الدوله 
ایجاد کنند. هر کدام از این دو گروه بالا بیایند مجلس وکیل الدوله 
می شود و تردیدی در این موضوع نیست و تفاوت چندانی هم با هم 
ندارند باند آقای احمدی نژاد هم خواهد آمد کمااینکه همین الان 
هم دیده می شوند.« در نهایت یاران احمدی نژاد با تغییر هویت 

خود در انتخابات حضور پیدا می کنند تا پس از ورود به بهارستان به 
شخصیت واقعی خودشان بازگردند. 

    حامیان احمدی نژاد در صدر هستند؟
 چندی قبل »خبرفوری« نوشت: نتایج یک نظرسنجی در 
کانال تلگرام و روبیکای خبرفوری نشان می دهد که لیست حامیان 
محمود احمدی نژاد بیش ترین شانس برای پیروزی در انتخابات 
اسفندماه مجلس را دارد. کانال تلگرام و روبیکای خبرفوری در 
یک نظرسنجی که بیش از ۱۲۰هزار نفر در آن شرکت کردند، 
از مخاطبان خود خواست به این پرسش پاسخ دهند که در 
انتخابات پیش روی مجلس به لیست حامی کدام چهره سیاسی 
اعتماد خواهند داشت؟ در این نظرسنجی نام چهره هایی آمده 
که برای مشارکت در انتخابات ابراز علاقه کرده اند. به همین دلیل 
از آوردن نام چهره هایی چون سیدمحمد خاتمی پرهیز شده 
و گزینه عدم شرکت در انتخابات نیز در نظر گرفته نشده است. 
نتایج این نظرسنجی نشان می دهد که از میان چهره های سیاسی 
مطرح کشور که احتمالا حامیانشان در انتخابات حاضر خواهند 
بود، شانس لیست حامی احمدی نژاد با اختلاف بسیاری، جلوتر 
از دیگر چهره هاست. محبوبیت ۵۱ درصدی احمدی نژاد در این 
نظرسنجی درحالی است که مهم ترین رقیب او یعنی علی لاریجانی 
که در یکشنبه سیاه مجلس یکبار رودر روی رئیس جمهور پیشین 
ایستاد، تنها یک درصد اقبال عمومی دارد. براساس این نظرسنجی، 
ابراهیم رئیسی با ۱۷ درصد، دومین شانس برای لیست های 
انتخاباتی محسوب شده و پس از او با اختلاف اندکی، قالیباف و 
ظریف قرار دارند که هر یک، رای ۱۱درصد شرکت کنندگان را به 

خود اختصاص داده اند.
     مجلس دوازدهم برای ریاست جمهوری چهاردهم

بی تردید حضور احمدی نژادی ها در انتخابات ۱4۰۲ هدف 
دیگری را دنبال می کند که همان دیده شدن در انتخابات ریاست 
جمهوری ۱4۰4 است. احمدی نژاد به خوبی می داند اگر نشانی از 
او در انتخابات امسال نباشد، برای انتخابات دو سال دیگر نیاز به کار 
بیشتری دارد پس می خواهد در مجلس دوازدهم نماینده ای داشته 
باشد که بخشی از مسیر انتخابات ریاست جمهوری را طی کرده 

باشد البته تایید صلاحیت او بعید است. 

انتخابات 1402 هموارکننده چالش احمدی نژاد در 1404 است

تغییر هویت احمدی نژادی ها برای حضور در انتخابات!
      حرکت چراغ خاموش احمدی نژادی ها در انتخابات مجلس

دفاع از حق تحصیل در دولت روحانی
نباید دانشجوی ستاره دار

 داشته باشیم
پایبندی روحانی و دولتش به دفاع از حق 
تحصیل دانشجویان ستاره دار را می شود 
در منشور حقوق شهروندی هم دید؛ آن 
منشور آغازی بود بر تلاش های حقوقی برای 
تثبیت حق تحصیل، تلاش هایی که بعدها 
در دولت دوازدهم هم تداوم یافت. سایت 
روحانی نوشت: چندی قبل که حجت الاسلام 
والمسلمین حسن روحانی از تهدید سرمایه 
انسانی می گفت، وضعیت دانشگاه در سال های 
مسئولیت خود را هم یادآوری کرد؛ اینکه 
مساله دانشجویان ستاره دار حل شد و پرونده 
بورسیه ها نیز افشا شد و… به بهانه همین 
گفته ها، کارنامه روحانی را در دفاع از حق 
تحصیل مرور می کنیم. نیمهٔ دهه 8۰ و در 
همان سال های نخست دولت نهم، دانشجوی 
ستاره دار به کلیدواژه ای پرتکرار بدل شد؛ 
دانشجویانی که عموما در مقطع تحصیلات 
تکمیلی و به دلایل غیرعلمی از تحصیل 
محروم می شدند. با پیروزی حسن روحانی در 
انتخابات ۹۲، امیدها برای بازگشت ستاره دارها 
به دانشگاه زنده شد. گزینه های منتخب 
رئیس جمهور روحانی برای وزارت علوم نشان 
می داد که او برای تحول در مدیریت آموزش 
عالی و تغییر در فضای دانشگاه مصمم است و 
حق تحصیل را حقی بنیادین در قانون اساسی 
می داند. البته مجلس نهم نیز با عدم اعتماد 
چندباره و استیضاح در برابر اراده رئیس جمهور 
مقاومت می کرد. پایبندی روحانی و دولتش 
به دفاع از حق تحصیل دانشجویان ستاره دار 
را حتی می شود در منشور حقوق شهروندی 
هم دید؛ آن منشور آغازی بود بر تلاش های 
حقوقی برای تثبیت حق تحصیل، تلاش هایی 
که بعدها در دولت دوازدهم هم تداوم یافت. 
ماده ۱۰۶ منشور حقوق شهروندی درباره 
حق آموزش و پژوهش است:»جوامع علمی، 
حوزوی و دانشگاهی از آزادی و استقلال علمی 
برخوردارند، استادان، طلاب و دانشجویان 
در اظهارنظر آزادند و آن ها را نمی توان به 
صرف داشتن یا ابراز عقیده در محیط های 
علمی مورد تعرض و موأخذه قرار داد یا از 
تدریس و تحصیل محروم کرد. روحانی در 
آذر ۱۳۹۶ باز هم از دانشجویان ستاره دار گفت 
و با صراحت به وزیر علوم دستور داد که نباید 
دانشجوی ستاره دار داشته باشیم. روحانی در 
آن سخنرانی، تجسس در زندگی داوطلبان 
تحصیلات تکمیلی را مذمت کرد. با پافشاری 
دولت روحانی بر حق تحصیل، بسیاری از 
دانشجویان ستاره دار به دانشگاه بازگشتند اما 
برای حل اساسی این معضل نیاز به تدوین و 
تصویب لایحه در دولت و پیشنهاد آن به مجلس 
بود تا در آینده هیچ دولت و نهادی نتواند این 
حق بنیادین را با عذری غیر از صلاحیت علمی 
از شهروندان سلب کند. مجلس دهم نتوانست 
در سال پایانی اش به بررسی این لایحه در 
صحن بپردازد و کار به مجلس یازدهم رسید. 
کمیسیون آموزش مجلس در مهر ۹۹ طرح 
این موضوع بدین شکل در حال حاضر را به 

مصلحت کشور ندانست! 

رئیس کمیسیون قضائی مجلس: 
صرف گوش ندادن به امر معروف 

جرم نیست اما... 
رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس 
شورای اسلامی توضیحاتی در خصوص غلط های 
املایی که گفته می شد در لایحه عفاف و حجاب 
وجود دارد، ارائه داد. موسی غضنفر آبادی درباره 
این که عنوان می شود »امر به معروف مجوز 
نمی خواهد اما اگر کسی مانع شود، حتما با وی 
برخورد می شود«، گفت: کلیت این است که امر 
به معروف یک تکلیف شرعی برای همه است و 
اگر کسی هم بخواهد در مقابل امر به معروف و 
نهی از منکر اقدام مجرمانه ای انجام دهد، مجرم 
است. رئیس کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: یک فردی امر به 
معروف و نهی از منکر می کند و به همین اندازه 
کار انجام می دهد، اما از آن طرف ممکن است 
فرد مقابل گوش ندهد این یک بحث است، اما 
یک زمانی ممکن است اقدام مجرمانه ای انجام 
دهد آن جرم است. وی افزود: صرف گوش ندادن 
به امر معروف و نهی از منکر جرم نیست، تذکر و 
یا امر به معروف و نهی از منکر یک واجب شرعی 
است اما توهین و اهانت از ناحیه طرف مقابل جرم 
است. غضنفرآبادی درخصوص ایرادات گرفته 
شده در لایحه عفاف و حجاب و غلط های املایی 
مطرح شده، بیان کرد: برداشت ها از کلمات 
تفسیر طولانی دارد. بعضی ها یک ظاهری را 
می بینند، لایحه ای که بسیار منظم، خوب، جامع 
و کامل را مشاهده نمی کنند. وی ادامه داد: گاهی 
اوقات مثلا می گویند چارچوب یا چهارچوب فرق 
می کند؟ هر دوتای این کلمات درست است اما 
بعضی ها اصرار دارند بگویند چهارچوب نباشد و 
چارچوب باشد، این غلط املایی نیست، ایده های 
ادبیاتی است و در ادبیات هم مشاهده می کنید. 
مثلا من تصورم این است که چارچوب درست 
اما برخی می گویند که چهارچوب درست است 
این ها غلط املایی نیست، یا برخی از موضوعات 
در بحث فهم شان است نه اینکه غلط املایی 
وجود داشته باشد. گاهی اوقات هم ممکن 
است اشتباهات تایپی وجود داشته باشد این ها 

اهمیتی ندارد محتوا مهم است. 

»آرمان ملی« تاثیر سفرهای منطقه ای بر جنگ غزه را بررسی می  کند:

 رئیسی در مسکو
 پوتین 

در ریاض و ابوظبی
تهران، مسکو  و پایتخت های عربی تهران، مسکو  و پایتخت های عربی 

درصدد تاثیرگذاریدرصدد تاثیرگذاری
آرمان ملی– حمید شجاعی: منطقه خاورمیانه همواره و 
در مقاطع مختلف آبستن حوادث و تحولات مختلفی بوده است 
و در این میان جنگ شاید مهم ترین اتفاقی بوده که به تناوب 
شاهد آن در منطقه بوده ایم. از جنگ های منطقه  ای میان دو 
کشور همچون جنگ هشت ساله ایران و عراق و حمله عراق به 
کویت و نهایتا جنگ عربستان و یمن  تا جنگ هایی به بهانه از 
بین بردن تروریسم یا سلاح های کشتار جمعی در منطقه که در 
این خصوص نیز می توان به حمله آمریکا به عراق و افغانستان و 
همچنین جنگ جبهه مقاومت در منطقه  علیه گروه تروریستی 
داعش اشاره کرد. البته جدای از این مسائل جنگی که از دیرباز 
در منطقه وجود داشته  و پیشینه بلندمدتی دارد جنگ میان 
فلسطین و رژیم صهیونیستی است که طی دهه های مختلف پر 
فراز و نشیب ادامه داشته و اسرائیل با وجود داشتن ارتش مجهز 
و کلاسیک نتوانسته بر گروه های  مقاومت فلسطین از جمله 
حماس فائق آید. این در حالی است که پس از 4 جنگی که در 
دهه ۷۰ میلادی میان اعراب و اسرائیل در قضایای  فلسطین رخ 
داد اعراب نه تنها دیگر خود را درگیر تقابل با اسرائیل نکردند؛ 
بلکه به سمت و سوی ایجاد روابط مسالمت آمیز با تل آویو نیز 
حرکت کردند که نمونه واضح این امر را می توان در ماجرای 
صلح ایراهیم میان اعراب منطقه و اسرائیل  مشاهده کرد. با 
این حال عملیات طوفان الاقصی و تاثیرات آن برگ تازه ای بر 
دفتر منازعات میان مقاومت فلسطین با صهیونیست ها افزود 
و نشان داد که جبهه مقاومت توانسته به حدی قدرتمند شود 
که پایه های اسرائیل را به لرزه درآورد. هر چند که در میانه این 
جنگ نابرابر این مردم بی دفاع هستند که جان خود را از دست 
می دهند و هر روز طولانی تر شدن جنگ مساوی  با افزایش 
شهدای غزه است. چنانکه طی آخرین اخیار تعداد شهدا از 
۱۷۰۰۰ نفر نیز فراتر رفته است. این در حالی است که تلاش 
نهادهای بین المللی از جمله سازمان ملل و شورای امنیت نیز 
به دلیل  کارشکنی های آمریکا به بار ننشسته است. به همین 
جهت نیز نقش کشورهای منطقه ای و فرامنطقه  ای مثل ایران، 
روسیه و چین می تواند بسیار بیش از گذشته تاثیرگذار باشد. از 
همین رو است که تحرکات دیپلماتیک مقامات ایران و روسیه 
از سوی رسانه ها بسیار با دقت رصد و تحلیل می شود. چه اینکه 
سفرهای دیپلماتیک اخیر حسین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه 
کشورمان به برخی کشورهای منطقه  همچنین سفر به روسیه  
نیز بیش از پیش نوع مواجهه کشورمان با مسائل منطقه به ویژه 

بحران غزه را مشخص کرده است. 

    رئیسی در مسکو
روز پنجشنبه بود که خبر رسید سیدابراهیم رئیسی؛ 
رئیس جمهور کشورمان در سفری یک روزه به مسکو رفته 
تا با ولادیمیر پوتین همتای روسی خود دیدار و گفت وگو 
کند. دیداری که بسیاری آن را  دیدار در خصوص مسائل 
غزه قلمداد کردند، اما قدر مسلم روابط دوجانبه نیز مساله ای 
بوده که همواره در دیدارهای طرفینی بدان تاکید شده است. 
این در حالی است که رسانه های غربی با موجی از نگرانی این 
دیدار را پوشش دادند. چه اینکه جان کربی، سخنگوی شورای 
امنیت ملی آمریکا نیز در واکنش به این دیدار گفت: »ما این 
روابط نگران کننده و رو به رشد را زیرنظر داریم.« اما آنچه  
جالب توجه می نمود هماهنگی مواضع میان ایران و روسیه 
بود چنانکه پوتین در بخشی از صحبت هایش با رئیسی گفت: 
»روابط دو کشور در بهترین سطح در جریان است و معتقدیم با 
حمایت های رهبری انقلاب اسلامی ایران، این روابط وسیع تر 
و پویاتر خواهد شد.« پوتین همچنین با اشاره به اشتراک نظر 
دو کشور نسبت به مسائل منطقه، بحث و تبادل نظر درباره 
مساله فلسطین و غزه را از جمله محور های مذاکره دوجانبه 
میان ایران و روسیه عنوان کرد.« روایت طرفین از این دیدار نیز 
اینگونه است که سخنگوی کاخ کرملین به محورهای مذاکرات 
اخیر روسای جمهور ایران و روسیه در مسکو اشاره کرده و آن را 
»مفصل و متمرکز« خواند. حسین امیر عبداللهیان نیز در شبکه 
ایکس نوشت:»بخش مهمی از مذاکرات بر موضوع فلسطین 
تمرکز داشت. طرفین بر ضرورت توقف فوری جنگ و نسل کشی 
در غزه و کرانه، توقف کوچ اجباری ساکنان غزه و گشایش 
بی درنگ مرز رفح برای ارسال کمک های گسترده انسانی به 

سراسر غزه تاکید داشتند. روسیه به ابتکار عمل می اندیشد.«
نکته اینکه از قرار معلوم بنا بوده که پوتین سفری به تهران 
داشته باشد و با مقامات عالیه کشورمان دیدار و گفت وگو کند، 
اما سفر یک روزه رئیسی به مسکو باعث شد که سفر پوتین به 
تهران لغو شود. به نظر می رسد رویکرد همگرایانه تهران- مسکو 
و در ادامه اضافه شدن چین می تواند تاثیرات مثبتی بر جنگ 
غزه در محیط دیپلماسی منطقه ای بگذارد و حمایت این 
کشورها از حماس و جبهه مقاومت می تواند تلنگری بر جبهه 
مقابل و غربی ها باشد. چه اینکه فشارهای بین المللی و افکار 
عمومی جهانی باعث شده تا آنها به ویژه آمریکا نیز چندان 

نتوانند از موضع خود در جنگ دفاع کنند.
   پوتین در ابوظبی و ریاض

روز چهارشنبه هفته گذشته ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور 

روسیه برای دیدار با سران امارات و پادشاهی سعودی 
راهی ابوظبی و سپس ریاض شد تا با محمد بن زاید آل 
نهیان، رئیس امارات و حاکم ابوظبی دیدار درباره چشم انداز 
همکاری های دوجانبه و وضعیت خاورمیانه و با محمد بن 
سلمان، ولیعهد سعودی درباره تجارت، سرمایه گذاری و 
سیاست بین الملل صحبت کنند. هر چند که مساله غزه نیز 
جز لاینفک دیدارهای رئیس جمهور روسیه بود. کارشناسان 
معتقدند، این سفر از آن منظر اهمیت دارد که جنگ میان رژیم 
صهیونیستی و حماس وارد دومین ماه شده و در عین 
حال فضای مساعدی برای تمدید و گسترش توافق اوپک 
پلاس به وجود آمده است. به نظر می رسد دولتمردان حاکم 
بر کرملین با دنبال کردن دیپلماسی فعال در قبال قدرت های 
مهم منطقه غرب آسیا سعی دارند علاوه بر انعقاد قراردادهای 
راهبردی، این پیام را به واشنگتن- بروکسل ارسال کنند که 
هیچ عامل خارجی نمی تواند روسیه را منزوی کند و مانع توسعه 

روابط آن با تولیدکنندگان بزرگ انرژی شود. 
آنچه مسلم است روس ها نمی خواهند از تاثیر و نفوذشان 
در منطقه و فضای بین الملل کاسته شود و همین امر نیز باعث 
شده تا همگرایی با متحدانشان را دنبال کنند و جدای از ایران 
موازنه مثبت ارتباطات خود را با ابوظبی و ریاض نیز پیگیری 
کنند. چنانکه استقبال گرم محمد بن سلمان از وی را در همین 
راستا می توان قلمداد کرد. وزارت امور خارجه روسیه نیز 
در بیانیه ای اعلام کرد که مسکو و ابوظبی بر اهمیت تقویت 
تلاش ها برای حل مناقشه »فلسطینی- اسرائیلی« از طریق 
ایجاد یک »فلسطین مستقل« تاکید کردند. در این بیانیه 
آمده است، مسکو و ابوظبی همچنین قصد دارند رویکردهای 
خود را برای یک راه حل سیاسی برای بحران های یمن، سوریه 
و لبنان هماهنگ کنند. در این بیانیه تصریح شده است: هنگام 
تبادل نظر در مورد وضعیت نظامی و سیاسی فعلی در نقاط 
حساس خاورمیانه، تشدید بی سابقه مناقشه فلسطینی- 
اسرائیلی، از جمله وضعیت فاجعه بار نوار غزه، به طور ویژه مورد 
توجه قرار گرفت. اهمیت تقویت تلاش ها برای اجرای سریع 
تصمیمات قانونی بین المللی تایید شد که ایجاد یک کشور 
فلسطینی مستقل در داخل مرزهای ۱۹۶۷ با پایتختی قدس 
شرقی را در کنار اسرائیل در صلح و امنیت، پیش بینی می کند. 
آنچه مسلم است فقدان اراده سیاسی کشورهای غربی برای 
پایان دادن به جنگ و فاجعه انسانی در غزه سبب شده تا  سایر 
بازیگران مهم بین المللی- منطقه ای مثل روسیه برای پایان 

دادن به این بحران ژئوپلیتیکی دست به کار شوند.
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 افزایش انصراف از طرح های خودرویی 
 موضوعاتی نظیر افزایش قیمت کارخانه ای خودروها 
به دنبال ارتقایافتگی و افزوده شدن آپشن، سبب شده که 
آمار انصراف از طرح ها افزایش قابل توجهی داشته باشد؛ این 
درحالیست که بررسی سایت های معاملاتی نشان می دهد 
تعداد زیادی از مشتریان خودروسازان قصد فروش حواله های 
خود را دارند؛ هرچند که این اقدام، غیرقانونی است. به 
گزارش ایسنا، از ابتدای تیرماه سال جاری، موضوع رعایت 
استانداردهای 8۵گانه برای تمام محصولات خودروسازان 
امری ضروری تصویب شده بود؛ بر این اساس همه محصولات 
خودروسازان باید همه استاندارهای 8۵گانه را پاس کنند تا 
مجوز شماره گذاری دریافت کنند. بدین ترتیب خودروسازان 
در تعدادی از محصولات خود که از قضا پیش فروش هم کرده 
بودند، باید ارتقای یافتگی ایجاد می کردند، بدین ترتیب یا 
آپشن هایی به محصولات اضافه شد یا با تغییراتی در موتور، 
گیربکس و سایر اجزای خودرو، محصولات به نسخه بالاتر و 
در اصلاح ارتقای یافته بدل شد. به دنبال این ارتقای یافتگی 
محصولات، قیمت محصولات هم مشمول افزایش قیمت 
شد؛ این افزایش قیمت در محصولاتی رخ داد که یا مربوط 
به طرح های پیش فروش یکساله خود خودروسازان بود که 
سال گذشته و با روش قرعه کشی برنده شده بودند یا مختص 
طرح های فروش یکپارچه خودروهاست که برای سال جاری 
و سال بعد نوبت تخصیص دریافت کرده اند. این افزایش 
قیمت بعضاً ۱۰۰ میلیون تومانی و بیشتر، سبب نارضایتی 
تعداد زیادی از مشتریان شده است؛ به ویژه اینکه هنوز 
به رغم تاکید وزیر صمت که نباید خودروسازی، مشتری 
را به دریافت خودرو )با قیمت بالاتر( اجبار کند، هنوز هم 
خودروسازان با ارسال پیامک به مشتری، به آنها اعلام 
می کنند که ناچار به دریافت خودرو ارتقا یافته با قیمت بالاتر 
هستند. این درحالیست که این پرداخت مبلغ مازاد برای 
برخی مشتریان، ممکن نیست و امکان پرداخت ندارند، اما 
شرکت ها، هنوز نه طرح تبدیل )خودروی جایگزین با قیمتی 
در سطح قیمت خودروی اولیه مشتری( برای این مشتریان 
در نظر گرفته شده است و نه هیچ راه حل دیگر. براین اساس، 
آمار انصراف مشتریان در حال افزایش است. از سوی دیگر 
بسیاری از مشتریان هم اقدام به فروش حواله های خود 
کرده اند؛ بررسی سایت هایی خرید و فروش نشان می دهد 
که به رغم غیرقانونی بودن فروش حواله خودروها اما هر روز 
تعداد زیادی از مشتریان، حواله خودروی خود را حتی »زیر 

قیمت« برای فروش گذاشته اند. 

 واردات کالاهای لوکس اندک است
 به گفته مشاور وزیر صمت تا پنج سال آینده تمرکز نظام 
تجاری ایران بر صادرات محصولات نهایی و واردات مواد اولیه 
تولید بیشتر از امروز خواهد بود، هر چند هنوز گام هایی که در 

طی این مسیر برداشته می شود سرعت کمی دارد. 
یونس سلمانی مشاور وزیر صمت در گفت وگو با ایلنا در 
پاسخ به این پرسش که چرا در نظام تجارت ایران بیشتر مواد 
اولیه صادر و کالاهای نهایی وارد می شود، اظهار کرد: در ایران 
صادرات محصولات صنایع فولاد، نفت و پتروشیمی نسبت 
به دیگر اقلام در اولویت قرار دارند، زیرا بازیگران بزرگی در 
عرصه تجارت جهانی این کالاها حاضر هستند. وی افزود: با 
این حال در سال های اخیر تلاش کردیم صادرات خود را به 
سمت و سوی محصولات نهایی و فناوری محور سوق دهیم اما 
حرکت ما در این مسیر کند است. سلمانی گفت: با این حال 
در سبد محصولات وارداتی کالاهای مصرفی و لوکس مگر 
در موارد اندکی مشاهده نمی شود، مگر اینکه این کالاها از 
مبادی غیررسمی وارد کشور شده باشند. مشاور وزیر صمت 
ادامه داد: مواد اولیه واسطه ای اصلی ترین کالاهای وارداتی 
به ایران را تشکیل می دهند و کنترل هایی که بر واردات 
صورت می گیرد امکان ورود کالاهای نهایی را سخت می کند.  
سلمانی همچنین خاطرنشان کرد: هرچند تلاش ما بر اینکه 
واردات به سمت محصولاتی که در ابتدای زنجیره تولید قرار 
دارند برود اما اجرایی کردن این امر نیاز به اتخاذ سیاست های 
مستمر با حمایت های مستمر دارد، با این حال در پنج سال 

آینده صادرات محصولات نهایی بیش از امروز خواهد بود. 

 افزایش صادرات گاز ایران به عراق
 دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق گفت: 
ارزش صادرات ایران به عراق در هشت ماهه سال ۱4۰۱ 
نزدیک به ۵ میلیارد دلار بود که این رقم در مدت مشابه 
سال ۱4۰۲ از ۶ میلیارد دلار فراتر رفته است. بخشی از 
افزایش صادرات ایران به عراق از رشد صادرات گاز به این 
کشور حاصل شده است. جهانبخش سنجابی شیرازی، 
دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق در گفت وگو با 
ایلنا عواملی که مانع صادرات کپور ایرانی به عراق می شود 
را شرح داد و گفت: صادرات و واردات دام، ماکیان، طیور 
و آبزیان ملزم به رعایت مقررات و اجرای استانداردهای 
منطقه ای و ملی کشورهاست. اعلام هشدار در مورد احتمال 
بیماری گونه هایی از ماهی هایی که زیستگاه آنها در خلیج 
فارس است عراقی ها را نسبت به واردات ماهی فله ایرانی 
محتاط کرده است.  وی افزود: موضوع دیگر سیاست های 
حمایتی است که عراق از تولید داخل پیش گرفته است. 
ماهی صادراتی از ایران به عراق از نوع ماهی های کپور و 
گرمابی است و عراقی ها در سال های اخیر در ایجاد مزارع 
و استخرهای پرورش این ماهی عملکرد قابل توجهی 
داشته اند.  سنجابی ادامه داد: مجموع این اتفاقات به صادر 
نشدن کپور ایرانی به عراق انجامیده است. افزون بر اینها 
اخیرا واردات هرگونه ماهی فرآوری نشده و فله به عراق 
ممنوع شده و عراقی ها متقاضی ماهی های فریزشده و 
بسته بندی هستند. دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و عراق در پاسخ به پرسش درباره وضعیت صادرات دیگر 
کالاهای ایرانی به عراق گفت: صادرات ایران به عراق 
همچنان برقرار است و به قوت پیشین ادامه دارد و حتی وزن 
و ارزش آن در سال جاری نسبت به سال گذشته رشد داشته 
است. ارزش صادرات ایران به عراق در هشت ماهه سال 
۱4۰۱ نزدیک به ۵ میلیارد دلار بود که این رقم در مدت 
مشابه سال ۱4۰۲ از ۶ میلیارد دلار فراتر رفته است. وی خبر 
داد: بخشی از افزایش صادرات ایران به عراق از رشد صادرات 

گاز به این کشور حاصل شده است. 

اخبار

 ناترازی برق درمان دارد؟
 یک عضو اتاق بازرگانی گفت: تولید برق 
در کشور ما یک عقب ماندگی دارد، مصرف 
نیز هر سال 8 تا ۱۰ درصد نسبت به سال قبل 
رشد دارد و تقاضا همچنان روند صعودی دارد. 
بنابراین ناترازی همچنان پابرجا بوده و ادامه 
خواهد داشت، مگر اینکه برنامه ای تدوین شود. 
جمشید عدالتیان در گفت وگو با ایلنا، درباره 
ناترازی برق در کشور اظهار داشت: ما امروز 
علاوه بر ناترازی و عدم تعادل و بین عرضه و 
تقاضا؛ رشد 8 درصدی تقاضای برق را نیز داریم 
و این با رشد اقتصادی کشور هماهنگ نیست 
و تعجب اینکه مصرف بیشتر از رشد اقتصادی 
افزایش پیدا می کند، یعنی انرژی زیادی در 
کشور به مصرف می رسد ولی اثر آن را در رشد 
اقتصادی شاهد نیستیم. وی افزود: اگر بنا باشد 
4 درصد رشد اقتصادی داشته باشیم ولی 8 
درصد مصرف برق داشته باشیم تناقض وجود 
دارد. در این رابطه چند سناریو مطرح می شود؛ 
یکی اینکه جایی که قبلا مصرف برق نداشته 
وارد شده  و یا سیستم هایی استفاده می شود که 
قبلا غیربرقی بوده و اکنون برقی شده اند ولی 
روی بهره وری تاثیری ندارد یعنی بهره وری 
و رشد اقتصادی کشور برابر با رشد استفاده 
از برق نیست و باید علت آن را پیدا کرد. اما 
عکس این موضوع کاملا محسوس است اکنون 
چون ناترازی وجود دارد گهگاه شهرک های 
صنعتی یک تا دو روز به طور برنامه ریزی شده 
قطعی برق دارند، در مورد گاز هم این مشکل 
را داریم و این ناترازی روی میزان تولید اثر 
دارد. این عضو اتاق بازرگانی گفت: اکنون دو 
مسئله مطرح است یکی اینکه افزایش مصرف 
داریم، اما روی تولید تاثیری ندارد و از سوی 
دیگر چون ناترازی داریم. در واقع در بخش 
صنعت، خدمات و کشاورزی دچار مشکل 
می شویم، باتوجه به اینکه احداث نیروگاه 
حداقل به ۵ سال زمان نیاز دارد و همچنان 
سرمایه گذاری صورت نمی گیرد و یا به میزان 
کافی نیست. وی ادامه داد: تولید برق در کشور 
ما یک عقب ماندگی دارد و مصرف نیز هر سال 
8 تا ۱۰ درصد نسبت به سال قبل رشد دارد و 
تقاضا همچنان روند صعودی دارد، بنابراین 
ناترازی همچنان پابرجا بوده و ادامه خواهد 
داشت. مگر اینکه برنامه ای تدوین شود که 
مصرف بهینه انرژی اجرایی و یا نیروگاه های 
تجدیدپذیر در دستور کار جدی قرار گیرد، 
چراکه تدوام وضع موجود ضربه اصلی را به 

صنعت و بخش تولید وارد می کند. 

 سهم خودروها 
در تولید آلایندگی چقدر است؟

سالانه حدود ۷۰۱ هزار تن آلودگی در 
تهران منتشر می شود که حدود ۵۷8 هزار 
تن از آن مربوط به »منابع متحرک آلاینده« 
است. بررسی ها نشان می دهد که در ایران به 
ازای هر نفر روزانه حدود ۰. ۹۵ لیتر بنزین و 
حدود ۰. 88 لیتر گازوئیل مصرف می شود؛ 
این گزاره به معنای این است که مصرف روزانه 
بنزین و گازوئیل در ایران به ازای هر نفر تقریباً 
۲ برابر متوسط جهانی است که در ۳۰ سال 
گذشته ۲۶۵ درصد رشد کرده است. نکته 
مهم در خصوص این موضوع که مورد غفلت 
اغلب متولیان دولتی قرار گرفته، علت بالا بودن 
مصرف سوخت است. علت نخست که باید به 
آن اشاره کرد پرمصرف بودن خودروهای تولید 
ایران است؛ متأسفانه اگرچه دولت های مختلف 
بر ایجاد تحول در صنعت خودروسازی و بهبود 
فرایند تولید تاکید کرده اند، اما این وعده ها 
روی کاغذ ماند و با تشدید تحریم ها و دسترسی 
سخت تر به تکنولوژی روز دنیا، مشکلات در 
مصرف سوخت چالشی تر از قبل شد. بررسی ها 
حاکی از آن است که خودروهای داخلی در هر 
۱۰۰ کیلومتر ۱۰ تا ۱۲ لیتر بنزین مصرف 
می کنند که این عدد در دنیا 4 لیتر در هر ۱۰۰ 
کیلومتر است؛ بنابراین اگر گفته می شود که 
مصرف بنزین در کشورهای خارجی همچون 
ترکیه، آلمان و فرانسه رشد منفی داشته است، 
ناشی از این است که خودروهای خارجی 
مصرف بنزین پایینی دارند در حالی که مصرف 
بنزین خودروهای داخلی تقریباً ۳ برابر مصرف 
استاندارد جهانی است. علت دوم بالا بودن 
مصرف بنزین که متأسفانه طی سال های اخیر به 
حاشیه رانده شده، اسقاط خودروهای فرسوده 
است؛ گزارش ها نشان می دهد که هر یک از 
خودروهای فرسوده نسبت به یک خودروی غیر 
فرسوده ۱4. ۳ درصد مصرف بنزین بیشتری 
دارد. بنابراین اسقاط هر خودروی فرسوده در 
شرایط فعلی سبب کاهش مصرف ۲۰۰۰ لیتر 
بنزین در سال می شود. نکته قابل توجه آنکه 
بر اساس گزارش حسابرسی زیست محیطی 
نحوه اجرای قانون هوای پاک دیوان محاسبات 
کشور، ۱۰. 4۲۹. ۵۵۳ وسیله نقلیه در مرز 
فرسودگی در کشور )سواری دولتی: ۷. ۶۶۳، 
سواری شخصی: ۶۵۰. ۰۹۲، تاکسی: ۱۳۱. 
8۹۹، وانت: ۵۱۷. ۷۲۱، اتوبوس درون شهری: 
۹. 48۷، مینی بوس: ۶۵. ۶۰۶، کشنده: 44. 
8۹۱، کامیون: ۱8۹. ۶4۹، کامیونت: ۱۵. ۶۰۹، 
موتورسیکلت: 8. ۷8۲. ۲۵۶( وجود دارد که 
بیانگر اهمیت و ضرورت اقدام عاجل در این 
حوزه است. همچنین بر اساس برنامه هفتم 
توسعه، سالانه باید ۵۰۰ هزار خودرو فرسوده از 
رده خارج شود که این رقم با روند فعلی اسقاط 

خودروهای فرسوده قابل تحقق نیست. 

  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور: با توجه به افزایش 
تحریم ها علیه ایران طی سال های اخیر در حوزه انرژی به ویژه 
نفت و پتروشیمی تمرکز مدیران و مسئولان در این حوزه بر 
بومی سازی فناوری های و تولید محصولات در این حوزه قرار 
گرفته است. مشاور کمیسیون برنامه و بودجه مجلس یازدهم از 
اولویت بخشی به پروژه ها و طرح های مختلف در صنایع به ویژه 
نفت، گاز و پتروشیمی در برنامه هفتم توسعه خبر داد که پس 
از تصویب شورای نگهبان عملیاتی خواهد شد و موجب بومی 

سازی و قطع وابستگی بیشتر به خرج از کشور می شود. 
  تعامل با دانش بنیان ها

به گزارش »آرمان ملی« سید محمد حسینی مشاور 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس یازدهم با تاکید بر ضرورت 
استفاده از توان دانش بنیان ها به منظور جبران کمبودهای 
حاصل از تحریم گفت: تحریم های اعِمال شده علیه ایران باعث 
اینجاد تنگناهایی برای سرمایه گذاری و تولید در حوزه اقتصادی 
و همچنین تهیه آنچه که در مسیر رشد صنعتی و اقتصادی به آن 
نیاز داریم، کشور را برآن داشت تا با توجه به ذخایر و داشته های 
خود اعم از منابع انسانی و... به شکل بهینه سود جوید و در این 
راستا با توجه به توصیه های مقام معظم رهبری، معاونت فناوری 
رئیس جمهوری نیز تمرکز خود را معطوف شرکت های فعال در 
صنایع  های تک و صنعت انرژی کرد تا میزان وابستگی ایران 
کمتر شود و این امر به ویژه طی ۳ سال اخیر به طور نسبی بهبود 
یافت و زیرساخت های مطلوبی نیز در این زمینه با تصویب قوانین 
و مصوبه ها در مجلس فراهم شد و در این عرصه شرکت ملی 
نفت ایران و صنایع پتروشیمی در بخش اجرا و ساخت اقدامات 
مناسبی برای بومی سازی انجام دادند، اما همچنان خلأهای 
بسیاری در این زمینه وجود دارد که نیازمند توجه در بخش 

قوانین و اجراست. 
 ایجاد حلقه های ارتباطی 

این نماینده ادوار مجلس اضافه کرد: مجلس و دولت در تعامل 
با یکدیگر سعی کردند به منظور تحقق فرموده های مقام معظم 
رهبری نسبت به مخترعان و پژوهشگران و نخبگان اهتمام 
بیشتری نشان دهند و با اعتمادسازی و پشتیبانی غیرمالی و 
مالی از محل اعتبارات صندوق شکوفایی از دانش بنیان ها و 
استارتاپ ها حمایت ویژه کنند. همچنین بر اساس آنچه اعلام 
شده است مقرر شده روند پرداخت تسهیلات تکلیفی به این 
گروه نیز بهبود یابد. همچنین مقرر شده است تا شرکت های 
دانش بنیان فعال در حوزه صنایع مادر مانند پتروشیمی و 
پالایشگاه ها و... رصد شوند و زمینه ارتباط این گروه از دانش 
بنیان ها با شرکت هایی که نیازمند خدمات و محصولات آنها 
هستند ایجاد شود و خوشبختانه حدود 8۰ درصد از این تعاملات 
در این حوزه عملیاتی شده است. حسینی جمع آوری گازهای 
فلز از جمله مواردی دانست که با برقراری حلقه اتصال فی مابین 
دانش بنیان ها و شرکت های نیازمند به این فناوری حاصل شده 
که در نتیجه علاوه بر کاهش آلودگی هوا شرایط بهره وری بهینه 

از این گازها با مهار آن در دیگر صنایع ممکن شده است. 
 پایان فرصت سوزی 

این نماینده سابق مجلس ادامه داد: یکی از مشکلاتی که 
در این زمینه هم اکنون وجود دارد، سوءاستفاده از نام »دانش 
بنیان« برای واگذاری تسهیلات و هدررفت تسهیلات مالی و 
غیرمالی برای این شرکت های دانش بنیان غیرواقعی است، در 
حالی که گروهی از دانش بنیان های فعال و نیازمند واقعی به 

تسهیلات مالی، در این راستا از دریافت این تسهیلات محروم 
مانده اند. مشاور کمیسیون برنامه و بودجه مجلس یازدهم از 
برنامه ریزی های مطلوب در برنامه توسعه هفتم برای دانش 
بنیان ها خبر داد و افزود: با تمهیدات اندیشیده شده مشکلاتی 
که در بخش واگذاری تسهیلات و رصد دانش بنیان های واقعی 
وجود دارد کاهش یا حذف خواهد شد و به این ترتیب فرصتی 
برای عملیاتی شدن منویات مقام معظم رهبری برای حمایت 
از این گروه فراهم خواهد شد. از سوی دیگر مقرر شده است تا 
در واگذاری تسهیلات مالی و غیرمالی و کلیه اقدامات حمایتی، 
دانش بنیان ها از اولویت برتر برخوردار باشند و تمام دستگاه ها 
نیز ملزم به این امر خواهند بود که امیدواریم پس از بررسی 
شورای نگهبان نهایی شود. حسینی واگذاری تسهیلات با 
سود بانکی کمتر و در راستای تبصره ۱8 بحث تسهیلات را از 
جمله دیگر مسائلی ذکر کرد که در راستای اهتمام جدی به 
دانش بنیان برای پیشرفت صنایع به ویژه در حوزه نفت، گاز و 

پتروشیمی صورت خواهد گرفت. 
 نگاهی به مصوبات بخش انرژی برنامه هفتم توسعه 

بر اساس این گزارش، مالک شریعتی نیاسر در تشریح 
بررسی مواد ارجاعی بخش انرژی لایحه برنامه هفتم توسعه 
که روز دوشنبه )هشتم آبان ماه( در کمیسیون تلفیق برنامه 
توسعه بررسی شد، اظهار کرد: یکی از موارد مصوب در بخش 
انرژی مربوط به تنوع سبد سوختی حمل ونقل کشور بود که 
سوخت هایی نظیر گاز طبیعی فشرده )سی ان جی(، گاز مایع 
)ال پی جی( و برق استفاده شود. وی افزود: متأسفانه دولت 
گذشته ال پی جی را از سبد سوختی حذف کرد، این در حالی 
است که ما مازاد تولید ال پی جی داریم و از سوی دیگر در 
سوخت بنزین با ناترازی روبه رو هستیم، همچنین باید گفت 

بخشی از نیاز سوختی کشور با ال پی جی قابل تأمین است. 
 ال پی جی، سوخت برتر در کشور

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه سوخت 
ال پی جی هم از نظر محیط زیست و هم از نظر استاندارد 
سوخت مناسبی است و نیاز کشور است، گفت: بخش مازاد این 
سوخت به خط لوله گاز سراسری و گاه مشعل متصل می شود 

که خوشبختانه درباره این موضوع در دوره های گذشته و در 
بودجه سال های ۱4۰۰ و ۱4۰۱ مصوباتی داشتیم و دولت نیز 
آیین نامه آن را تصویب کرده است، بنابراین این موضوع را در 
برنامه لحاظ کردیم تا در طول ۵ سال برنامه هفتم توسعه اجرایی 
شود. وی به سایر مصوبات بخش انرژی اشاره کرد و افزود: موضوع 
تبدیل ایران به هاب انرژی منطقه در نشست کمیسیون تلفیق 
مورد بررسی و تصویب قرار گرفت، این مسأله جزو سیاست های 
کلی برنامه قلمداد می شد و در بند )۱۰( سیاست ها نیز بر آن 

تأکید شده بود. 
 ضرورت افزایش دیپلماسی انرژی 

شریعتی نیاسر تأکید کرد: بر اساس این بند، نقش آفرینی 
کشور در دیپلماسی انرژی منطقه در پنج سال برنامه افزایش 
خواهد یافت. بر اساس این بند می توانیم در حوزه صادرات و 
واردات انرژی با توجه به مخازن انرژی که داریم نقش  مهمی 
در منطقه ایفا کنیم. عضو کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
با اشاره به ماده ۱4 این لایحه و بررسی آن در نشست این 
کمیسیون گفت: بر اساس این بند سهم صندوق توسعه ملی 
و دولت از محل صادرات نفت و گاز مشخص شده بود. در این 
بخش مقرر شد صندوق توسعه ملی سهم دولت را به صورت ثابت 
و بر اساس بودجه سنواتی تخصیص دهد تا در این زمینه دولت 
کمبودی را احساس نکند، همچنین اگر درآمد صندوق بیش از 
انتظارات بود این منابع به عنوان مطالبات صندوق محاسبه شود 
و اگر درآمد یادشده کمتر از حد نیاز بود به عنوان بدهی دولت به 

صندوق لحاظ شود. 
 افزایش سهم مشارکت خصوصی ها در حوزه انرژی

وی به بند )ب( و اجزای )۲( و )۳( ماده ۱۵ برنامه هفتم توسعه 
اشاره و اظهار کرد: این بند به کمیسیون تلفیق ارجاع شده بود. 
در این بخش درباره شرکت های خصوصی و سهم آنها در توسعه 
میدان های نفت و گاز کشور، همچنین مشارکت صنایع انرژی 
به عنوان بخش خصوصی و شرکت های تابع وزارت نفت به عنوان 
بخش دولتی در توسعه میدان ها به ویژه میدان های گازی تعیین 
تکلیف شد. بر اساس این بند جهشی در تولید گاز کشور ایجاد 

خواهد شد. 

مشاور کمیسیون برنامه و بودجه مجلس از ضرورت های بومی سازی انرژی به »آرمان ملی« گفت

 بومی سازی اولویت برنامه هفتم توسعه 

  افزایش منابع و اعتبارات مشاغل خانگی به ۵۰۰۰ 
میلیارد تومان، اعلام مبلغ عیدی و پاداش پایان سال 
کارگران و تشکیل ۲۹۳ تعاونی مسکن جهش کارگری 
با ظرفیت احداث ۷۵ هزار واحد مسکونی از مهم ترین 
خبرهای حوزه کار و تعاون در هفته جاری بود. به گزارش 
ایسنا، در هفته  جاری هادی ابوی ـ دبیرکل کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگران از احتمال تشکیل کارگروه 
دستمزد در نشست آتی شورای عالی کار خبر داد و گفت: 
احتمالا از جلسه آتی شورای عالی کار کمیته دستمزد به 
شکل رسمی و قطعی تشکیل خواهد شد و ابعاد دستمزد 
۱4۰۳ و هزینه های سبد معیشت خانوار را مورد بررسی 
قرار خواهد داد. وی پیشنهاد فعال تر شدن تعاونی ها در 
بحث راه اندازی قرارگاه مسکن کارگری را مطرح کرد و 
گفت: موضوع ایجاد قرارگاه مسکن کارگران در سطح ملی 
و استانی در نشست قبلی شورای عالی کار مطرح شد و 
اعضای کانون نیز پیشنهاد کردند که تعاونی های مسکن 
در این زمینه فعال تر عمل کنند. تشکیل ۲۹۳ تعاونی 
مسکن جهش کارگری در ۲۵ استان خبر دیگری بود 
که از سوی مهدی مسکنی ـ معاون تعاون وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی اعلام شد. به گفته وی در حال حاضر 
سه نوع تعاونی شامل تعاونی متعارف، تعاونی مسکن 
مهر و تعاونی جهش ملی مسکن در کشور وجود دارد که 
تعاونی های مسکن جهش به تازگی در دولت سیزدهم 
شکل گرفته اند و می توانند در توسعه طرح نهضت ملی 
مسکن مشارکت داشته باشند. وی همچنین از تشکیل 

۲۹۳ تعاونی مسکن جهش کارگری با ظرفیت احداث 
بیش از ۷۵ هزار واحد مسکونی خبر داد. این هفته 
محمود کریمی بیرانوند ـ معاون اشتغال وزیر کار از ایجاد 
۹۰ هزار شغل خانگی در 8 ماه اخیر خبر داد و گفت: بانک 
مرکزی در راستای توسعه و تقویت مشاغل خانگی مبلغ 
۱۰۰۰ میلیارد تومان اعتبار جدید اختصاص داده که با 
اعتبار قبلی جمع اعتبارات مشاغل خانگی به ۵ همت 
رسیده است. وی متوسط درصد تحقق مصوبات شورای 
عالی اشتغال در دولت سیزدهم را ۷۰ درصد ذکر کرد و 
با اشاره به برگزاری نشست کمیسیون تخصصی اشتغال 

از برگزاری جلسه شورای عالی اشتغال در هفته های 
آینده خبر داد. فعالیت ۱4۰ تعاونی توسعه و عمران 
شهرستانی با عضویت بیش از ۱۵۳ هزار نفر خبر دیگری 
بود که توسط معاون وزیر تعاون اعلام شد. او ضمن اشاره 
به تأکید سازمان های بین المللی بر نقش مؤثر تعاونی ها 
در جلب مشارکت مردم به ویژه در توسعه کشور و 
سرمایه گذاری ها گفت: این امر با تشکیل شرکت های 
تعاونی توسعه و عمران شهرستانی امکان پذیر خواهد 
شد. اعلام مبلغ عیدی کارگران برای سال ۱4۰۲ نیز خبر 
دیگر این هفته بود. بر اساس قانون، کلیه کارفرمایان 
مشمول قانون کار باید حداقل دو ماه و حداکثر سه ماه 
عیدی به کارگران خود بپردازند. مبنای تعیین عیدی 
پایان سال کارگران، حداقل دو و حداکثر سه برابر مصوبه 
دستمزد شورای عالی کار است و کارفرمایان باید دو 
ماه پایه حقوق را به عنوان حداقل عیدی و سه ماه پایه 
حقوق را به عنوان حداکثر عیدی و پاداش آخر سال به 
نیروهای کار خود بدهند. به گزارش ایسنا، شورای عالی 
کار ۲۹ اسفند سال گذشته در نشست تعیین دستمزد 
افزایش حداقل دستمزد کارگران برای سال ۱4۰۲ را ۲۷ 
درصد تصویب کرد که بر این اساس پایه حقوق کارگران 
به ۵ میلیون و ۳۰۷ هزار و ۳۳۰ تومان افزایش یافت. با 
احتساب فرمول حداقل و حداکثر عیدی، کارگران امسال 
حداقل ۱۰ میلیون و ۶۱4 هزار و ۶۶۰ تومان و حداکثر 
۱۵ میلیون و ۹۲۲ هزار تومان به عنوان عیدی آخر سال 

دریافت خواهند کرد. 

  رئیس کمیسیون افتا نظام صنفی رایانه 
ای استان تهران با بیان اینکه اقتصاد امنیت 
از موضوعات مهم  اطلاعات در دنیا یکی 
اقتصادی است که در برنامه ریزی کشورها 
مدنظر قرار می گیرد، تاکید کرد که اولویت ها 
در دنیا تغییر کرده و یکی از این تغییرات لزوم 
توجه به اقتصاد امنیت اطلاعات است.بهناز 
آریا - رئیس کمیسیون افتا نظام صنفی رایانه 
ای استان تهران -  در گفت وگو با ایسنا، درباره 
وظایف کمیسیون افتای نظام صنفی رایانه ای 
استان تهران، خاطر نشان کرد: عنوان افتا به 

معنی امنیت فضای تولید و تبادل اطلاعات 
است. در نتیجه امنیت تمام اطلاعاتی که در 
این فضا تبادل می شود مربوط به کمیسیون 
افتا نظام صنفی رایانه ای کشور است.وی با بیان 
اینکه بنده زمانی که وارد سازمان نظام صنفی 
شدم، سال هایی بود که هنوز موضوع امنیت در 
فضای مجازی کشور خیلی شناخته شده نبود، 
گفت: در آن سال ها قرار شده بود که کمیسیون 
افتا منحل شود چرا که احساس نیازی به وجود 
این کمیسیون وجود نداشت. برای اینکه این 
کمیسیون منحل نشود بسیار جنگیدم. این در 

حالی است که امروز موضوع امنیت اطلاعات 
به یکی از اولویت های کشور و دنیا تبدیل شده 
است و در طی این سال ها چنین روندی را 
طی کرده ایم.وی در ادامه با تاکید بر اهمیت 
موضوعات سایبری در کشور، خاطرنشان کرد: 
از آنجا که کشور ما در موقعیت ژئوپلیتیک بسیار 
خاصی قرار گرفته است، این موقعیت باعث می 
شود که ما همیشه هدف خیلی مهمی برای 
کشورهای دیگر باشیم. همچنین در بخشی 
دیگر از این تغییرات ما به جای جنگ مسلحانه 
با جنگ سایبری مواجهیم که یکی از بزرگترین 

دغدغه های دنیا محسوب می شود.آریا ادامه داد: 
به این ترتیب ما در رخدادهای امنیت سایبری 
که اخیرا اتفاق می افتد، مشاهده می کنیم که 
چقدر کشور ایران جزو اولویت های دنیا در این 
زمینه قرار دارد. در این زمینه چند سال پیش 
برای نخستین بار در دنیا ویروسی با یک هدف 
خاص برای یک کشور خاص طراحی شد. هدف 
این ویروس عمدتا ایران بود و با توجه با اتفاقاتی 
که در حوزه زیر ساخت های حیاتی کشور رخ 
داد، به شدت موضوع امنیت در کشور مهم تر 

شد و اولویت پیدا کرد.

اعلام مبلغ عیدی و پاداش آخر سال کارگران

لزوم توجه به اقتصاد امنیت اطلاعات 



   داریوش فرهنگ معتقد است که همه 
مردم برای یکبار می توانند خوب بازی کنند 
اما باید دید صرفا طالب ورود به این حرفه 
هستیم یا ماندن در آن را می خواهیم. ضمن 
اینکه هیچگاه برای شروع بازیگری دیر نیست، 
بلکه همیشه زود است. این بازیگر و کارگردان 
که تجربیات گوناگونی در تئاتر، سینما و 
تلویزیون دارد، با حضور در کارگاه »بازیگری 
و کارگردانی در سینما« توضیحاتی درباره 
ورود به حرفه بازیگری، چگونه یک بازیگر 
خلاق بمانیم، ورود به دنیای کارگردانی و 
تفاوت این دو حرفه و... ارائه کرد. در این کارگاه 
که در سالن »سینما فردوس« موزه سینمای 
ایران برگزار شد، داریوش فرهنگ با بیان 
اینکه هنرمندان مایه از جان می گیرند و خرد 
از خردورزی آغاز می شود، گفت: امیدوارم 
همگی ما در مسیر پیش رو نلغزیم چرا که 
باعث عقب ماندگی و کهنه پرستی  لغزش 
می شود. من معتقدم همه انسان ها دارای 
استعداد هستند و این ارزش درونی است 
که باید پرورش یابد. درخت پرباری را تصور 
کنید که امسال دارای میوه های خوش طعم 
و لذیذ است. اگر سال دیگر این درخت خوب 
آبیاری و رسیدگی نشود، آیا بازهم آن طراوت 
را خواهد داشت؟ بنابراین در ابتدا نیاز است 
تا از هر کاری مراقبت شود. یک الماس اگر 
خوب صیقل داده نشود، ارزش و جذابیت 

نخواهد داشت.

  باید تا ابد به دنبال آموختن بود
 کارگردان »طلسم« ادامه داد: سینما دارای 
زبان و احساسات بین المللی است. افرادی که 
می خواهند وارد کار هنر شوند، با عقل، شعور، 
اندیشه، احساس، روح و جسم روبه رو هستند 
و باید برای پرورش آن ها تلاش کرده تا از 
یک دورنما برخوردار باشند. فرهنگ، افزود: 
همه مردم برای یکبار می توانند خوب بازی 
کنند اما باید دید صرفا طالب ورود به این 
حرفه هستیم یا ماندن در آن را می خواهیم. 
همه می توانند وارد بازیگری شوند اما برای 
ماندن در این حرفه خیلی کارها باید انجام 
شود و رنج های فراوانی را باید متحمل شد 
و تا ابد در جست وجوی آموختن باقی ماند، 
چراکه این حرفه همچون اقیانوسی است که 
پایانی ندارد. وی گفت: در این حرفه پس از 
مدت طولانی می توانید به نقطه اوج برسید 
اما نقطه پایانی وجود ندارد. حافظ شعری 
دارد که در آن می گوید »از هر طرف که رفتم 
جز وحشتم نیفزود زنهار از این بیابان وین راه 
بینهایت.« در ادامه داریوش فرهنگ سوالی را 
بنابر اهداف کارگاه مطرح کرد که دارای هر 
دو وجه بازیگری و کارگردانی بود. کارگردان 
»دو فیلم با یک بلیت« افزود: در هر محدوده 
و اندازه ای که هستید، باید درصدد آموختن 
الفبای این هنر باشید. بهترین روش برای ورود 
به این حرفه و ماندگاری در آن، در همین نکته 
نهفته است. هنر یعنی برقراری ارتباط و ایجاد 

دیالوگ و اول باید بدانیم چه کسی چه چیزی 
می گوید، چرا و چگونه می گوید و در مقابل، 
ما چه می گوییم و چگونه باید جواب دهیم 
و اصلا چرا نیاز به پاسخگویی داریم. سرعت 
انتقال و انگشت گذاشتن روی این احساسات 
مشترک دارای ریزه کاری هایی است که به 
تدریج به آن می رسیم. من نزدیک به پنجاه 
سال است که پیاده روی می کنم. یکبار شاهد 
پرواز گروهی از کلاغ ها بودم که در ادبیات و در 
نگاه ما موجودات چندان دلچسبی نیستند. 
انبوهی از کلاغ ها دورهم جمع شده بودند 
تا به جوجه کلاغی کمک کنند پرواز کند. 
من معتقدم از موارد خیلی ساده می شود 
به ایده های درخشانی رسید. فرهنگ ادامه 
داد: به قول عباس کیارستمی، چیزهایی که 
می بینیم و به سادگی از کنار آن رد می شویم، 
سرشار از نادیده ها هستند. او می گوید فیلم 
من وقتی تمام می شود، تازه در ذهن مخاطب 
آغاز می شود. این جمله نتیجه یک عمر تجربه 
و شاعرانگی در نگاه کیارستمی به زندگی بود. 
باید ذهنیت بخشیدن به ایده ها و نوع نگاه را 

تقویت کرد.
 در سینما ایده اهمیت دارد

در ادامه کارگاه »بازیگری و کارگردانی در 
سینما«، فرهنگ در پاسخ به پرسش یکی از 
حاضران مبنی بر اینکه از چه زمانی متوجه 
علاقه خود به بازیگری شده است؟، پاسخ 
داد: شاید افراد زیادی می خواهند بازیگر 

شوند و ممکن است در خلال این کار متوجه 
نویسنده  با  نقاش  می توانستند  که  شوند 
خوبی شوند. بازیگری برای دیده شدن است. 
افراد احساس می کنند نگاه ویژه ای دارند که 
می خواهند آن را با دیگری در میان بگذارند. 
من شیفته و دیوانه سینما بودم و از کلاس 
دوم ابتدایی این علاقه در من به وجود آمد. 
من متولد آبادان هستم و تا ۹ سالگی در آنجا 
زندگی می کردم. بعد از فوت پدر به کرمان 
که سرزمین مادری ام بود، مهاجرت کردیم. 
تمام مدت زمانی که هشت ساله بودم، در 
سینما گذشت. اولین فیلمی که من را درگیر 
خود کرد، »مشعل و کمان« بود. پس از مدتی 
وارد سالن های سینما شدیم. بلیت سینما آن 
زمان ۳۰ شاهی بود. رفته رفته دیدیم این 
۳۰ شاهی ها در حال مصرف شدن است و 
در مقابل چیزی به دست نمی آوریم. به فکرم 
رسید تا فیلم هایی که می دیدم را برای بچه ها 
در مدرسه بازی کنم. آنقدر علاقه مند به این 
نمایش زیاد شد که معلمان هم به جای آنکه 
مشغول تدریس باشند، به من خیره می شدند. 
در آن زمان فیلم ها نه دوبله بود و نه زیرنویس 
داشت، بلکه دارای میان نویس بود. در آن 
دوران عده ای بی سواد به سینما می آمدند 
و ما فکر کردیم که متن میان  نویس ها را 
برای آن ها بخوانیم و از این طریق پولی به 
دست آوریم. این فیلمساز ادامه داد: گاهی 
دو فیلم با یک بلیت می دیدیم که همین 
موضوع بعدها عنوان یکی از فیلم های من 
شد. کارگردان مجموعه »سلطان و شبان« 
درباره فرآیند جذب سرمایه توسط هنرجویان 
فیلمسازی نیز توضیح داد: این مساله در تمام 
دنیا و همواره دغدغه جوان هایی بوده است که 
به فیلمسازی علاقه مند هستند. باید بدانیم 
که سرمایه اصلی خود ما هستیم. اسپیلبرگ 
که این روزها شهرت و درآمد هنگفتی دارد، 
با فلاکت و مشکلات بسیار توانست فیلم اول 
خود را بسازد. امروزه شرایط تکنیکی در سینما 
رشد قابل توجهی داشته است و با دوربین های 
دیجیتال به سادگی می شود فیلم ساخت. تنها 
کافی است یکی از دوستان شما دوربین داشته 
باشد. در سینما فرم و ایده است که اهمیت 
دارد و یافتن سرمایه گذار به تدریج اتفاق 
می افتد. سینما در وضعیت حرفه ای آن هنری 
گران است درحالیکه شعر، عکاسی، نقاشی 
و نویسندگی از لحاظ نیاز به ابزار ارزان تر 
هستند. می توان تنها با یک دوربین دیجیتال 
فیلم ساخت اما برای رسیدن به ایده باید 

جان کند.
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روبـــــه رو
 لیندا کیانی: 

»ضد« را 2 بار تماشا کنید
سینمایی  فیلم  مردمی  اکران  اولین   
»ضد«، محصول سازمان سینمایی سوره، به 
کارگردانی امیرعباس ربیعی، تهیه کنندگی 
حسین  نویسندگی  و  شفیعی  محمدرضا 
تراب نژاد ۱۵ آذرماه در پردیس سینمایی 
شمیران سنتر برگزار شد. به گزارش ایسنا، 
در این اکران مهدی نصرتی و لیندا کیانی از 
بازیگران فیلم، امیرعباس ربیعی کارگردان، 
هاشم مرادی فیلمبردار و دیگر عوامل اثر 
حضور داشتند. امیرعباس ربیعی کارگردان 
اثر ضمن خوشامدگویی به مهمانان گفت: من 
تاکنون دو فیلم سینمایی »لباس شخصی« و 
»ضد« را ساختم که »لباس شخصی« تا به 
امروز اکران نشده چراکه با آن مشکل دارند 
و توقیف است. »ضد« هم پس از دو سال 
امروز اجازه اکران گرفته است و از این بابت 
خوشحالم. وی یادآور شد: ما فیلم می سازیم تا 
مردم آن را ببینند و قطعا برای کارگردان مهم 
است که فیلمش اکران شود. حسی که در حال 
حاضر برای بودن در اولین اکران مردمی دارم، 
بسیار برایم جذاب است. امیدوارم »ضد« را 
دوست داشته باشید و آن را تبلیغ کنید. 
لیندا کیانی بازیگر فیلم نیز بیان کرد: از اینکه 
همزمان با اکران اثر، در اولین نمایش مردمی 
این فیلم حضور پیدا کردید، تشکر می کنم و 
امیدوارم از تماشای »ضد« لذت ببرید. اگر 
برایتان مقدور بود، »ضد« را دو بار تماشا 
کنید؛ من دفعه دومی که فیلم را دیدم، بیشتر 
از تماشای آن لذت بردم. مهدی نصرتی دیگر 
بازیگر این اثر نیز ضمن خوشامدگویی به 
حضار مطرح کرد: شخصیت »سعید« در 
فیلم سینمایی »ضد« که من آن را ایفا کردم، 
بسیار پیچیده و پرُ از تناقض است که مخاطب 
شاید با دیدن چند باره آن بتواند درکی از این 
نقش پیدا کند. اگر فیلم را دوست داشتید به 
نزدیکان خود پیشنهاد کنید که آن را ببینند. 
هاشم مرادی فیلمبردار »ضد« نیز در سخنانی 
کوتاه گفت: امیدوارم استقبال خوبی از فیلم 
شود و مخاطبان آن را دوست داشته باشند تا 

خستگی ما پس از دو سال در برود.

 رئیس شورای اروپا از توافقی که به تازگی میان ایروان 
و باکو حاصل شده است، استقبال کرد و آن را گشایشی 
بی سابقه در روابط دو کشور دانست. به گزارش ایسنا، 
شارل میشل، رئیس شورای اروپا در شبکه اجتماعی 
ایکس )توییتر سابق( نوشت: از توافق میان جمهوری 
آذربایجان و ارمنستان  که دستاوردی بزرگ است، 
مسرور هستم. به گزارش اسپوتنیک، باکو و ایروان یک 
بیانیه مشترک امضا کردند که در آن آزادسازی ۳۲ عضو 
نیروهای مسلح ارمنستان توسط جمهوری آذربایجان 
را نشانه ای از تمایل طرفین برای عادی سازی روابط 
و حصول یک معاهده صلح بر مبنای حق حاکمیت و 
تمامیت ارضی دو کشور دانستند. شارل میشل در پیام 
خود نوشت: به طور ویژه از آزادسازی بازداشت شدگان 
و گشایش بی سابقه در گفت وگوهای طرفین استقبال 
می کنم. او در ادامه اظهار کرد که برقراری و تقویت 
گفت وگوی دوجانبه میان باکو و ایروان همواره یکی از 

اهداف اتحادیه اروپا بوده است و دستاوردی که به تازگی 
حاصل شده، گامی کلیدی است. میشل در انتها از 
رهبران جمهوری آذربایجان و ارمنستان خواست تا 
هرچه زودتر معاهده صلح را نهایی کنند. دستیار وزیر 
خارجه آمریکا هم در امور اروپا و اوراسیا در جریان 
سفرش به جمهوری آذربایجان گفت: وزیر خارجه آمریکا 
انتظار دارد که همتایان ارمنستانی و آذربایجانی اش برای 
انجام گفت وگوهای صلح به واشنگتن سفر کنند. »جیمز 
اوبرایان« دستیار وزیر خارجه آمریکا در امور اروپا و 
اوراسیا ضمن اشاره به »دیدارهای مثبت و سازنده« در 
باکو، این موضوع را در شبکه اجتماعی ایکس در قالب 
پستی منتشر کرد. او نوشت: همان گونه که در دیدار 
با الهام علی اف، رئیس جمهور جمهوری آذربایجان 
عنوان کردم، ایالات متحده آمریکا از سفر رئیس بانک 
مرکزی و رئیس انرژی این کشور به واشنگتن استقبال 
می کند. همچنین چند روز پیش وزیر خارجه آمریکا 

با رئیس جمهور جمهوری آذربایجان و نخست وزیر 
ارمنستان در مورد احتمال امضای معاهده صلح میان این 
دو کشور گفت وگو و رایزنی کرد. »متیو میلر« سخنگوی 
وزارت امور خارجه آمریکا با انتشار بیانیه ای عنوان کرد: 
آنتونی بلینکن از تعهد الهام علی اف برای توافق صلحی 
بادوام میان جمهوری آذربایجان و ارمنستان استقبال 
کرده است. در ماه سپتامبر، جمهوری آذربایجان در 
یک حمله برق آسا کنترل قره باغ را به دست گرفت و 
تقریبا همه ساکنان محلی را وادار به فرار به ارمنستان 
کرد. بیش از ۱۰۰ هزار الی ۱۲۰ هزار نفر جمعیت ارمنی 
قره باغ تا پایان سپتامبر این منطقه را ترک کردند. ایروان 
و باکو در سال ۲۰۲۲ با میانجیگری روسیه، اتحادیه 
اروپا و ایالات متحده درباره توافق صلح آینده گفت وگو 
کردند. هم »نیکول پاشینیان« نخست وزیر ارمنستان و 
هم »الهام علی اف« گفته اند که یک معاهده صلح ممکن 

است تا پایان سالجاری میلادی امضا شود.

  نخست وزیر ژاپن که درگیر رسوایی مالی شده، ناچار شد 
از مقام خود به عنوان رهبر یکی از فراکسیون های حزب حاکم 
ژاپن کناره گیری کند. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری 
اسپوتنیک، فومیو کشیدا، نخست وزیر ژاپن گفت: می خواهم 
سخت تلاش کرده و اعتماد را در سیاست های حزب لیبرال 
دموکرات ژاپن احیا کنم. به همین دلیل تصمیم گرفتم که 
فراکسیون »کوچیاکی« را در دوران نخست وزیری خود و 
ریاست حزب لیبرال دموکرات ترک کنم. برخی چهره های 
حزب حاکم ژاپن متهم هستند که به مدت چندین سال 

درآمد حاصل از فروش بلیت در مراسم های جذب بودجه 
را پنهان کرده اند. نخست وزیر ژاپن در حالی از ریاست این 
فراکسیون حزبی استعفا داد که در پی این رسوایی مالی، 
اپوزیسیون ژاپن خواستار استعفای دبیر کابینه و وزیر 
اقتصاد، تجارت و صنایع ژاپن شده  است. کیشیدا بیان داشت: 
پاسخ های جزئی و دقیق ممکن است به روند تحقیقات آسیب 
بزند. لازم است از طرح چنین اظهاراتی خودداری شود. دبیر 
کابینه وظایف متعددی دارد و می خواهم به وظایفش ادامه 
دهد. پیش از این پنج تن از اعضای حزب لیبرال دموکرات 

ژاپن به دلیل مخفی کردن آمار واقعی درآمدهای حاصل 
از رویدادهای جمع آوری بودجه مورد انتقاد قرار گرفتند. 
کیشیدا در پی این وقایع از اعضای حزب خواست تا مدتی از 
برگزاری هرگونه مراسمی برای جمع آوری بودجه خودداری 
کنند. بر اساس قوانین ژاپن اگر بودجه اهدایی حامیان به 
احزاب سیاسی از ۲۰۰ هزار ین )۱۳۰۰ دلار( عبور کند، نام 
اهداکننده باید ثبت شود؛ اما اینطور که از شواهد پیداست، 
فراکسیون »کوچیاکی« به مدت پنج سال صدها میلیون 

»ین« را بدون ذکر نام اهداکننده مخفی نگه داشته است.

استقبال شورای اروپا از توافق باکو و ایروان

 استعفای نخست وزیر ژاپن از ریاست فراکسیون 

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

17  سال زندان در انتظار پسر 
»بایدن«

 دادگاه منطقه ای مرکزی در ایالت کالیفرنیا در 
کیفرخواستی، هانتر بایدن؛ پسر رئیس جمهور 
آمریکا را به ۹ فقره فرار مالیاتی بین سال های ۲۰۱۶ 
تا ۲۰۲۰ متهم کرد. بر اساس کیفرخواستی که در 
پایگاه داده دادگاه منطقه ای ایالات متحده برای 
ناحیه مرکزی کالیفرنیا بارگذاری شده است، »هانتر 
بایدن«، پسر جو بایدن، رئیس جمهور ایالات متحده، 
به ۹ فقره فرار مالیاتی متهم شده است. وی به عدم 
تشکیل پرونده و پرداخت مالیات و فرار از تشخیص 
و اظهارنامه مالیاتی جعلی یا تقلبی متهم است. به 
گزارش خبرگزاری تاس به نقل از فاکس نیوز، در 
این کیفرخواست آمده است: متهم در یک دوره 
چهار ساله برای پرداخت نکردن حداقل ۱.4 میلیون 
دلار مالیات فدرال خود اظهاری که برای سال های 
۲۰۱۶ تا ۲۰۱۹ بدهکار بوده است، متهم شده است. 
هانتر بایدن به خاطر این اتهامات با ۱۷ سال حکم 
زندان مواجه است. »دیوید وایس«، بازپرس ویژه 
کیفرخواست می گوید که هانتر بایدن »میلیون ها 
دلار را به جای پرداخت قبوض مالیاتی، صرف سبک 
زندگی و ولخرجی خود کرده است.« در ادامه این 
کیفرخواست آمده است که متهم تقریبا ۱ میلیون 
دلار در سال ۲۰۱۶، ۱.4 میلیون دلار در سال ۲۰۱۷، 
۱.8 میلیون دلار در سال ۲۰۱8 و ۶۰۰ هزار دلار 
در سال ۲۰۱۹ هزینه کرده و از ژانویه تا ۱۵ اکتبر 
۲۰۲۰، بیش از ۱.۲ میلیون دلار حمایت مالی 
دریافت کرده که برای پرداخت های شخصی مختلف 
استفاده شده است. پیش از این نیز پسر رئیس جمهور 
آمریکا به سه فقره حمل و مالکیت اسلحه در هنگام 
اعتیاد به موادمخدر متهم شده بود. یکی از این 
اتهامات مربوط به حمل اسلحه در زمان اعتیاد به 
موادمخدر غیرقانونی و دو فقره دیگر در ارتباط با 
دروغگویی در زمینه عدم اعتیاد به موادمخدر و 
خرید یک اسلحه »روالور« در اکتبر ۲۰۱8 است. 
کیفرخواست جدید علیه هانتر بایدن درحالیست 
که جو بایدن در ارتباط با همین موضوعات در خطر 
استیضاح در مجلس نمایندگان آمریکا قرار دارد. جو 
بایدن ضمن انتقاد از عملکرد مجلس نمایندگان این 
کشور در رابطه با اجرای طرح تحقیقات مربوط به 
استیضاح وی گفته است هیچ دخالتی در معاملات 
تجاری پسر و برادرش نداشته است. از زمان اقدامات 
مجلس نمایندگان آمریکا مبنی بر اجرایی کردن 
طرح تحقیقات استیضاح بایدن، او دائما از سوی 
مخالفانش تحت فشار بوده است و ادعاهای زیادی 
در باب سوءاستفاده وی از قدرت و موقعیت اش در 
معاملات تجاری خارجی »هانتر بایدن« و »جیمز 

بایدن« برادرش مطرح شده است. 

 دیمیتری مدودف:   

   از بحران کوبا، تا این حد به جنگ جهانی نزدیک نبودیم
کوتــــاه

 معاون شورای امنیت روسیه گفت: 
تهدید تقابل مستقیم میان روسیه و 
ناتو و بروز جنگ جهانی سوم از زمان 
بحران موشکی کوبا تا امروز تا این حد 
شدید نبوده است. به گزارش خبرگزاری 
اسپوتنیک، دیمیتری مدودف، در پیامی 
در کانال تلگرام خود اظهار کرد که از زمان 
بحران موشکی کوبا هرگز خطر تقابل 
روسیه و ناتو تا این حد شدید نبوده است؛ 
تقابلی که می تواند به جنگ جهانی سوم 
منجر شود.  مدودف با بیان اینکه درگیری 
فعلی میان کاخ سفید و کنگره آمریکا بر 
سر تصویب بودجه برای حمایت از اوکراین 
و رژیم صهیونیستی مسبوق به سابقه 

است، اظهارکرد: ریشه تمام این مشکلات 
به این موارد برمی گردد: »نخست اینکه 

آمریکایی ها هرگز از کشوری که تا این 
حد به مرز فروپاشی نزدیک است، چنین 

حمایت عظیمی به عمل نیاورده اند. دیگر 
اینکه آمریکا هرگز تا امروز از دولتی 
که رئیس جمهوری آمریکا و اعضای 
خانواده اش را به فساد کشانده، تا این حد 
حمایت نکرده است.« مدودف تاکید کرد: 
این در گفتمان سیاسی آمریکا یک پدیده 
کاملا جدید است که توسط جو بایدن، 
هانتر بایدن و کسب وکارشان ایجاد شده 
است. مدودف با اشاره به احتمال استیضاح 
رئیس جمهوری آمریکا گفت: بایدن »به 
هر قیمتی شده« به کسب وکار خود ادامه 
می دهد و »رودهای خون بیشتری جاری 
خواهد شد« که مسئولیت آن به گردن 

»خانواده بایدن« خواهد بود.

 آغاز سکوت انتخابات ریاست جمهوری 
در مصر

 سکوت انتخابات ریاست جمهوری در مصر آغاز شد و چهار 
نامزد انتخاباتی تا زمان برگزاری انتخابات حق تبلیغات ندارند. به 
نوشته روزنامه الوطن مصر، طی دو روز سکوت انتخاباتی، چهار 
نامزد حق تبلیغات ندارند و صرفا باید برای دعوت مردم جهت 
مشارکت در انتخابات و ارائه اطلاعات لازم به رأی دهندگان اقدام 
کنند. این پنجمین انتخابات در تاریخ مصر و سومین انتخابات 
از سال ۲۰۱۳ )کودتای عبدالفتاح السیسی( به شمار می رود. 
رأی گیری خارج مصر ۱۰ آذر برگزار شد و اکنون در داخل مصر 
نیز ۶۷ میلیون نفر قرار است آرای خود در ۱۰۰8۵ مرکز رأی 
به صندوق ها بیندازند. در صورت لزوم اجرای مجدد انتخابات، 
مصری های مقیم خارج در روزهای پنجم، ششم، و هفتم ژانویه 
۲۰۲4، رای خود را به صندوق می اندازند و شهروندان داخل 
کشور در روزهای 8، ۹ و ۱۰ ژانویه آینده رای خواهند داد و 
نتایج در ۱۶ ژانویه آینده اعلام خواهد شد. »احمد بنداری« مدیر 
اجرایی سازمان ملی انتخابات مصر در این باره گفته است که 
تمامی مقدمات برای برگزاری انتخابات در داخل مصر فراهم شده 
است. قرار است چهار نامزد به نام های »عبدالفتاح سعیدحسین 
خلیل السیسی«، رئیس جمهور کنونی مصر، »عبدالسند یمامه«، 
رئیس حزب الوفد، »حازم عمر«، رئیس حزب الشعب الجمهوری 
و »فرید زهران«، رئیس حزب دموکرات مصر به رقابت بپردازند.

 تاریخ انتخابات ریاست جمهوری روسیه 
 بر اساس مصوبه شورای فدراسیون روسیه، انتخابات 
ریاست جمهوری این کشور ۱۷ مارس ۲۰۲4 )۲۷ اسفند( 
برگزار خواهد شد. بر اساس ماده ۱۰۲ قانون اساسی روسیه، 
شورای فدراسیون روسیه )سنا( حق انحصاری برای تعیین 
تاریخ انتخابات ریاست جمهوری دارد. این نهاد قانون گذاری در 
نشست خود انتخابات ریاست جمهوری روسیه را برای تاریخ ۱۷ 
مارس ۲۰۲4 )۲۷ اسفند( برنامه ریزی کرد. معاون اول کمیته 
قانونگذاری شورای فدراسیون روسیه ولادیمیر پولتایف گفت: از 
روز انتشار رسمی این فرمان، مبارزات انتخاباتی آغاز می شود. 
وی افزود: تصمیم درباره برگزاری چندروزه انتخابات توسط 
کمیسیون مرکزی انتخابات روسیه گرفته می شود. خبرگزاری 
»رویترز« گزارش داد که رئیس جمهور روسیه ولادیمیر پوتین 
تصمیم خود را برای شرکت در انتخابات ۲۰۲4 این کشور گرفته 
اما سخنگوی کرملین اظهارکرده که هنوز پوتین در این خصوص 
اظهاراتی نداشته و کارزاری به طور رسمی اعلام نشده است. 
پوتین تا همین حالا هم طولانی ترین دوره ریاست جمهوری 
در روسیه را از زمان »ژوزف استالین« داشته و حتی دوره 
طولانی تری را از دوره ۱8 ساله »لئونید برژنف« تجربه کرده 
است. این منابع مدعی شدند اخبار تصمیم پوتین پخش شده و 
مشاورانش اکنون برای کارزار انتخاباتی و انتخاب پوتین آماده 
می شوند. سخنگوی کرملین ماه سپتامبر گفته بود اگر پوتین 
تصمیم به شرکت در انتخابات بگیرد، هیچ کس قادر به رقابت 

با او نخواهد بود.

 ساخت »اردوبهشت« منتفی است
 کارگردان فیلم »علفزار« با تکذیب شایعه رسانه ای 
از منتفی شدن ساخت فیلم سینمایی »اردوبهشت« 
خبر داد. به گزارش مهر به تازگی خبری از تولید فیلم 
جدید کاظم دانشی کارگردان فیلم »علفزار« منتشر 
و اعلام شده بود فیلم دوم او با بازی نوید محمدزاده، 
ژیلا شاهی و طناز طباطبایی در حال ساخت است. 
کاظم دانشی با تکذیب ساخت این فیلم اعلام کرد که 
»فیلمنامه »اردوبهشت« مدتی قبل به سازمان سینمایی 
ارسال شده، اما در حال حاضر اولویت تولید ما این فیلم 
نیست و برنامه ساخت منتفی شده است. »علفزار« اولین 
ساخته کاظم دانشی است که در چهلمین جشنواره فیلم 
فجر برنده بهترین فیلمنامه و بهترین بازیگر نقش مکمل 

زن شده بود.

شهاب حسینی در »گناه فرشته«
۳ نفر از بازیگران اصلی سریال درام اجتماعی »گناه 
فرشته« به کارگردانی حامد عنقا معرفی شدند. به گزارش 
روابط عمومی سریال، در حالی که تنها ۱4 روز به پخش 
سریال »گناه فرشته« مانده است، با انتشار تصاویری، سه 
تن از بازیگران این مجموعه معرفی شدند. شهاب حسینی 
نقش محوری »گناه فرشته« را بازی می کند و امیر آقایی 
و لادن مستوفی نیز نقش دیگر کاراکترهای اصلی سریال 
را برعهده دارند. »گناه فرشته« به نویسندگی و کارگردانی 
حامد عنقا یک درام اجتماعی است که از جمعه اول دیماه 
ساعت 8 به صورت اختصاصی از فیلیمو پخش خواهد شد.

  5 فیلمنامه پروانه ساخت گرفتند
 شوراهای پروانه ساخت آثار سینمایی و غیرسینمایی 
در جلسه اخیر با ۵ فیلمنامه سینمایی و 8 فیلمنامه 
غیرسینمایی موافقت کردند. به گزارش اداره کل 
روابط عمومی سازمان امور سینمایی و سمعی بصری، 
فیلمنامه های سینمایی »عشق« به تهیه کنندگی و 
پوران  نویسندگی  و  درخشنده  پوران  کارگردانی 
درخشنده  و کیمیا میرقشمی، »سپیده« به تهیه کنندگی 
سیدغلامرضا موسوی نامقی، کارگردانی فرزاد خوش دست 
محمدمهدی  خوش دست  و  فرزاد  نویسندگی  و 
توحیدی مقدم، »جانفدا« به تهیه کنندگی، کارگردانی 
و نویسندگی حسین قاسمی جامی، »ممدوک« به 
تهیه کنندگی یوسف بچاری، کارگردانی حمیدرضا همتی 
و نویسندگی محسن دانشوربیری و انیمیشن »شمشیر و 
اندوه« به تهیه کنندگی مهدی جعفری، کارگردانی عماد 
رحمانی و مهرداد محرابی گرگری و نویسندگی مهدی 
جعفری و عماد رحمانی موافقت شورای پروانه ساخت 

سازمان سینمایی را اخذ کردند.

  داریوش فرهنگ:

هیچوقت برای بازیگری دیر نیست 
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خبر رسمی بروز تخلفی در مقیاس میلیارد دلاری در تخصیص 
ارز به واردات چای و فروش بخشی از ارز تخصیص یافته در بازار 
آزاد منتشر شده است. این گونه اخبار، نشانه بیماری های در نظام 
اقتصادی هستند، اما این گونه دردها، می توانند فرصتی برای 
اصلاح هم بشوند. اندکی به تجربه تاریخی بشر برگردیم: فرانسیس 
فوکویاما با شرح تاریخ اصلاحات اداری در بریتانیا و آمریکا، نشان 
می دهد که چند عامل در اصلاح نظام های حکمرانی مؤثر بوده اند: 
یک. جنبش های اجتماعی مرکب از نخبگان اصلاح جویی 
که خود نفعی در نظام ناسالم اداری نداشته اند و مصرانه برای 
اصلاحات، ائتلاف ساخته و مطالبه گری کرده اند. دو، طرح ایده های 
اصلاح جویانه مؤثر، ایده هایی که مسیرهای جایگزین برای ترتیبات 
نهادی و مناسبات ناسالم را پیشنهاد داده اند. سه، کنش ها و 
اقدامات سیاسی گروه های مختلف از شهروندان تا نخبگانی که 
اقدامات ضروری برای اصلاحات مؤثر را صورت بندی و مُصرّانه 
مطالبه کرده اند. چهار، سه عامل فوق را می توان با عامل »ایده و 
نظریه های مسئولان« تکمیل کرد. آن دسته مسئولانی که توانایی 
و عزم جزم ایده پردازی و اقدام برای اصلاحات داشته باشند، تأثیر 
می گذارند. همان قدر که ایده های اصلاح جویانه نخبگان بیرون از 
حکومت اهمیت دارند، ایده های حاکمان هم مهم است. اصلاحات 
نورث کوت- ترویلیان در بریتانیا، یا اصلاحات پی آمد شکل گیری و 
عملکرد کمیسیون خدمات کشوری تحت هدایت تئودور روزولت 
در آمریکا، به علاوه ایده های فردی مثل وودرو ویلسون در آمریکا، 
قبل و بعد از رئیس جمهور شدن، مصادیقی از عامل های سوم و 
چهارم هستند. خبرهای منتشرشده درباره تخصیص ارز به چای و 
تخلفات صورت گرفته در آن، یکی از فرصت ها برای صورت بندی 
ترکیبی از ایده، کنش، مطالبه و اصرار برای اصلاح است. باید 
خواسته ای محدود )روشن شدن مسیر سیاستی- بوروکراتیک 
منجر به بروز تخلف بزرگ( را در دستورکار قرار داد و بر محور آن 
از دستگاه های مسئول، مطالبه کرد. باید ائتلاف هایی از نخبگان 
در تخصص های مرتبط، فعالان اقتصادی، رسانه ها، تشکل های 
اقتصادی و اجتماعی، و گروه های جامعه مدنی، صرفاً و صرفاً بر 
محور مطالبه روشن شدن ابعاد همین یک مسأله، فعالیت کنند. 
جامعه مدنی را باید بر محور مطالبه همین یک مورد، مخاطب قرار 
داد. اصرار و مقاومت نامحدود بر محور همین خواسته محدود 
)نه خواسته های کلی و در نقش تیر هوایی( راهبرد کنش ائتلاف 
و جامعه مدنی برای اصلاح باشد. توسعه دادن خواسته ها، فقط 
سبب بی اثر شدن می شود. کنشگران ائتلاف برای اصلاح به منظور 
از میان بردن زمینه های این گونه تخلفات، باید انواع راهکارهای 
حقوقی، کارزار )کمپین(، نامه نگاری، درخواست گزارش رسمی 
دولتی، کارزار رسانه ای و مطالبه مدنی برای روشن شدن ابعاد 
سیاسی، سیاستی و بوروکراتیک چنین تخلفاتی را دنبال کنند. 
حال این پرسش مطرح می شود که فواید این نوع مطالبه گری 
چیست که در پاسخ باید گفت: این شکل از مطالبه گری برای 
اصلاح حداقل دارای این فواید است: خواسته ای است که نظام 
سیاسی با پیگیری و انتشار خبر آن، نشانه ای از تمایل به مقابله 
با تخلف نشان داده است. حداقل بخش ها یا افرادی در حاکمیت 
سیاسی، اراده ای برای بررسی مسأله داشته اند. ده ها میلیون ایرانی 
با چنین مطالبه ای همدلی می کنند. هر گونه اصلاحات واقعی بر 
اثر پیگیری چنین مطالبه ای، سبب بهبودهای تدریجی در نظام 
حکمرانی و اثر مثبت بر زندگی ده ها میلیون انسان می شود. دنبال 
کردن این مسأله، مسیری برای ساختن ظرفیت اصلاح بر محور 
مسأله ای واقعی و به شدت مؤثر بر زندگی ده ها میلیون ایرانی است. 
کسی قادر نیست چنین مطالبه ای را به تقاضایی سیاسی، جناحی، 
نفع شخصی، ضدارزش بودن یا مقابله با نظام سیاسی تعبیر کند، 
مگر آنکه از پیگیری چنین مطالبه ای متضرر شود. ذینفعان در 
این تخلف، از پیگیری چنین مطالبه ای خشنود نمی شوند. چنین 
مطالبه ای، در نهایت مدنیت و دوری از خشونت است. مطالبه ای به 
غایت مسالمت آمیز که مطالبه ده ها میلیون انسان را به مدنی ترین 
شکل ممکن پیگیری می کند. به سرانجام رسیدن چنین مطالبه ای، 
الگویی برای تکرار مطالبات مدنی خشونت پرهیز برای اصلاحات 
مداوم منجر به اثر مثبت بر کیفیت زندگی میلیون ها ایرانی می شود 

و حاوی یادگیری اجتماعی عظیمی است. 

راه های تحقق مطالبه را فراهم کنیم

 

یادداشت

سفیر پیشین ایران در شوروی:
تهران و مسکو درباره پایان جنگ 

غزه اهداف مشترک ندارند
سفیر پیشین ایران در شوروی در مورد 
سفر رئیسی به مسکو گفت: به طور طبیعی 
رایزنی های  ما با روسیه به طور مرتب در 
جریان است و علاوه بر مسائل دوجانبه قاعدتا 
موضوعات روز هم که یکی از مهم ترین های 
آن ها بحث غزه است، در دستور کار این 
دیدار بود، اما نه اینکه بتوانیم بحث خاصی 
را با روس ها در این رابطه داشته باشیم، با 
توجه به مواضع آمریکا، اسرائیل و حماس به 
نظر نمی رسد که روسیه بخواهد کار خاصی 
در مورد جنگ غزه انجام دهد. غیر از آنکه فقط 
یکسری مشورت و رایزنی در این مورد صورت 
بگیرد. وگرنه موضوعی که ما بتوانیم در قالب 
پایان دادن جنگ و ایجاد آتش بس یا ایجاد 
تحولاتی در آنجا، در مورد آن تبادل نظری 
داشته باشیم، نبوده است. نعمت ا... ایزدی گفت: 
دلیل آن هم این است که روس ها مشکلات 
خاص خودشان را به ویژه درباره موضوع 
اوکراین دارند که خیلی نتوانستند در این رابطه 
فعال باشند همانطور که به نظر می رسید این 
دیدار بیشتر تمرکز روی مسائل دوجانبه داشت، 
به خصوص که الان آمریکایی ها محدودیت های 
جدیدی را در مواضع اقتصادی با ما دنبال 
بتوان  روس ها  کمک  با  شاید  و  می کنند 
زوایای جدیدی باز کرد برای اینکه تبادلات 
اقتصادی مان بیشتر شود و احیانا بتوانیم از 
کمک آنها استفاده کنیم. ضمنا وقتی مباحثی 
هم در این رابطه در شورای امنیت و سازمان 
ملل باشد، هماهنگی هایی صورت بگیرد. 
ایزدی در مورد احتمال طرح موضوع کریدور 
شمال به جنوب، در دیدارهای صورت گرفته 
گفت:  در حال حاضر موضوع کریدور شمال 
به جنوب، دیگر از دستور کار دو کشور ایران 
و روسیه خارج شده و الان گزینه های دیگری 
که مطرح شده اما واقعیت این است که عملا 
اختیار از دست ایران و روسیه خارج شده است 
و چین طرح های جدیدی را دنبال می کند. مگر 
اینکه به این معنا بخواهیم بگوییم این طرح 
را بالا آورده و روی میز بگذارند که مقداری 
طرح های دیگر را با استفاده از مزیت هایی 
که برای آن تعریف می کنند، کمرنگ کنند. 
وی افزود: خود روسیه هم در حال حاضر در 
شرایطی نیست که بتواند خیلی درباره مباحث 
کلان اقتصادی صحبت کند؛ اگر هم صحبتی 
کند، خیلی نمی توان به آن اعتماد کرد. چون 
گرفتاری جدی  روسیه الان در اوکراین است که 
به هیچ جایی نرسیده و شرایط پا در هوایی دارد 
که نتوانسته کامل تفوق پیدا کند و آمریکایی ها 
هم همچنان علیرغم جنگ غزه حمایت شان 
را از اوکراین برنداشته اند. بنابراین احتمال 
اینکه در رایزنی های خصوصی در این مورد 
صحبت شده باشد وجود دارد. این کارشناس 
مسائل بین الملل بیان کرد: : ما با روسیه سر 
جنگ اوکراین خیلی بحث  خاصی نداریم. 
البته برداشت من این است که دولت ایران 
خیلی علاقه ای ندارد که صحبتی داشته باشد. 
می تواند صحبت هایی داشته باشد با توجه به 
اینکه روس ها در اعلام خبر درست استفاده از 
پهپادها یک مقدار خلف وعده داشتند. کاری 
که ما باید انجام دهیم این است که از آنچه 
غربی ها به ما می گویند اتهام زدایی کنیم و 
بنابراین نهایتا بتوان در دیدارهای خصوصی تر 
از روسیه گله کرد. اما در مورد اوکراین طرف 
حساب ما کشورهای دیگر، حامیان اوکراین و 
خود اوکراین است. در این حالتی که ایجاد شده 
ایران با کشورهای اروپایی به خاطر روسیه وارد 
نوعی اختلاف جدی شد. حداقل با خود روس ها 
که کار خاصی نمی توان کرد چون آنها کاری که 
نباید انجام بدهند را کردند و شاید فقط بتوان از 
آنها گلایه کرد. اما بیشتر باید اعتمادسازی بین 
ما و طرف های دیگر انجام شود که آن داستان 
دیگری است. ایزدی در پاسخ به این سوال 
که به نظر شما آیا روسیه به دنبال راهکاری 
برای پایان دادن به مسئله جنگ است، گفت: 
تحلیل ها می گوید هرقدر جنگ غزه طولانی تر 
شود، همچنان که از ابتدا اینطور بوده، در ادامه 
روسیه هم از آن بهره برداری می کند. چون 
روسیه در شرایط خاصی قرار گرفته که بخش 
زیادی از توجهات به جنگ اوکراین، معطوف 
به جنگ غزه شده و این فرصتی را برای روسیه 
ایجاد کرده است. من شخصا خیلی انگیزه ای 
برای روس ها متصور نیستم که علاقه داشته 
باشند که بتوانند برای خاتمه دادن به جنگ 
کاری کنند. اما ایران با توجه به شرایطی که 
وجود دارد از جهت کشتار مردم بی گناه که 
آمار آن واقعا بالا رفته است به دنبال توقف 
جنگ است. وی افزود:  برداشت من این است 
که ایران و روسیه خیلی راحت نمی توانند 
در این خصوص با هم همکاری کنند چون 
اهداف شان متفاوت است. روس ها در این رابطه 
چیزی را از دست ندادند، روس ها نشان دادند 
که هیچ کدام از مسائل مورد توجه ما از جمله 
موضوع غزه چندان برای شان اهمیت ندارد 
و آنچه برای شان مهم است جنگ با اوکراین 
است که در این شرایط برای آنها ایجاد شده 
است. حتی در مباحث اقتصادی هم روس ها 
از تحریم هایی که در قبال ایران اعمال می شود، 
بهره برداری می کنند و آنها هم خودشان در 
حال تحریم هستند ولی شرایط شان با ما فرق 
دارد. روس ها نفت شان را می فروشند با توجه به 
داشتن اهداف مشترک، خیلی شرایط مناسبی 

نداریم که بتوانیم کار خاصی انجام دهیم.

 محمد فاضلی
استاد دانشگاه و پژوهشگر

   وضعیت نابهنجار کودکان خیابانی سال هاست به 
عنوان یک چالش اجتماعی در ایران وجود دارد. چرا 
تاکنون اقدام مناسبی برای عبور از این چالش صورت 

نگرفته است؟
کودکان خیابانی به عنوان معضلی اجتماعی که هم خود 
مصداق آسیب اجتماعی است و هم زمینه ساز افزایش و 
گسترش آسیب های اجتماعی در جوامع امروز مطرح است. دو 
ویژگی برجسته که در تعریف کودکان خیابانی بر آنها انگشت 
گذاشته می شود گدایی و ولگردی است که هر دو بیشینه ای به 
درازای تاریخ شهرنشینی دارد. این در حالی است که براساس 
تعریف یونیسف همه کودکانی که به سبب کمبود یا نبود 
نظارت پدر و مادر، دلبستگی به تحصیل و گذراندن اوقات 
در منزل ندارند و ناگزیر در خیابان ها کار و زندگی می کنند 
کودکان کار هستند. این کودکان در واقع کودکانی هستند 
که در پی درآمد برای خانواده در خیابان کار می کنند. میزان 
ارتباط این کودکان با خانواده متفاوت است و ممکن است این 
ارتباط روزانه یا حتی چند بار در سال باشد؛ اما به هر روی 
احساس وابستگی به خانواده در این کودکان وجود دارد. برای 
این کودکان خیابان همچون خانه است و دیگر افراد خیابانی 
برای آنان جای خانواده را می گیرند. این کودکان یا سرپرستی 
ندارند یا در صورت داشتن خانواده به علت های گوناگون زندگی 
در خیابان را امن تر از زندگی در خانه می یابند کودکان رها یا 
طرد شده و کودکان فراری نیز گاه به عنوان گروهی جداگانه 
مطرح می شوند اما چون در بسیاری از موارد راه بازگشتی 
ندارند و در مدتی کوتاه به کودکان خیابانی تبدیل می شوند. 
در ایران کودکان خیابانی به دو گروه کلی ساکن و مهاجر 
تقسیم می شوند بیش از 6۵ درصد از کودکان خیابانی تهران 

را مهاجران تشکیل می دهند. 

   کودکان خیابانی یکی از عوامل اصلی بزهکاری 
اجتماعی است. این وضعیت در ایران به چه صورت است؟

واقعیت این است که اکثر این کودکان در یک نگاه کلی در 
آستانه آسیب پذیری و رفتارهای ضد اجتماعی قرار دارند و بیشتر 
به ورطه بزهکاری می افتند. بسیاری از آنان برخی آسیب ها را 
تجربه کرده اند و به علت ارتکاب کارهای مجرمانه با پلیس و دیگر 
نیروهای نظارتی در گیر و سرانجام راهی زندان با کانون اصلاح 
و تربیت شده اند.در پژوهش های گوناگونی که در ایران انجام 
گرفته این کودکان به سه دسته تقسیم می شوند. کودکانی که در 
خیابان زندگی می کنند، کودکانی که از خانواده جدایند و شب ها 
در خیابان به سر می برند وکودکانی که در خیابان کار می کنند و 
امکان دسترسی به خانواده برای آنان وجود ندارد. کودکانی که با 
خانواده خود در خیابان به سر می برند و کار با گدایی می کنند. 
بیشتر کودکان خیابانی نه بی خانمانند، نه بزهکار؛ بیشتر آنان کار 
می کنند بی آنکه از پشتیبانی لازم برخوردار باشند و در معرض 
خطرها و بهره کشی های کارگران خیابان، خیابانگردان، گدایان و 
بزهکاران گوناگون قرار دارند. این کودکان فرصت هایی بس اندک 
برای رشد و تکامل عاطفی، اجتماعی، آموزشی و اقتصادی دارند. 
کودکان خیابانی از هرگونه حمایت قانونی بی بهره اند. ارتباط 
محدود با خانواده با بریده شدن همیشگی این ارتباط از آنان بزه 
دیدگانی بالقوه می سازد و در بیشتر موارد قربانی جرایم خیابانی 

می شوند. 

   یکی از مسائلی که درباره کودکان کار مطرح می شود 
هدایت آنها توسط باندهای پشت پرده و باندی بودن این 
کودکان است. این مسائل به چه میزان با واقعیت همخوانی 

دارد؟
براساس تحقیقاتی که درباره کودکان کار در تهران صورت 
گرفته در بررسی پیشینه حضور کودکان خیابانی در باندها 
9۸درصد عضو باندی نبوده اند.از میان 12 درصد کسانی که در 
باندها بیشینه داشته اند 10 درصد کودکان بزهکار و 2 درصد 
کودکان ولگرد بوده اند که با احتمال 9۵ درصد میان دو گروه 
در این شاخص تفاوت معنادار به چشم می خورد. از لحاظ وضع 
تحصیلی 41 درصد این کودکان بیسواد، 39 درصد دارای سواد 
ابتدایی و 12درصد دارای سوادی در حد راهنمایی هستند و 
تفاوتی معنادار در بررسی عوامل مؤثر در بروز پدیده کودک 
خیابانی میان این سه گروه در شاخص مواد مخدر دیده نمی شود. 
در زمینه شاخص انحراف جنسی 96 درصد از کودکان خیابانی 
بیشینه انحراف جنسی نداشته اند و تنها 4 درصد دارای بیشینه 
انحراف جنسی بوده اند. بدین سان تفاوتی معنادار میان این گروه ها 
وجود ندارد. در واقع مهم ترین عوامل در بروز پدیده کودک خیابانی 
عبارت است از عوامل اقتصادی، بدرفتاری پدر، ناسازگاری با پدر و 
مادر، اعتیاد پدر و مادر، بدرفتاری مادر، جاذبه های شهری، فرار از 
تنبیه، جدایی پدر و مادر و فرار از مدرسه. بررسی ها نشان می دهد 
که مهاجرت از عوامل اثر گذار در بروز این پدیده است. بزرگ ترین 
مشکل خانواده های این کودکان فقر اقتصادی بوده و گرایش 
خانواده به ارتکاب به جرایم ارتباطی معنادار با بروز و گسترش این 
پدیده ندارد. همچنین گرایش به بزهکاری و رفتارهای بزهکارانه 
به گونه حاد و برجسته در این کودکان دیده نمی شود. بعد خانوار به 
گونه ای معنادار در بروز پدیده کودک خیابانی مؤثر است و بسیاری 
از کودکان خیابانی در خانواده های بر جمعیت زندگی می کنند. در 
این سنین مهم ترین دگرگونی های عاطفی، شناختی و اجتماعی 
در فرد رخ می دهد و شوربختانه این کودکان که سرمایه های ملی و 
ارزشمند جامعه اند به گژرفتاری و تباهی کشانده می شوند. از سوی 
دیگر نابسامانی های خانوادگی مانند جدایی پدر و مادر، اعتیاد 
آنان و وجود ناپدری و نامادری در خانواده از عوامل مؤثر در بروز 
این پدیده است. چگونگی رفتار پدر و مادر در خانواده و شیوه های 
تربیتی آنان نیز در بروز این پدیده مؤثر بوده و ناسازگاری با پدر و 
مادر از پیامدهای آن است. بدرفتاری پدر و بدرفتاری مادر و تنبیه 
شدن نیز می تواند اثری چشمگیر در بروز این پدیده داشته باشد 
به گونه ای که کودکان زندگی در خیابان را به زندگی در خانه و در 

میان خانواده ترجیح دهند. 

   با توجه به چالش های اجتماعی متعدد در ایران چگونه 
می توان به سمت ساماندهی کودکان کار حرکت کرد؟

بدون تردید خانواده این گونه کودکان باید از مددکاری 
اجتماعی مؤثر بهره مند شوند و مورد حمایت های اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی قرار گیرند. از سوی دیگر، باید زمینه های 
آموزش و پرورش این کودکان و همچنین زمینه بازگشت کودکان 
مهاجر جویای کار از تهران به شهر خودشان فراهم شود؛ باید برای 
پیشگیری از اعتیاد تلاش های کارساز صورت پذیرد؛ چون یکی 

از دلایل عمده بروز این پدیده ناسازگاری کودکان با پدر و مادر 
است. به همین دلیل باید راهکارهای تربیتی مؤثر و مناسب برای 
ایشان اندیشیده شود. همچنین لازم است زمینه های حقوقی برای 
پشتیبانی از این کودکان و به ویژه آن دسته که مورد کودک آزاری 
قرار گرفته اند فراهم گردد. نکته دیگر اینکه آثار طبقه اجتماعی 
و آشفتگی های خانوادگی در بروز این پدیده است. همچنین 
شیوه های تربیتی و رفتاری پدر و مادر نیز در بروز این پدیده مؤثر 
است. متأسفانه کار چندانی برای کودکان کار صورت نگرفته است 
و هیچ سازمانی متولی امور کودکان کار و خیابان نیست. زمانی 
مشکل کودکان کار حل می شود که علت روی آوردن آنها به کار 
بررسی شود؛ کودکی که نه والدینی دارد و نه سرپناه ناچار است 
کار کند. اگر کار تولید شود، مشکلات کودکان کار حل می شود؛ 
وقتی افراد شغل داشته باشند و درآمدشان کفاف زندگی  شان 
را بدهد دیگر خانواده ها کمتراز هم می پاشند و افراد به سمت 
اعتیاد نمی روند. بنابراین دیگر کودک کار نخواهیم داشت. ریشه 
هر چیزی در کار و ریشه هر نابسامانی اجتماعی در نبود امنیت 
شغلی است. از سوی دیگر برای ریشه  کنی معضل کودکان  کار 
باید قوانین موجود کشور به درستی عمل کند. براساس مصوبات 
مجلس و قوانین موجود، در ساماندهی این افراد هیچ خلأ قانونی 
وجود ندارد. قانون با افرادی که از این مهاجران غیرقانونی استفاده 
غیرقانونی و در مواردی مانند کودکان کار از این کودکان به عنوان 
برده بهره  کشی کنند برخورد قانونی و جدی می کند و مجلس نیز 
برای آن ها مجازات تعیین کرده است. همان قانونی که برای دیگر 
کشور ها وجود دارد برای ما هم باید اجرا شود. دولت ها موظف 
هستند به خانواده ها کمک کنند. آمار بچه های کارگر ما و میزان 
ترک تحصیل آن ها بسیار بالاست؛ قانونی در دنیا وجود دارد که 
کودکان زیر 1۸ سال نباید کار کنند. این قانون در کشور ما هم 
وجود دارد، اما مشکل این است که این قانون در کشور ما اجرا 

نمی شود. 

نکته
محمد مهاجری:   

اصولگراها دست پایداری را خوانده اند
 و دیگر منتظرش نمی مانند 

انتخابات مجلس شورای اسلامی در پیش است و به نظر می رسد 
دوقطب انتخاباتی در این دوره جریان قالیباف و جریان پایداری 
باشد؛ در عین حال این احتمال هم وجود دارد که همچون دوره 
گذشته شب انتخابات این دو رقیب با هم بر سر شکل دادن ائتلاف 
انتخاباتی به توافق برسند. در این راستا یک فعال سیاسی اصولگرا 
درباره احتمال ائتلاف انتخاباتی پایداری و قالیباف گفت: آقای 
قالیباف در حال انجام فعالیت گسترده انتخاباتی است. نمایندگان 
ادوار را دعوت می کند، مجموعه مبنا را راه انداخت و آن را جلو 
می برد و یکسری فعالیت های دیگر را نیز در حوزه های دیگر انجام 
می دهد. محمد مهاجری افزود: آقای قالیباف همه آن کارها را انجام 
می دهد تا بدون نیاز به سایر گروه ها و جریانات اکثریت مجلس 
آینده را از آن خود کند. اگر او از کسب دو سوم کرسی های مجلس 
آینده مطمئن باشد دیگر وارد ائتلاف با هیچ گروهی نمی شود اما 
اگر از تحقق این هدف، دلواپسی داشته باشد حتی با جبهه پایداری 
ائتلاف خواهد کرد. این فعال مطبوعاتی درباره نگاه پایداری به 
محمدباقر قالیباف اظهار کرد: جریان پایداری هر وقت احساس کند 
منافع مادی و سیاسی اش بدون ائتلاف با سایر بازیگران می تواند به 
نتیجه برسد سعی می کند تا آخر تنهایی پیش برود اما اگر چنین 
برآوردی نداشته باشد پای میز ائتلاف می نشیند اتفاقی که در 
انتخابات مجلس سال 9۸ افتاد و منجر به ائتلاف شب آخری با آقای 
قالیباف شد. این تحلیلگر مسائل سیاسی افزود: پایداری امروز تا 
چند روز مانده به انتخابات مجلس از هیچ تلاشی برای بر هم زدن 
بازی های انتخاباتی سایر جریانات فروگذار نخواهد کرد و همچون 
گذشته با دیگر بازیگران حالت طلبکارانه برخورد خواهد کرد، اما 
به نظر می رسد در این دوره سایر گروه های اصولگرا دست جبهه 
پایداری را خواندند و دیگر منتظر نمی مانند که پایداری ها دقیقه 

90 بخواهند بیایند و سهم خواهی شان را به آنها تحمیل کنند. 

آرمان ملی- احسان انصاری: کودکان کار 
یکی از چالش های اجتماعی جامعه است که 
زمینه ساز چالش هایی دیگر شده است. گسترش 
این پدیده به حدی است که جوامع توسعه یافته 
و در حال توسعه را به یک اندازه به خود مشغول 
کرده است. این در حالی است که عواملی مانند 
نارسایی نهادهای اجتماعی کننده ای مثل خانواده 
و مدرسه، فقر اقتصادی خانواده های کودکان 
خیابانی و ناتوانی آنها در انطباق با شیوه های 
و آسیب زا  آلودگی  بزرگ،  زندگی شهرهای 
نظارت  فقدان  بودن محلات حاشیه شهری، 
کافی از سوی سازمان های مسئول و الگوهای 
نادرست کنش متقابل بین شهروندان و کودکان 
خیابانی، همه دست به دست هم داده اند تا پدیده 
کودکان خیابانی که عمدتا کودکان کار در خیابان 
در  جدی  چالشی  به عنوان  کماکان  هستند، 
بسیاری از شهرهای بزرگ کشور خودنمایی 
کند. در این زمینه و برای تحلیل و بررسی ابعاد 
مصطفی  دکتر  با  ملی«  »آرمان  موضوع  این 
اقلیما، جامعه شناس گفت وگو کرده است. دکتر 
اقلیما معتقد است؛ »در واقع مهم ترین عوامل 
در بروز پدیده کودك خیابانی عبارت است از؛ 
عوامل اقتصادی، بدرفتاری پدر، ناسازگاری با 
پدر و مادر، اعتیاد پدر و مادر، بدرفتاری مادر، 
جاذبه های شهری، فرار از تنبیه، جدایی پدر و 
مادر و فرار از مدرسه. بررسی ها نشان می دهد 
که مهاجرت از عوامل اثر گذار در بروز این پدیده 
است. بزرگ ترین مشکل خانواده های این کودکان 
فقر اقتصادی بوده و گرایش خانواده به ارتکاب 
به جرایم ارتباطی معنادار با بروز و گسترش 
این پدیده ندارد. همچنین گرایش به بزهکاری 
و رفتارهای بزهکارانه به گونه حاد و برجسته 
در این کودکان دیده نمی شود. بعد خانوار به 
گونه ای معنادار در بروز پدیده کودك خیابانی 
مؤثر است و بسیاری از کودکان خیابانی در 
خانواده های بر جمعیت زندگی می کنند. در این 
سنین مهم ترین دگرگونی های عاطفی، شناختی 
و اجتماعی در فرد رخ می دهد و شوربختانه این 
کودکآنکه سرمایه های ملی و ارزشمند جامعه اند 
به گژرفتاری و تباهی کشانده می شوند« این 

گفت وگو را در ادامه می خوانید. 

مصطفی اقلیما در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

عدم ساماندهی کودکان کار عدم ساماندهی کودکان کار 
بزهکاری اجتماعی بزهکاری اجتماعی 
را افزایش می دهدرا افزایش می دهد

قانون درباره کودکان کار به درستی 
اجرا نمی شود

 چالش مهم کودکان کار در ایران 
به خوبی درك نشده است

کودکان کار در کشور متولی ندارد

بیکاری یکی از عوامل اصلی 
افزایش کودکان کار است

به خانواده های پرچالش 
رسیدگی نکرده ایم

برای این کودکان خیابان همچون خانه 
اســت و دیگر افراد خیابانی برای آنان 
جای خانواده را می گیرند. این کودکان 
یا سرپرســتی ندارند یــا در صورت 
داشتن خانواده به علت های گوناگون 
زندگی در خیابــان را امن تر از زندگی 
در خانه می یابند کــودکان رها یا طرد 
شده و کودکان فراری نیز گاه به عنوان 
گروهی جداگانه مطرح می شــوند اما 
چون در بسیاری از موارد راه بازگشتی 
ندارنــد و در مدتی کوتــاه به کودکان 
خیابانــی تبدیل می شــوند. در ایران 
کودکان خیابانی به دو گروه کلی ساکن 
و مهاجر تقسیم می شــوند بیش از ۶۵ 
درصــد از کودکان خیابانــی تهران را 

مهاجران تشکیل می دهند

بیشــتر کــودکان خیابانــی نــه 
بی خانمانند، نه بزهکار؛ بیشــتر آنان 
کار می کنند بی آنکه از پشتیبانی لازم 
برخوردار باشند و در معرض خطرها 
و بهره کشــی های کارگــران خیابان، 
خیابان گــردان، گدایــان و بزهکاران 
گوناگــون قــرار دارند. ایــن کودکان 
فرصت هایی بس اندک برای رشــد و 
تکامل عاطفی، اجتماعی، آموزشــی و 
اقتصادی دارند. کــودکان خیابانی از 
هر گونه حمایت قانونــی بی بهره اند.
ارتباط محــدود با خانــواده با بریده 
شدن همیشگی این ارتباط از آنان بزه 
دیدگانی بالقوه می سازد و در بیشتر 
موارد قربانی جرایم خیابانی می شوند



رئیس موسسه دین و اقتصاد مطرح کرد: 
ارتقای بنیه تولید فناورانه 

یک استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی که در 
نشست »بررسی گسست میان برنامه آمایش سرزمین و 
برنامه توسعه صنعتی در ایران« سخن می گفت، ضعف های 
ایران در برنامه ریزی توسعه را به دلیل غربت اندیشه توسعه 
در کشور دانست که بحران ها و گرفتاری هایی را ایجاد 
کرده و تصریح کرد: در چارچوب مناسبات رانتی، به نام 
توسعه، آدرس های دیگری داده می شود و آنها بیشتر 
در اولویت قرار می گیرند تا الزامات اصلی توسعه. وقتی 
همه بحران ها را ریشه یابی می کنیم، به همان نتیجه ای 
می رسید که در همه دنیا رسیده اند؛ اینکه اساس تفاوت 
یابی کشورهای دنیا، به تفاوت در بنیه تولید فناورانه آنها 
برمی گردد و اگر ما محور و مدار توسعه را ارتقا بنیه تولید 
فناورانه نگیریم، همه چیز به هم می ریزد. فرشاد مؤمنی 
گفت: از پیشاتاریخ، تا ربع پایانی قرن هجدهم، در یک 
دوره چندهزارساله، بنیه تولید بشر سه برابر شد. اما در 
۲۰۰ ساله میان ربع پایانی قرن ۱8 تا ربع پایانی قرن ۲۰، 
بنیه تولید بشر ۱۷۲۰برابر شده است. یعنی تقریبا در یک 
دوره ۲۰۰ ساله، توان تولیدی بشر نزدیک به ۶۰۰ برابر یک 
دوره چندین هزار ساله بوده است. کلید اصلی برای نجات 
این است که همه چیز را بر محور و معیار تولید فناورانه نگاه 
کنیم و بعد سراغ لوازمی  برویم که تولید فناورانه را ریشه دار 
می کند. می گویند آدرس صحیح توسعه اینجاست. به 
اعتبار ملاحظات رانتی  موجود، آدرس های اغواگری 
مطرح می شود. وی افزود: اما در سرزمین ما، دائما به 
اعتبار ملاحظات رآنتی موجود، آدرس های اغواگری مطرح 
می شود که اذهان را از سمت ارتقای بنیه تولید فناورانه و 
لوازم آن، به چیزهای دیگری معطوف می کند. نتیجه این 
شده که ما به جای جدی گرفتن توسعه بر محور ارتقای 
بنیه تولید فناورانه، کارهای شگفت انگیز و غیرمتعارفی 
انجام می دهیم که آنها را فقط در یک کادر مناسبات 
رآنتی می توان درک کرد. این اقتصاددان ضمن تشریح 
دیدگاه های »فردریک لیست«، مبنی بر اینکه اگر اعتلای 
فرهنگی و یا توان جنگی می خواهید، تنها از طریق تولید 
فناورانه اتفاق می افتد، گفت: »رونالد اینگلهارت« که جزء 
برجسته ترین متخصصان فرهنگ و توسعه است، در مطالعه 
تاریخ چندهزار ساله می گوید که جلوه های متعالی فرهنگ 
و اخلاق در جوامع انسانی در بالاترین سطح؛ بدون استثنا، 
پس از حصول سطوحی از امنیت اقتصادی پدیدار می شود. 
اگر در مملکت ما گوشی برای شنیدن و چشمی  برای دیدن 
داشته باشد باید توجه کنند که او می گوید: اگر دغدغه 
فرهنگ دارید، با تقویت رآنتی و دوپینگی موسسه های 
موعظه ای نمی توان آن را محقق کرد، باید امنیت اقتصادی 
ایجاد کنید، آن هم از این طریق که فناوری را در مسیر 
ارتقای بنیه تولیدی به کار بگیرید. دکتر مومنی ادامه داد: 
عزیزان سیاستگذارانی می کنند، ما حمل بر صحت می کنیم 
و می گوییم دلشان برای کشور می سوزد و از این قبیل، اما 
مثلا وقتی می خواهند ازدواج را تشویق کنند مرتب رقم وام 

را بالا می برند!
شما خودتان اسم آن را »وام« گذاشته اید، یعنی آن 
کسی که می گیرد، باید برگرداند! همه هم و غمشان را روی 
این گذاشته اند، اما راجع به اشتغال مولد فناورانه، غفلت 
می کنند! چندین بار در نهایت مهر و شفقت به این عزیزان 
گفته ام آن زمآنکه مردم می توانستند امورات خود را با تکیه 
بر شغل های سالم اداره کنند، اصلا نیاز به رهنمود و توصیه 

و این وام ها نداشتند!
ببینید سن ازدواج در سال های جنگ چقدر بوده و بعدا به 
کجا رسیده است! شما چون به تولید فناورانه پشت کرده اید 
و راه را برای فرصت طلبی های رانتی  باز کرده اید، معیشت 

را بر مردم تنگ کردید! شما باید آن را حل و فصل کنید. 
راه نجاتی جزء محور قراردادن ارتقای بنیه تولید فناورانه 

نیست.
فرشاد مومنی با تاکید بر اینکه هیچ راه نجاتی برای ما 
جزء محور قراردادن ارتقای بنیه تولید فناورانه وجود ندارد، 
اظهار داشت: حیاتی ترین مساله توسعه در ساده ترین عبارت 
این است که ما باید بتوانیم منافع فردی را با منافع جمعی، 
همراستا کنیم و این کار با تولید فناورانه به دست می آید. 
صنعت و کشاورزی، هر دو مولد و مکمل هم هستند و هر دو 
اینها، رقیب اغواگر و قدرتمندی به نام »رانتجویان« دارند. 
وی با انتقاد از دیدگاه هایی که »رشد اقتصادی« را شاقولی 
برای توسعه مطرح و بعد آن را تبدیل به بتُ می کنند، اضافه 
کرد: آنها با این الگوی توسعه تقلیدی و ترجمه ای به نام 
رشد محوری، صرف نظر از کیفیت و منابع رشد، خود رشد 
را تقدیس کردند. رئیس موسسه مطالعات دین و اقتصاد، 
با اشاره به تعریف ابن خلدون از صنعت و پرداختن به اینکه 
صنعت خردمندی، به معنای قدرت تشخیص خوب از بد، 
ایجاد می کند، اظهار کرد: چون اصل توسعه و اصل تولید 
فناورانه به اعتبار مناسبات رآنتی در حاشیه قرار گرفته، ما 
حتی در برقرار کردن رابطه مفهومی  با یکدیگر نیز غفلت 
می کنیم. اگر در ایران؛ زمانی زورِ مولدها و دانایان از زور 
رانتی ها و غیرمولدها بیشتر شود، خواهید دید فرهنگ 
چه زایشی پیدا می کند و چه مفاهیم عمق یافته تری در 
زبان فارسی جاری خواهد شد. اینکه از همه اصحاب خرد و 
دانایی در همه عرصه های تخصصی علوم انسانی و اجتماعی 
استمداد می کنم که به داد اقتصاد ایران برسند و راه را بر 

آدرس های رانتی  و فرصت طلبانه و سد کنند. 

   پس از طوفان الاقصی اولویت های منطقه از جمله 
مسائل امنیتی- سیاسی دچار چه تحولاتی شد؟ به 
عبارت بهتر آیا طوفان تنها به معادلات در غزه و بین 
اسرائیل و فلسطین اثر می گذارد یا اینکه عمیق این 

طوفان مسائلی را در منطقه را هم دچار تحول می کند؟
با جنگی که حماس علیه اسرائیل شروع کرد چهره خاورمیانه از 
هم اکنون تغییر کرده است و در آینده نیز شاهد تغییرات دیگری 
خواهیم بود که بر گرفته از تحولات در غزه است. حماس، جهاد 
اسلامی و سایر گروه های شهر غزه بیشتر حالت دفاعی داشتند، 
اما از ۷ اکتبر که طوفان وزید، تهاجمی را از سوی مقاومت در غزه 
شاهد بودیم که چهره و هیمنه و وضعیتی که اسرائیل از خود با 
تیلیغات عظیم در برابر فلسطین و حتی جهان اسلام به وجود 
آورده بود را در هم شکست. اسرائیل از خود یک قدرت امنیتی به 
تصویر کشیده بود که بر همه تحولات در فلسطین و غزه تسلط 
دارد و دارای قدرت دفاعی در بالاترین سطح است که با توسل به 
سامانه گنبد آهنین به وجود آورده. به عبارت بهتر اسرائیل از 
چنان قدرت و مشت آهنینی برخوردار شده بود که هیچ گروهی 
نتوانسته امنیت آن را به خطر بیندازد و در گذشته هم چند کشور 
اسلامی از جمله مصر، اردن و... علیه اسرائیل جنگی را آغاز کردند، 
نتوانستند کاری را برای مقابله اسرائیل انجام دهند و اسرائیل در 
دنیای امروز نیز این قدرت خود را به کشورهای عربی از جمله 
امارت، بحرین و حتی عربستان به گونه ای فروخته بود که آنها 
هم باور کردند که این اسرائیل تنها قدرت مطلق نظامی و امنیتی 
منطقه است، اما طوفان الاقصی در ۷ اکتبر تمامی این ذهنیت 
سازی های اسرائیل را در ذهن اعراب منطقه فروریخت و دیگر 

اسرائیل بعد از طوفان الاقصی اسرائیل با جایگاه قبلی نیست. 
   به لحاظ رسانه ای این قدرت امنیتی برای اسرائیل به 
وجود آمده بود یا اینکه واقعا آنها اسرائیل را با این عنوان 

پذیرفته بودند؟
 مساله فراتر از این موضوع بود. قدرت نمایی اسرائیل حتی 
موجب شد قراردادهای بلند مدتی از سوی اسرائیل با اعراب 
منطقه منعقد شود تا تل آویو برای کشورهای عربی سامانه های 
دفاعی مشابه گنبد آهنین ایجاد کند و این مورد در معنای پذیرش 
قدرت امنیتی اسرائیل بود، اما همین کشورها یک شبه مشاهده 
کردند عده ای پاراگرایدر سوار از مرزهای غزه و گنبد آهنین عبور 
کردند و به شهرک های پیرامونی غزه در فلسطین نفوذ کردند و به 
قول کنسول سابق مصر در اسرائیل، حماس چند محور امنیتی و 
نظامی اسرائیل را نشانه گرفته بودند و از ابتدای طوفان و تا ساعت 
یازده و سی دقیقه ظهر به تمام اهدافشان دست یافتند. این مورد 
در دیگاه اعراب نسبت به اسرائیل و قدرت امنیتی تلاویو به شدت 

تاثیر گذاشته است. 
   بیشتر درمورد این اهداف که حماس به آن دست 
یافته است آن هم در چند ساعت ابتدای جنگ توضیح 

می دهید؟

آنها به دنبال آن بودند که تعدادی از مقامات و افسران امنیتی 
اسرائیل را اسیر کنند و به اسناد و مدارکی دست یابند. مدارکی 
که به نظر می رسد از نوار غزه حتی به لبنان انتقال داده شده 
است. در نتیجه آقای نتانیاهو به شدت دچار مشکلات جدی 
شده است که ادامه جنگ شاید یکی از روش های او برای فرار 

کردن از این مشکلات در آینده نزدیک باشد. 
   آیا آنگونه که اعلام می شود که این جنگ برای 
نتانیاهو نعمت بوده چرا که نتانیاهو با بحران های عظیمی 
روبه رو بوده که این جنگ سرپوشی بر آن شده، درست 

است؟
لبته که نتانیاهو با بحران های عظیمی روبه رو بود و  ا
گروه های دیگر در تلاویو چالش های متعددی برای او به وجود 
می آوردند و این جنگ باعث شد که نتانیاهو با آنها ائتلاف های 
را تشکیل دهد و حتی برخی از وزرا و نخست وزیران سابق 
به کابینه نتانیاهو دعوت شدند و کابینه جنگی در اسرائیل 
تشکیل شد، به طوری که اسرائیل به سمت یک وحشی گری 
عریان علیه حماس و مردم غزه و کرانه باختری حرکت کرد، 
اما همین مورد باعث توجه نگاه های حقوق بشری و ضد جنگ 
علیه نتانیاهو شد. به طوری که سخنگوی های حقوق بشری 
سازمان ملل و اروپا اعلام کردند که بیش از ده ها هزار نفر در 
غزه کشته و زخمی  شده اند که بالای 8 هزار نفر آن کودک و۶ 
هزار نفر زنان هستند. حدود 4۰ درصد خانه ها در غزه خراب 
شدند و این وضعیت خشونت بار باعث شد دنیا و حتی مراکز 
علمی جهان علیه اسرائیل تظاهرات به پاکنند. در نتیجه مردم 
در نیویورک و لندن علیه اسرائیل به خیابان آمدند و الجزایر و 
حتی ترکیه و پاکستان هم علیه اسرائیل موضع گیری کردند 
و در نهایت قطعنامه هایی در شورای امنیت که در ابتدا به 
تصویب نمی رسید آن هم به علت وتوی غربی ها، در مجمع 
عمومی قطعنامه ای علیه اسرائیل به تصویب رسید و دبیرکل 
این سازمان علیه اسرائیل موضع گیری کرد و به علت مسائل 

حقوق بشری فشارهای خود علیه اسرائیل را ادامه داد. 
در نتیجه تعدادی از سیاستمداران دنیا که در ابتدا کاملا اعلام 
کردند که اسرائیل حق دفاع از خود دارد، تردیدها در نظرات 
خود کردند و نسبت به رفتارهای وحشی گرانه اسرائیل اعتراض 
کرده و برخی نیز سکوت کردند و فضا برای اینکه آتش بس از 
ناحیه اسرائیل مورد پذیرش قرار گیرد آماده شد. به عبارت بهتر 
در روزهای اولیه نتانیاهو از نبرد حماس علیه خود استفاده 
داخلی کرد، اما اکنون بسیاری از متحدانش را به علت رفتارهای 

وحشی گرانه در غزه عملا در کنار خود ندارد. 
   تلاویو نقشه هایی را علیه غزه در نظر داشت این 

نقشه ها چه بود و تا چه مقدار اجرایی شد؟
اسرائیل ابتدا قصد داشت عملا مسلمانان غزه را از سرزمین 
خود کوچ دهد و به مصر و اردن بفرستند تا با این کار عملا 
اسرائیل با حماس برخورد کند و کار جهاد اسلامی را تمام 
نماید اما ظاهرا اسرائیل دستاوردی در این زمینه به دست 
نیاورد. خصوصا فکر می کرد که تبادل زندانیان به گونه ای که او 
می خواهد پیش می رود و در چند روزه آتش بس افراد نظامی و 
امنیتی خود را از حماس پس می گیرد که نشد و فقط تعدادی 
نظامی که تاثیری در امور امنیتی و نظامی نداشتند را تبادل 
کردند. در نتیجه نتانیاهو به جنگ باز گشت و چند هزار فردی 
را مجددا در غزه کشته و زخمی کردند و فشارهای خود بر غزه 

را افزودند. 
   حالت جنگی اسرائیل علیه غزه تا کجا پیش می رود 

آیا آتش بس در غزه در دسترس است؟
 برخی معتقدند حالت کنونی در غزه ادامه خواهد یافت. البته 
اسرائیل برای زخم زدن به حماس در این زمینه حتی به مردم 
غزه هم رحم نخواهد کرد و تلاش دارد که اینگونه در رسانه ها جا 
بیندازد که حماس تحت پوشش انسانی قرار گرفته است و قصد 
دارد که تونل هایی که حماس از آنها استفاده می کند را تخریب 
کند. و رسما اعلام می کند بمباران غزه برای تخریب تونل هاست 
حال اینکه مسلم است که اسرائیل دروغ می گوید و بیشتر در 
اندیشه فشار بر مردم مظلوم غزه است و مردم بی گناه را تحت 
فشار قرار می دهد که آنها غزه را ترک کنند. اسرائیل به اهداف 

مد نظر خود دست نیافته است. 
    برخورد غربی ها در برابر سیاست های اسرائیل را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
 غربی ها با کمال تاسف در برابر اسرائیل دوگانه رفتار می کنند 
کما اینکه بلینکن، وزیر مور خارجه آمریکا هم اعلام کرده که 
حماس نمی توند کنترل غزه را در دست داشته باشد و معنای 

این حرف آن است که اسرائیل مجاز است به عملیات خود در 
غزه ادامه دهد تا به اهدافش دست یابد. 

   بعضا شنیده می شود اسرائیل جنگ چند ساله 
دائمی علیه حماس را در نظر دارد آیا ادامه این جنگ با 

شرایط داخلی اسرائیل امکان پذیر است؟
نتانیاهو که شخصا از گذشته با چالش های مختلفی روبه رو 
بود. اخیرا هم که اعلام شده احتمال دارد که وی به علت اتهاماتی 
در همین شرایط جنگی به دادگاه کشیده شود. از سوی دیگر 
خانواده های اسرائیلی که اسیرانی در غزه دارند نیز در حال 
ایجاد شرایط اعتراضی علیه نتانیاهو به علت عدم توانایی در باز 
گرداندن شهروندانشان از غزه هستند که این مورد فشار روانی 
بیشتری را بر نخست وزیر کنونی اسرائیل می افزاید. حال باید 
دید این فضا باعث خواهد شد که اسرائیل به سرسختی خود 
در غزه ادامه دهد و تنها از طریق جنگ به دنبال رسیدن به 
اهداف خود در غزه باشد یا خیر؟ این موارد همه جای تردید 
دارد و شرایط داخلی اسرائیل و افکار عمومی بین المللی و 
مقاومت هایی که حماس و جهاد اسلامی و دیگر گروه ها انجام 

می دهند بر نیت اسرائیل اثر خواهد گذاشت. 
   پس می توان به نوعی با شرایط کنونی پیش بینی 
کرد که احتمالا اسرائیل نمی تواند تئوری خود در مورد 

ادامه دار کردن جنگ علیه حماس را همیشگی کند؟
 با وضعیتی که توصیف شد، بعید است که اسرائیل بتواند 
جنگ را برای سال های طولانی علیه غزه و حماس ادامه دهد، 
چراکه دوگانه برخورد کردن غربی ها آنها را زیر سوال می برد. 
ضمن اینکه از نظر داخلی آمریکا در حال حرکت به سمت فضای 
انتخاباتی است و افکار عمومی داخل آمریکا متاثر از این وضعیت 
است. البته آمریکایی ها تلاش دارند در افکار عمومی خود 
هشدارها و تذکراتی را به اسرائیل جا بیندازند که نباید بیش 
از این وضعیت را ادامه دهد. این مورد البته باعث ایجاد نوعی 
چالش برای آمریکایی ها خواهد شد. از سویی متعهد هستند 
نظر آیپک را جلب کنند و از سوی دیگر جبهه هایی که در داخل 
آمریکا علیه فلسطین در حال فعال شدن هستند را در برابر خود 
دارند و در نتیجه دچار نوعی سردرگمی شدند. این وضعیت 
اجازه نمی دهد که شرایطی که اسرائیل در حال تحمیل کردن 
آن است و به دنبال آن است که پای ایران را هم به این قضیه باز 

کند، قابل ادامه دادن نیست. 
   چقدر امکان دارد پای ایران به این قضیه باز شود؟

امروز تحت تاثیر لابی آیپک برخی مقامات آمریکا و اسرائیل 
اعلام می کنند که باید به ایران حمله کرد اما هم آمریکا و هم 
اسرائیل می دانند که وضعیت جنگی برای کشاندن پای ایران 
به جنگ قابل دوام نیست و نه تنها وضعیت داخلی اسرائیل 
اجازه ادامه آن را نمی دهد بلکه آنچه اسرائیل به دنبال ان است 
و آن اینکه پای ایران را به جنگ بکشانند عملا میسر نیست و 
آمریکایی ها نمی خواهند که جنگ گسترش یابد به عبارت بهتر 
در موقعیت کنونی نه آمریکایی ها و نه اروپایی ها خواهان افزایش 
تنش و ادامه وضعیت کنونی نیستند. حال اینکه چه زمانی 
جلوی ادامه جنگ گرفته خواهد شد یا نه بستگی به تلاش های 

کشورهای مختلف از جمله تلاش های قطر دارد. 
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گزارش

فراسو
حملات بیولوژیک را چقدر 

باید جدی گرفت؟
 نادانستن و ناامنی عناصر اصلی ترس هستند 
و هرچه بیشتر در مورد یک رویداد تروریستی 
خاص بدانیم، احتمال ترس کمتر خواهد بود و 
احتمال دارد تا راهکار سازنده تری را بیابیم. 
در مقابل، یک تروریست کارآمد می داند که 
چگونه اقدامات تروریستی خود را برنامه ریزی 
کرده و تاثیرگذاری آن را به حداکثر برساند. 
برای مثال بنابر اعتقاد بسیاری از کارشناسان، 
حمله ۱۱ سپتامبر به مرکز تجارت جهانی 
نیویورک، یک عمل تروریستی بسیار کارآمد 
بود. نکته مهم این است که رویداد ۱۱ سپتامبر 
ترس بیشتری را پس از خود ایجاد کرد و 
نشان داد که جوامع در برابر حملاتی با این 
ماهیت آسیب پذیرند و شهروندان پس از این 
تجربه، ترسی هولناک تر از ترس های پیشین را 
آزموده اند. از نگاه بسیاری، هیچ چیز ترسناک تر 
و هولناک تر از این نیست که هنگامی که شما 
بیرون می روید ممکن است با یک عامل 
بیماری زا )پاتوژن( خطرناک مواجه شوید که 
می تواند منتهی به یک بیماری خطرناک شده 
و نهایتا مرگ را به ارمغان آورد. با این حال و در 
ارتباط با موضوع تروریسم که از آن یاد شد باید 
گفت حداقل تا به امروز، عوامل بیوتروریسم 
تاثیر نسبتا اندکی در زندگی میلیاردها نفر 
داشته اند. از نظر توان کشتار، تنها ۱۰ درصد 
از تمام مرگ ها ناشی از بیماری های مسری 
بوده است؛ یا به صورت مستقیم یا به صورت 
غیرمستقیم. در جهان هشت میلیاردی با ۶ 
میلیارد نفر جمعیت که امید به زندگی شان ۶۰ 
سال برآورد می شود، نزدیک به ۱۰ میلیون تن 
سالانه بر اثر بیماری های واگیر از بین می روند. 
بر اساس آمارهای ارائه شده از سوی سازمان 
جهانی بهداشت در سال ۲۰۱۵، حدود ۵۶. 4 
میلیون نفر در سراسر دنیا جان باختند که ۵4 
درصد مربوط به ۱۰ عامل اصلی مرگ و میر 
بوده است. برخی از بیماری های قلبی- عروقی 
صدرنشین این لیست معرفی شدند. ۹ عامل 
اول متعلق به مرگ بر اثر بیماری های گوناگون 
بوده و عامل دهم به سوانح جاده  ای تعلق 
داشته است. در حال حاضر سه عامل ایدز، سل 
و مالاریا به ترتیب سالانه ۳ میلیون، ۲ میلیون 
و ۱ میلیون نفر را به کام مرگ می کشانند. 
لازم به ذکر است هیچ یک از این عوامل، عامل 
بیوتروریسم محسوب نمی شوند و بزرگ ترین 
رویدادهای بیوتروریستی به صورتی قابل 
اثبات نتوانسته اند کشتاری چندهزار نفری به 
راه بیندازند. یکی از عواملی که باعث می شود 
ایدز، سل و مالاریا عامل بیوتروریستی حساب 
نشوند این است که عملکردشان چندین ماه 
زمان می برد و گاهی اوقات احساس شدن آن 
چند سال به طول می انجامد. پس این زمان 
است که یکی از عوامل مهم بیوتروریسم باید 

به شمار آورد. 
و  بر سر جهانی شدن    مجادلات 

بیوتروریسم
با وجود آنچه بیان شد، احتمال یک حمله 
بیوتروریستی به صورت مستقیم به جهانی 
شدن، تروریسم و بیوتکنولوژی ارتباط دارد. 
در نتیجه این روابط، جهانی پیش روی ما قرار 
می گیرد که در آن تمام نشانه ها چه به صورت 
مجزا و چه به صورت جمعی، به ظرفیت فزونی 
یافته ای اشاره دارند که تروریست ها توانایی 
آن را کسب کرده اند تا به منظور پشتیبانی 
از اهداف خود تسلیحات بیولوژیکی تولید 
کرده و از آنها استفاده کنند. بدون شک آثار 
و مباحث فراوانی که در باب این موضوعات 
مطرح شده در نهایت توافق جهانی اندکی را در 
باب آنچه در آینده پیش روی ما قرار می گیرد، 
به دست داده است. برخی جهانی شدن را 
غیرقابل اجتناب تلقی کرده و آن را مزیتی 
برای بشریت می دانند. برخی دیگر جهانی 
شدن یا حداقل بخش هایی از آن را پیشرانی 
منفی می دانند. طیفی دیگر بر این باورند 
که باید از جهانی شدن به عنوان یک برآیند 
جهانی احتمالی عقب نشینی و از این طریق 
معضلات ناشی از جهانِ جهانی شده را در 
کشورها، جوامع و فرهنگ های خویش، کنترل 
کنند. بیوتکنولوژی غالبا به مثابه عاملی تلقی 
می شود که کیفیت زندگی را در جهان بهبود 
بخشیده است، اما با همه این احوال معضلات 
و مشکلاتی را به وجود می آورد که کارشناسان 
بسیاری در باب آن ها گزارش داده و نگرانی های 
زیادی را ابراز کرده اند. متخصصان پزشکی 
از یک سو به دنبال پیشرفت بیوتکنولوژی 
هستند تا به بشریت خدمت کنند و از سوی 
دیگر کسانی بر این باورند که این پیشرفت ها 
خطراتی را دوچندان می کند که باید کنترل 
شوند؛ تنش میان این دو گروه بسیار جدی و 
قابل توجه است. با این حال حتی کسانی که 
از تکثیر کنترل شدن این ظرفیت ها حمایت 
و پشتیبانی می کنند، به همان اندازه، نگران 
چالش های مرتبط با چنین موضعی هستند. 
آینده برای حوزه پژوهشی که سالانه به میزان 
4۰۰ درصد افزایش ظرفیت پیدا می کند، به چه 
نحو خواهد بود؟ آیا این نرخ رشد ادامه خواهد 
داشت؟ آیا این سرعت افزایش خواهد یافت؟ در 
مورد حوزه جدیدی همچون نانوبیوتکنولوژی 
چه باید گفت؟ در پرداختن به بیوتروریسم، 
فقدان شفافیت مشابهی را نیز شاهد هستیم. 
بسیاری از نشانه ها در کنار یکدیگر قرار 
می گیرند و این موضوع را به یکی از دشوارترین 
چالش های امنیت ملی تبدیل می سازند که در 

حال حاضر بشریت با آن مواجه است. 

برخی معتقدند حالــت کنونی در غزه 
ادامه خواهد یافت. البته اسرائیل برای 
زخم زدن به حماس در این زمینه حتی به 
مردم غزه هم رحم نخواهد کرد و تلاش 
دارد که اینگونه در رسانه ها جا بیندازد 
که حماس تحت پوشــش انسانی قرار 
گرفته است و قصد دارد که تونل هایی 
که حمــاس از آنها اســتفاده می کند را 
تخریب کند و رسما اعلام می کند بمباران 
غزه برای تخریب تونل هاست حال اینکه 
مسلم است که اسرائیل دروغ می گوید و 
بیشتر در اندیشه فشار بر مردم مظلوم 
غزه است و مردم بی گناه را تحت فشار 
قرار می دهد که آنهــا غزه را ترک کنند. 
اســرائیل به اهداف مدنظر خود دست 

نیافته است

سیدجلال ساداتیان در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

اســـر ا ئیل اســـر ا ئیل 
به دنبال بازکردنبه دنبال بازکردن

 پای ایران به جنگ است پای ایران به جنگ است
چهره خاورمیانه تغییر کرده است

آمریکا و اروپا خواستار گسترش جنگ 
در منطقه نیستند

وحشی گری اسرائیل، متحدان تلاویو 
را وادار به موضع گیری کرده است

آرمان ملی- احسان اسقایی: نبرد غزه در 
شرایطی آغاز شد که اعراب و اسرائیل در 
آستانه یک توافق تاریخی برای آغاز روابط 
دیپلماتیک بودند. آغاز این روابط از واشنگتن 
هدایت می شد. حتی شایعاتی در مورد دیدارها 
بین مقامات اسرائیل و عربستان با پا درمیانی 
مقامات آمریکایی ها شنیده شد، اما طرفین 
عادی سازی روابط اعراب و اسرائیل این مورد را 
در نظر نگرفتند که مقاومت در عراق، یمن، غزه، 
لبنان و سوریه به شدت با این اقدام مخالفند و 
در آماده باش کامل برای آغاز یک عملیات سخت 
علیه اسرائیل به سر می برند، به طوری که شاهد 
بودیم در جواب به اجرای طرح آبراهام و آمادگی 
وزیر امور خارجه آمریکا برای یک قرائت یک 
بیانیه در این ارتباط از غزه طوفانی برخاست که 
هرچند تلفات زیادی داشت و غزه با آسیب های 
زیادی بعد از آن روبه رو شد اما کمترین اثر 
طوفان این بود که اجرای طرح آبراهام در سطح 
عربستان و اسرائیل به حاشیه رفته و با تاخیر 
روبه رو شده است. آرمان ملی برای بررسی 
شرایط در غزه بعد از وقایع اخیر در این باریکه 
با سیدجلال ساداتیان، سفیر سابق ایران در 
لندن به گفت وگو پرداخته است که در ادامه 

می خوانید. 
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

 تاثیر مواد مغذی در کاهش تنگی نفس  شروع زودهنگام بیماری قلبی عامل زوال عقل 
  تحقیقات جدید تایید می کند که مراقبت از 
سلامت قلب در دوران جوانی می تواند مغز را در 
دهه های بعد عمر، از زوال عقل در امان نگه دارد. 
محققان 4۵۰ هزار مسن را بررسی کردند. آنها 
دریافتند افرادی که قبل از رسیدن به سن 4۵ سالگی 
از سلامت قلبی وعروقی ضعیفی برخوردار بودند، 
۲۵ درصد بیشتر در معرض خطر ابتلاء به زوال عقل 
بودند. »فانفان ژنگ«، نویسنده ارشد گفت: »آنچه ما 

را بیش از همه شگفت زده کرد، تأثیر مخرب بسیار 
زیاد بیماری عروق کرونر قلب زودرس بر سلامت مغز 
است.« پزشکان مدت هاست می دانستند که از دست 
دادن سلامت قلب می تواند تهدیدی برای مغز باشد که 
با گردش خون ضعیف مغز و حتی سکته مغزی ارتباط 
دارد. هرچه فرد در سنین جوان تر به بیماری قلبی 
تشخیص داده شود، خطر ابتلای او به زوال عقل در 

دهه ها بعد بیشتر می شود.

  یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی، به تاثیر موادمغذی 
حاوی آهن و ید در کاهش تنگی نفس اشاره کرد. منصور 
رضایی، مصرف ماهی ، پروتئین، روی، منیزیم، سلنیوم، 
آهن و ید را در کاهش تنگی نفس مفید دانست. وی افزود: 
سرخ کردن ماهی با شعله ملایم باشد و ترجیحا ماهی 
به صورت بخارپز، آب پز و یا تنوری طبخ شود. افزودن 
انواع چاشنی ها )آبلیمو و آب نارنج( به ماهی بخارپز، 
تنوری و یا آب پز موجب بهبود طعم و مزه آن می شود. 

به گفته رضایی، چای سبز با داشتن مقدار قابل توجه 
آنتی اکسیدان تأثیر زیادی بر سیستم ایمنی دارد و 
باعث تقویت سیستم ایمنی بدن در مقابل بیماری های 
مختلف به ویژه بیماری های فصلی مانند سرماخوردگی و 
آنفلوانزا در زمستان، اسهال و استفراغ در فصل تابستان و 
حساسیت های فصل پاییز و آلودگی ها می شود. وی افزود: 
مصرف روزانه شیر موجب کاهش عوارض ناشی از آلودگی 

هوا می شود.

 راهکارهای افزایش تراکم استخوان ها
 تراکم استخوان ها آنقدر برای سلامت اهمیت دارد 
که کاهش آن حتی خطر مرگ را به همراه دارد. تراکم 
استخوان با گذشت زمان تغییر می کند؛ بنابراین با افزایش 
سن، تراکم استخوان ها رو به کاهش می رود و لازم است 
با اتخاذ تدابیری از بروز این مشکل جلوگیری کرد و یا 
رخداد آن را به تعویق انداخت. کاهش تراکم استخوان ها 
به این معنی است که فرد در معرض خطر پوکی استخوان 
به عنوان یک بیماری خاموش قرار دارد. پوکی استخوان در 
ظاهر علامتی ندارد و زمان بروز شکستگی، تازه علائم آن 
مشاهده می شود. با توجه به اینکه بیشتر استخوان هایی 
که پوک می شوند شامل استخوان ستون فقرات، استخوان 
لگن و سر استخوان ران و ساعد است، شکستگی ها هم 
بیشتر در این نقاط رخ می دهد. بنابر اعلام دفتر آموزش و 
ارتقای سلامت وزارت بهداشت، ۶۰ درصد افراد بالاتر از 
۵۰ سال ایرانی دچار استئوپروز و استئوپنی )اشکالی از 
پوکی استخوان( هستند و از هر ۳ خانم بالاتر از ۵۰ سال و 
از هر ۵ مرد بالاتر از ۷۰ سال یک نفر دچار شکستگی ناشی 
از پوکی استخوان می شود. با این حال روش های بسیاری 
برای کمک به افزایش تراکم استخوان ها وجود دارد که 

شامل موارد زیر است:
   تمرین های قدرتی

  تمرین های ورزشی قدرتی نه تنها سطح التهاب را در 
بدن کاهش می دهند بلکه باعث بهبود تراکم استخوان ها 
خواهند شد. مطالعات نشان داده اند که این تمرین ها 
به حفظ ساختار استخوان های موجود کمک می کند. 
به عنوان مثال، یک مطالعه در مورد تراکم استخوان در 
کودکان مبتلا به دیابت نوع یک نشان داده است که 
شرکت در فعالیت های بدنی تحمل وزن در سال های 
اوج رشد استخوان، تراکم استخوان را بهبود می بخشد. 
تمرین های تحمل وزن باعث بهبود و افزایش توده عضلانی 

نیز می شود.
  خوردن سبزیجات 

سبزیجات کم کالری بوده و سرشار از فیبر، مواد معدنی 
و ویتامین ها هستند. مطالعات نشان داده اند که ویتامین 
C موجود در سبزیجات باعث حفظ سلامت استخوان ها 
می شود. مصرف سبزیجات زرد و سبز به خصوص در 
کودکان، باعث بهبود رشد استخوان ها می شود. در 
بزرگسالان نیز به حفظ تراکم و استحکام استخوان ها 
کمک می کند. پلی فنول ها و پتاسیم موجود در سبزیجات، 
منجر به بهبود سلامت استخوان ها در تمام سنین می شود.

  مصرف کلسیم
 کلسیم ماده مغذی اصلی برای سلامت استخوان ها 
است. بهترین راه برای جذب کلسیم، مصرف مقادیر کمی 
از آن در طول روز است )به جای خوردن یک وعده غذایی 
با کلسیم بالا در روز(. بهتر است کلسیم مورد نیاز بدن را 
از طریق مواد غذایی تامین کنید تا این که سراغ مکمل ها 
بروید. مصرف مکمل ها باید زیر نظر پزشک باشد. غذاهای 
سرشار از کلسیم عبارتنداز: شیر، پنیر، ماست، سبزیجاتی 

مانند کلم، لوبیا و ماهی.
K و  D دریافت ویتامین  

ویتامین D  و K در سلامت استخوان ها نقش اساسی 
دارند. مصرف ویتامین K باعث کمک به مواد معدنی برای 
اتصال به استخوان ها می شود. ویتامین D نیز به بدن کمک 
می کند کلسیم را جذب کند. افرادی که کمبود ویتامین 
D دارند، در معرض خطر بیشتری برای از دست دادن توده 
استخوانی هستند. فرد می تواند از طریق قرارگرفتن در 
معرض نورخورشید، ویتامین D را جذب کند. مصرف 
ناکافی ویتامین D  خطر ابتلا به پوکی استخوان را چند 

برابر می کند.
  حفظ وزن سالم

 وزن سالم برای بهبود تراکم استخوان ضروری است؛ 
افرادی که کمبود وزن دارند، در معرض خطر بیشتر برای 
ابتلا به بیماری استخوان هستند؛ در حالی که وزن اضافی 

بدن، استرس اضافی را روی استخوان ها ایجاد می کند.
  اجتناب از رژیم  کم کالری

 رژیم های غذایی کم کالری می توانند منجر به مشکلات 
سلامتی از جمله کاهش تراکم استخوان شوند. قبل از 
رفتن سراغ رژیم های لاغری، در مورد میزان نیازتان 
به کالری با یک ارائه دهنده مراقبت های بهداشتی 
صحبت کنید. هر رژیم غذایی باید شامل حاوی مقادیر 
مشخصی پروتئین، چربی، ویتامین ها، مواد معدنی و سایر 

ریزمغذی ها باشد.
  مصرف پروتئینی 

 پروتئین نقش اساسی در سلامت و تراکم استخوان ها 
دارد و فرد باید از داشتن پروتئین کافی در رژیم غذایی 
خود اطمینان حاصل کند. البته فراموش نکنید که قبل از 
رفتن سراغ میزان زیادی پروتئین، با پزشک خود مشورت 

کنید.
 مصرف امگا ۳

 بسیاری از مطالعات نشان داده اند که اسیدهای چرب 
امگا ۳ در حفظ تراکم استخوان نقش دارند. اسیدهای 
چرب امگا ۳ در غذاهای متنوعی مانند ماهی سالمون، 
ماهی قزل آلا، آجیل و دانه ها وجود دارند. افراد می توانند از 
طریق رژیم غذایی خود یا از طریق مکمل ها این اسیدهای 

چرب را دریافت کنند.
 مصرف منیزیم و روی

 خوردن آجیل به دلیل دارابودن منیزیم زیاد ممکن 
است سلامت و تراکم استخوان را حفظ کند. مانند کلسیم، 
منیزیم و روی نیز مواد معدنی هستند که از سلامتی و 
تراکم استخوان محافظت می کنند. منیزیم به فعال کردن 
ویتامین D کمک می کند تا بتواند جذب کلسیم را افزایش 
دهد. »روی« در استخوان ها وجود دارد و باعث رشد 
استخوان می شود؛ غذاهای سرشار از منیزیم و روی شامل: 

آجیل، حبوبات، دانه ها و غلات کامل است.
  ترک سیگار

بسیاری از افراد سیگارکشیدن را با سرطان ریه و 
مشکلات تنفسی مرتبط می دانند، اما سیگار خطر 
دیگری هم دارد و می تواند باعث بیماری استخوانی 
مانند پوکی استخوان شود و خطر شکستگی استخوان 

را افزایش دهد.

 عمــود ی  افقــی

 
به  ابتلا  از  فشارخون  کنترل     
بیماری های قلبی وعروقی جلوگیری 
زندگی  سبک  اصلاح  و  می کند 
مهمترین راه پیشگیری از فشارخون 
است. شایع ترین علت مرگ و میر در 
جهان بیماری های قلب وعروقی است و 
تاثیرگذارترین عامل مستعدکننده برای 
ابتلا به بیماری های قلبی وعروقی و مرگ 
ناشی از آن، بالابودن فشارخون بوده 
که اغلب بدون علامت بوده و به همین 
دلیل به آن قاتل خاموش می گویند. 
مطالعات نشان داده از هر ۵ نفر مبتلا به 
پرفشاری خون که نیازمند دریافت دارو 
هستند، یک نفر می داند که فشارخون 
بالا دارد و یا درمان درست می گیرد. 
پیشگیری و درمان پرفشاری  خون در 
بیمارانی که بیماری زمینه ای مانند 
دیابت یا مشکل کلیوی دارند می تواند 
عوارض جدی آنها مانند نارسایی کلیه، 
سکته های قلبی و مغزی و مشکلات 
چشمی را به طور قابل توجهی کاهش 
دهد. در مورد زمان غربالگری فشارخون 
می توان گفت که در افراد بالای ۱8 سالِ 
بدون بیماری زمینه ای باید حداقل سالی 
یکبار اندازگیری شود ولی در افرادی که 
بیماری هایی مانند دیابت دارند باید 
در هر ویزیت فشار بیمار اندازه گیری 
شود و فشارخون  کمتر یا مساوی ۱۲۰ 
میلی متر جیوه بر روی 8۰ میلی متر 
جیوه، طبیعی درنظر گرفته می شود. در 
صورتی که میانگین فشارخون های فرد 
در چند نوبت اندازه گیری آن در مطب 
پزشک و منزل، بین ۱۳۹ تا ۱۳۰ بر 8۹ تا 
8۰ باشد، بیمار در مرحله  یک و اگر بین 
۱4۰ تا ۱۵۹ بر ۹۰ تا ۹۹ باشد، در مرحله  
دو پرفشاری خون قرار می گیرد که در 
صورت عدم درمان مناسب به سمت 
فشارخون  بالاتر خواهد رفت که منجر 
به بروز انواع بیماری های قلبی وعروقی، 
مغزی، چشمی، کلیوی و... می شود. در 
همه افرادی که در مرحله یک و بالاتر 
فشارخون قرار دارند، توصیه به اصلاح 
سبک زندگی می شود که شامل انجام 
ورزش، کاهش وزن و نمک دریافتی و 
قطع سیگار می شود. همچنین در همه 
افرادی که در مرحله  دو و بالاتر قرار 
دارند باید داروهای کاهنده فشارخون 
شروع شود اما برای شروع دارو در مرحله  
یک بر اساس بیماری های زمینه ای فرد 
تصمیم گیری می شود. فشارخون  خفیف 
ممکن است با رژیم غذایی، ورزش 
مناسب و اصلاح استرس ها کنترل شود 
ولی در صورت عدم موفقیت باید دارو 

مصرف شود.

 نغمه ضیایی
متخصص قلب و عروق 

اینفوگرافیک : آرمان ملی 

رژیم غذایی سالم بر سلامت بدن، از جمله مو اثر چشمگیری دارد. بنابراین، گاهی ممکن است در مواجهه با تارهای نازک مو از خود بپرسیم که کدام ویتامین را کمتر مصرف 
کرده ایم. اما ریزش مو همیشه با کمبود ویتامین مرتبط نیست و گاهی نازک شدن مو به زیاده روی در مصرف برخی ویتامین ها مربوط است. در واقع رژیم غذایی بر سلامت مو 

تاثیرگذار است، در برخی موارد، حتی ازدیاد برخی ویتامین ها در بدن باعث می شود تارهای مو نازک شوند. 

 نقش ویتامین ها در ریزش مو

آهن برای تامین گلبول های قرمز سالم بسیار مهم است که نقش اکسیژن رسانی در بدن دارند. اگر به میزان کافی آهن به بدن نرسد، دچار 
کم خونی یا کاهش گلبول های قرمز می شویم، که یکی از عوامل ریزش موها است.

ویتامین C بیشتر روی سیستم ایمنی بدن اثر دارد تا روی ریزش مو. اما باید مطمئن شد که مقدار مناسب آن به بدن می رسد، 
به ویژه اگر بدن کمبود آهن داشته باشد. ویتامین C را می توان با خوردن مرکبات، سیب زمینی، انواع فلفل ها، و دیگر خوراکی های 

حاوی این ویتامین تامین کرد.

آهن

C  ویتامین

ویتامین D به تقویت کننده بافت استخوان و استحکام آن معروف است. برخی از افرادی که کمبود ویتامین D دارند، علاوه بر 
ابتلا به راشیتیسم، دچار ریزش مو نیز می شوند. در این موارد، مصرف مکمل های این ویتامین می تواند راهکار خوبی برای جبران این 

کمبود باشد.

ویتامین های B در عملکردهای بدن، از جمله در تقسیم سلولی، نقش دارند. بیوتین نوعی ویتامین  Bاست که به بدن 
در تبدیل کردن غذا به انرژی کمک می کند و به این ترتیب، در مدیریت ارتباطات سلولی نقش دارد. نازک شدن تارهای مو 

و ریزش مو ممکن است ناشی از کاهش بیوتین باشد. بنابراین، با مصرف بیوتین می توانید ریزش موها را کم کنید.

D  ویتامین

B   کمبود ویتامین

  ۱ - قلمدان مدرسه- یکی از غذاهای شیرازی ۲- کج و 
مایل - دیگر - نوعی عدسی ۳- مرد بی زن- حادثه - سیاره 
بهرام 4- معادل فارسی آیفون- زائوترسان- دورویی و 
تزویر- اثر خیسی ۵ - تاکســی ده نفره!- شهر فرانسه - 
آقازاده ۶- مزدور- میدانــی در تهران - از اعداد ترتیبی 
۷ - ضایع و بیهوده - قالی فرسوده - از سازهای مضرابی 
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آثار تاریخی استان تهران - حبس و توقیف



 

کمبود دارو در سیستان و بلوچستان 
نازنین فرزادی فر، مدیرعامل کانون هموفیلی ایران در 
گفت وگو با ایلنا درباره داروهای فاکتور ۸ گفت: در سال گذشته 
میزان تولید دارو توسط تولید کننده داخلی به شدت پایین 
آمد و در یک بازه زمانی یا تولید نداشتند و یا اگر تولید داشتند 
اصلا توزیع نمی شد و ما پاییز و زمستان بسیار سختی را در سال 
گذشته از نظر دارو داشتیم. مدیرعامل کانون هموفیلی ایران 
تصریح کرد: متاسفانه سیاستی که اعمال شد این است که در 
سال گذشته با توجه به کمبود دارو بیماران به سمت استفاده از 
داروی پلاسمایی برده شدند و بیمار به داروی پلاسمایی عادت 
کرده و 6 ماه از این دارو استفاده کرده است و حالا که داروی 
نوترکیب تولید و توزیع شده است همین بیماران را مجبور به 
استفاده از داروی نوترکیب می کنند که باعث ضد فاکتور شدن 
بیماران می شود و تاثیرات مخرب بر روی کبد بیماران داشته و 
حساسیت هایی را ممکن است ایجاد کند.  او در بخش دیگری 
از صحبت هایش با اشاره به بالا بودن میزان ابتلا به بیماری 
هموفیلی در استان های شرقی، غربی و جنوبی گفت: با توجه 
به اینکه ازدواج های فامیلی در این مناطق غیرقابل اجتناب 
است میزان ابتلا به بیماری های خاص به دلیل توارث در این 
مناطق زیاد است البته ما تلاش می کنیم آزمایش های لازم را 
در این مناطق داشته باشیم.  مدیرعامل کانون هموفیلی ایران 
با بیان اینکه بالاترین موارد ابتلا به فاکتور 13 در دنیا در استان 
سیستان و بلوچستان است، تصریح کرد: در مواردی نیز فرد 
ممکن است مادر برای آزمایش مراجعه نکند و بعد از تولد 

مشخص شود که کودک مبتلا به بیماری هموفیلی است. 

 بوی پساب تصفیه خانه اشتهارد
 مردم را به ستوه آورده!

علی سلاجقه، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت 
از محیط زیست با اشاره به بازدید میدانی از تصفیه خانه شهرک 
صنعتی اشتهارد و خروجی نامناسب این تصفیه خانه در این 
بازدید ضمن ابراز تاسف تخلفات محیط زیستی صورت گرفته 
خطاب به مدیر عامل شهرک صنعتی اشتهارد گفت: بوی ناشی 
از خروجی پساب شما، مردم را آزرده کرده و آلودگی ناشی از 
آن، منابع آب و اراضی کشاورزی را تحت تاثیر قرار داده است.  
او افزود: در بازدید از محل تصفیه خانه شما تخلفات متعددی 
مشاهده شد که باید در اولین زمان ممکن اصلاح شود. ما هم 
در این مسیر پای کار هستیم و صندوق ملی محیط زیست 
می تواند در بحث مالی کمک کند.  سلاجقه با تاکید بر اینکه 
رویکرد دولت این است که تولید متوقف نشود عنوان داشت: 
لذا پیش از ورود دستگاه قضا و پلمب واحد، رویه را اصلاح کنید.  
معاون رئیس جمهور ضمن هشدار به مسئولان شهرک صنعتی 
اشتهارد تصریح کرد: این موضوع حیات مردم را مختل کرده 
لذا اگر تمکین نکنید و روند تصفیه پساب اصلاح نشود، هیچ 

مماشاتی در کار نخواهد بود. 

روغن نباتی شیراز توضیح دهد
انتقال 3 کارخانه آلاینده سیمان، پشم شیشه و روغن نباتی 
به بیرون شهر سال هاست به مطالبه اصلی شهروندان شیراز 
تبدیل شده است.  به گزارش ایلنا، بعضی از این کارخانه های 
آلاینده در شیراز پیشرفت قابل توجهی در بحث انتقال انجام 
داده اند و بعضی دیگر همچنان قصد خارج شدن از شهر را 
ندارند و چندین سال است که پیشرفتی برای انتقال نداشته اند.  
سی سال از پروژه انتقال کارخانه روغن نباتی شیراز می گذرد 
اما هر بار به دلایل مختلف فرآیند انتقال این کارخانه متوقف 
شده است؛ کارخانه پشم شیشه از دیگر واحدهای صنعتی 
آلاینده در شیراز که تدابیر لازم برای انتقال این کارخانه به 
خارج از شهر اتخاذ و زمینی نیز برای اجرای طرح انتقال این 
واحد صنعتی در منطقه ویژه اقتصادی در نظر گرفته شده 
است و انتقال همچنان ادامه دارد.  طی آخرین مصوبات و 
هماهنگی های انجام شده و نظارت مستمر مدیرعامل کارخانه 
سیمان یکی از کارخانه های آلاینده دیگر شیراز در کمیسیون 
بند 20 اعلام کرد »این کارخانه بر اساس زمان بندی عملیات 
اجرایی و عمرانی مشخص، تا پایان سال 1404 به طور کامل 

از شیراز خارج خواهد شد.« 
معاون نظارت و پایش حفاظت محیط زیست فارس با بیان 
اینکه کارخانه روغن نباتی شیراز در حال انتقال به منطقه 
ویژه اقتصادی شیراز است، می گوید: هنوز عملیات اجرایی 
این کارخانه انجام نشده است و جابه جایی باید طبق برنامه 
زمان بندی انجام شود.  قاسم نهاوندی با اشاره به اینکه موضوع 
انتقال کارخانه روغن نباتی در دستور کار جلسه آینده ماده 14 
قرار گرفته است، ادامه می دهد: مسئولان کارخانه روغن نباتی 
باید موضوع و چرایی عدم انتقال این مجموعه را به منطقه ویژه 

اقتصادی توضیح دهند. 

 سرعت بالا
در جاده تهران- ورامین سرعت خودروهای سنگین زیاد 
است. لطفا برای کاهش تصادفات نظارت بیشتری صورت 

گیرد. 
سلیمی از ورامین

مترو
شلوغی مترو واقعا معضلی شده است برای تمامی مردم، 
دیروز حدود نیم ساعت در متروی امام خمینی معطل شدم که 
بتوانم مترو سوار شوم و به محل کار خود برسم چرا مسئولان 

مترو فکری به حال این شلوغی ها نمی کنند. 
اسدی از کرج

مشکلات اقتصادی
تمام این فشارهای اقتصادی که به ما وارد می شود روی قشر 
ضعیف تأثیر بیشتری می گذارد. در حال حاضر از کوچک ترین 
خریدی که برای فرزندانمان می خواهیم انجام دهیم ناتوان 

هستیم. 
خانی از تهران 

آرمان ملی: پیش از این هوای تهران و کلانشهرها و سایر 
شهرها و روستای ها و استان ها و محلات ایران با یک معضل 
جدی مواجه بود و آن غیر قابل تحمل شدن، دودی و خاکستری 
و سرب اندود و گوگردآلود شدنش بود که نفس را بند آورده 
و ضربان قلب را به شماره می انداخت و شمار روزانه مراجعه 
کنندگان به بیمارستان ها و درمانگاه ها را به ارقامی غیرقابل باور 
می رساند. حالا یک مشکل دیگر هم به آن اضافه شده: غیر قابل 
پیش بینی بودن! یعنی وقتی مقامات و کارشناسان هواشناسی 
می گویند قرار است برای نمونه از پنجشنبه گذشته بادی بوزد و 
بارانی ببارد و هوا خوب شود، هوا بدتر هم می شود و شما اگر به این 
پیش بینی ها یا به قول مسئولان سازمان مربوطه، پیشگویی ها، 
اعتماد کرده و برای روز پنجشنبه یا سایر روزهای خود بنا به 
تغییرات جوی و آب وهوایی برنامه ریزی کرده باشید، حسابی 
حالتان گرفته می شود و حتی ممکن است به طور جدی سلامتی 
خود را به خطر بیندازید به خصوص اگر در شمار گروه های 
حساس قرار داشته باشید.  روز گذشته هم این سردرگمی و 
گیجی ادامه پیدا کرد؛ از یک طرف گفته می شد که سامانه 
بارشی به کشور وارد شده و قرار است برف و باران چندین استان 
را دربر بگیرد و از طرف دیگر گمانه زنی ها حول تداوم آلودگی و 
تعطیلی احتمالی مدارس می چرخید و به این ترتیب باز هم معلوم 
نشد امروز هوا آلوده است یا قابل قبول، باران می بارد یا برف یا 

هیچکدام و مردم چه باید کنند با این پیشگویی های دقیق!
اینجا دو بحث مطرح می شود؛ یکی مدیریت بحران که باید 
مثل بحث ریزگردها و گرد و غبار که آن را هم به اطلاع مردم 
نرسانده و همگی با هم غافلگیر شده اند، 4۸ ساعت قبل، خبر 
دهد و البته این بر اساس دستورالعمل مدیریت شرایط اضطرار 
گردوغبار است که توسط سازمان حفاظت از محیط زیست ابلاغ 
شده ونه در باره آلودگی هوا. هرچند تفاوتی ندارد و در هر دو 
صورت این بحث عدم اطلاع و غافلگیری به قوت خود پابرجاست. 
نکته دیگر اینکه مدیریت شرایط و کنترل آلودگی هوا که از 
دست مسئولان خارج شده، زمان بروز هم که کاری از دستشان 
برنمی آید و لااقل از طریق همین پیش بینی ها با کمک پیش 

بینی های جهانی به مردم بگویند که لااقل آنها بدانند کی از خانه 
خارج شوند یا نشوند! به از دسترس خارج شدن سایت ها هم بد 
نیست اشاره ای کنیم: در روزهای آلودگی هوا خود رسانه های 
دولتی خبری پرسیدند که »چرا ایستگاه های سنجش آلودگی 

هوا در برخی ساعات از چرخه خارج می شود؟«

   پیش بینی ها غلط از آب درآمد
در پی پیش بینی های غلط سازمان هواشناسی در خصوص 
آلودگی هوا، رئیس سازمان هواشناسی درباره پیش بینی های 
غلطشان گفت: صحبت های ما پیش بینی است، پیشگویی 
نیست! او گفت که شواهد افزایش بارش ها را نشان می داد اما 
اتفاق نیفتاد و خودمان بیشتر از همه از این موضوع ناراحت 
بودیم! سحر تاجبخش در جریان سفر خود به استان کردستان 
در پاسخ به این سوال که چرا در فصل پاییز امسال به رغم اعلام 
هواشناسی، خبری از بارش ها نبود و پیش بینی ها درست نبود، 
گفت: ما بر اساس یک سری شواهد و مدل ها اظهارنظر می کنیم، 
صحبت هایمان پیش بینی است، پیشگویی نیست، یعنی آنچه را 

که روی نقشه ها و مدل ها می بینیم، اعلام می کنیم. 
تسنیم در توضیح این خبر از زبان تاجبخش نوشت: در آخرین 
شورای آبی عالی نیز که با حضور رئیس جمهور برگزار شد، اعلام 
کردم که براساس تمام مدل های تولیدی داخلی و مدل های 
کشورهایی دیگر، شواهد افزایش بارش ها را نشان می داد که در 
مهرماه بارش های بالای نرمال در کشور داشته باشیم اما در آبان 
ماه هم اتفاق نیفتاد و ما خودمان بیشتر از همه از این موضوع 

ناراحت بودیم!
او گفت که ناراحتی ما از این موضوع نه تنها به خاطر اینکه 
پیش بینی  بارش ها درست درنیامده، بلکه شرایط کشور به نحوی 
است که بیشتر به آب نیاز دارد و این منابع بارشی می توانست 
کمک خوبی برای استان هایی که در دو سال اخیر تحت تاثیر 
کم بارشی شدید بودند، باشد.  او با اذعان به اینکه بارش ها در آبان 
ماه زیر نرمال بود، گفت: امروز تمام صحبت ها بر پایه احتمالات 
است، ما ۵0 تا ۷0 درصد احتمال می دهیم  که بارش ها بالای 

نرمال باشد و در معنای بدبینانه ممکن است که 30 تا ۵0 
درصد پیش بینی ها نیز اتفاق نیفتد. 

   مسئولان چه کردند!
اما در روزهای گذشته از سری کارهایی که مسئولان انجام 
دادند، اعلام برخی عوامل آلودگی هوا از جمله زباله سوزی با 
بازدید از اماکنی بود که این اتفاق در آنجا رخ می داد یا برخی 
تذکرات هم از سوی قوه قضائیه به تولیدکنندگان آلودگی ها 
داده شد. برای نمونه، رئیس قوه قضائیه اعلام کرد که »به 
مسئولان گفته ایم که اگر برای آلودگی هوا کاری نکنید ترک 
فعل کرده اید.« و افزود: به جای اینکه مصداقی با یک موضوع 
برخورد کنیم، نگاهمان را ریشه ای کنیم. باید بستری که باعث 
تضییع حقوق عامه شده است را باید برچینیم.  غلامحسین 
محسنی اژه ای که در نخستین برنامه سفر استانی به اردبیل 
به مناسبت روز دانشجو به دیدار دانشجویان در دانشگاه محقق 
اردبیلی رفته بود که این صحبت ها را مطرح کرد.  پالایشگاه تهران 
هم در روزهای گذشته اخطار گرفت. در این زمینه مدیرکل 
حفاظت از محیط زیست استان تهران گفت: 10 درصد آلودگی 
هوای تهران مربوط به واحد های پالایشگاهی و نیروگاهی است.  
علیرضا مزینانی درحاشیه گشت و پایش ویژه شبانه محیط 
زیست استان تهران گفت: بررسی ها نشان می دهد مشعل های 
)فلر( پالایشگاه تهران آلاینده هستند و راه حل آن بازیابی این 
گاز ها و برگشت آن به فرآیند های بهره برداری از این گازهاست.  
او افزود: بیشتر خودرو های انتقال سوخت و کامیون هایی که به 
پالایشگاه و مجموعه های وابسته به پالایشگاه در شهرک انرژی 
تردد می کنند نیز فرسوده و آلاینده هستند و سهم بسزایی در 
افزایش آلودگی این منطقه دارند.  مدیرکل حفاظت از محیط 
زیست استان تهران با اشاره به اینکه منابع ثابت آلودگی هوا 
حدود 41 درصد در آلودگی هوای تهران نقش دارند و از این میان 
حدود 10 درصد مربوط به واحد های پالایشگاهی و نیروگاهی 
است، افزود: این واحد ها ملزم به رفع آلودگی هستند و برای رفع 
آلودگی برخی از این واحد ها مانند پالایشگاه نفت تهران اقدامات 

حقوقی و قانونی شده و در حال پیگیریست. 
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اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

در پی پیش بینی های غلط در خصوص رفع یا ماندگاری هوای آلوده؛

غلط »پیش بینی« کردیم!
معاینه رایگان افراد بالای 18 سال

همه افراد بالای 1۸ سال با مراجعه به 
پایگاه های سلامت، خانه های بهداشت، مراکز 
جامع سلامت و ایستگاه های مجری طرح 
می توانند به صورت رایگان معاینه و قند و فشار 
خونشان اندازه گیری شود. در صورت ابتلا به 
پرفشاری و دیابت نیز برای پیگیری درمان به 

مراکز درمانی مربوطه ارجاع می شوند. 
به  تهران،  رئیس دانشگاه علوم پزشکی 
تشریح جزئیات مرگ و میر ناشی از بیماری های 
غیرواگیر در کشور پرداخت. حسین قناعتی، با 
بیان اینکه ۸3 درصد از بار بیماری ها و مرگ و 
میر ناشی از آن، بر اثر بیماری های غیرواگیر مانند 
پرفشاری خون و دیابت است، گفت: 32 درصد از 
افراد بالای 1۸ سال فشارخون دارند و 60 درصد 
از افراد از فشارخون خود بی خبرند. همچنین 14 
درصد از افراد مبتلا به دیابت هستند و ۵0 درصد 
از آنان از بیماری خود خبر ندارند. به همین دلیل 
از این بیماری به عنوان قاتل خاموش یاد می شود. 

مخالفت با افزایش سن 
بازنشستگی کارگران 

نماینده مردم ارومیه در مجلس با بیان اینکه 
مخالف افزایش سن بازنشستگی در برنامه هفتم 
توسعه هستم، گفت: این مصوبه ضد کارگری بوده 
و ایراد حقوقی و شرعی دارد.  روح ا... حضرت پور 
در گفت وگو با ایلنا با اشاره به مخالفت خود در 
رابطه با افزایش سن بازنشستگی کارگران گفت: 
این مصوبه ضد کارگری است امیدوارم شورای 
نگهبان جلوی این مصوبه را بگیرد و آرامش را 
به 14میلیون خانواده کارگران ایرانی به ارمغان 
بیاورد.  او با بیان اینکه، این مصوبه ایراد حقوقی 
و شرعی دارد گفت: قطعا شورای نگهبان این 
مصوبه را جهت چکش کاری به مجلس مسترد 
خواهد کرد.  حضرت پور اظهار داشت: اقتصاد 
ما بیمار است و مشکل سرمایه گذاری و توسعه 
فضای کسب وکار به دلیل رکود تولید درکشور 
مشهود است بنابراین اشتغال جوانان باید اولویت 
مجلس و دولت باشد نه افزایش سن و سنوات 
بیمه پردازی کارگران! نماینده ارومیه در مجلس 
تصریح کرد: ما نمایندگان مجلس به جای جذب 
سرمایه گذار داخلی و خارجی بفکر افزایش بیمه 
پردازی کارگران هستیم و از استانداردهای 
متعارف بین المللی سبقت گرفتیم. ما به جای 
کاستن از آلام کارگران، استرس را بر جامعه 
کارگری تحمیل کردیم. حضرت پور افزود: بنده 
مخالف این مصوبه هستم و در مجلس نیز به این 

مصوبه رای مخالف دادم. 

فرسایش خاک
 در ایران ۶ برابر دنیاست

مدیرکل دفتر حفاظت خاک و آبخیزداری 
سازمان منابع طبیعی گفت: فرسایش خاک 
در ایران تقریباً معادل 2 تا 2.۵ برابر آسیا و ۵ تا 
6 برابر میانگین جهانی است.  نیازی معاون آب 
و خاک وزارت جهاد کشاورزی گفت: با اجرای 
عملیات آبخیزداری می توانند ۵0 درصد از 
فرسایش خاک در کشور جلوگیری کرد.  او 
گفت: از 16.۵ تن فرسایش خاک در کشور 
حدود 10 تا 11 تن مربوط به فرسایش آبی 
است که با اجرای طرح های آبخیزداری می توان 
آن را تا ۵0 درصد کاهش داد. به گفته وی، 
۷00 سال زمان می برد تا یک سآنتی متر خاک 
تولید شود، عنصری که بستر 12۵ میلیون تن 
محصول کشاورزی است و تامین کننده امنیت 
غذایی کشور، اما همین عنصر حیاتی، تحت 
تاثیر عواملی همچون تخریب پوشش گیاهی 
و فعالیت های صنعتی حدود ۷0 سال است 
که روند فرسایشی آن اوج گرفته و به 16.۵ تن 
در هکتار رسیده است.  نوری، مدیر کل دفتر 
حفاظت خاک و آبخیزداری سازمان منابع 
طبیعی هم گفت: فرسایش خاک در ایران تقریباً 
معادل 2 تا 2/۵برابر آسیا و ۵ تا 6 برابر میانگین 
جهانی است.  به گفته افلاطونی، رئیس سازمان 
امور اراضی کشور از 1۸ میلیون هکتار زمین قابل 
کشت، فقط ۵ میلیون هکتارش خاک حاصل 

خیز دارد و باید آن را حفظ کرد. 

پلتفرم های فروش آنلاین دارو 
مجوز ندارند

رئیس اداره  داروخانه های سازمان غذا و 
دارو با اشاره به تخلفات پلتفرم ها در فروش 
دارو و از جمله داروهای غیرمجاز، قاچاق و 
تاریخ گذشته، تاکید کرد: پلتفرم های فروش 
آنلاین دارو مجوز ندارند و مردم دارو را تنها از 
داروخانه ها تهیه کنند.  مینا آژوغ - رئیس اداره  
داروخانه های سازمان غذا و دارو تاکید کرد: 
عرضه، فروش و تبلیغات فرآورده های دارویی 
در سایت ها و سکوهای اینترنتی غیرمجاز است.  
او گفت: بارها تاکید کرده ایم که تنها مرجع 
رسمی برای عرضه دارو، داروخانه ها هستند 
و مردم دارو را فقط از داروخانه ها تهیه کنند؛ 
چراکه داروها باید شرایط تامین، توزیع و عرضه 

مناسب داشته باشند. 
 بنابر اعلام سازمان غذا و دارو، آژوغ گفت: 
این شرایط مستلزم این است که سازمان غذا 
و دارو به عنوان دستگاه تنظیم گر چارچوبی 
برای تامین کننده، توزیع کننده و عرضه کننده 
در کل فرایند زنجیره تامین ایجاد کرده باشد.  
رئیس اداره داروخانه های سازمان غذا و دارو 
گفت: عرضه داروهای تاریخ گذشته، داروهای 
قاچاق، داروهای سقط جنین و داروهای مخدر 

برخی از پرونده  های قضائی پلتفرم هاست. 

از میان تمام مشتقات و مخدرهای حاصل 
از مت آمفتامین، آمفتامین و مت آمفتامین ها 
از دسته گروه های دارویی فنیل آمین هستند 
مخدرهای  و  مشتقات  تمام  میان  از  که 
حاصل از آمفتامین یا مت آمفتامین، مخدر 
شیشه، قوی ترین ماده اعتیادآور است که به 
شکل بلورهای آمفتامین ساخته می شود. 
مت آمفتامین یا مخدر کریستال و شیشه، 
حاوی دو ماده شیمیایی به نام های »لئو- مت 
آمفتامین« و »دکسترو - مت آمفتامین« است. 
از این دو ماده شیمیایی برای ساخت شیشه 
به اندازه مساوی استفاده می شود. این دو ماده 
باعث »استریوایزومرهای مت آمفتامین« 
می شوند که در آینده باعث ایجاد مولکول های 
متامفتامین و اثرات سرخوشی در فرد خواهد 
شد. به گزارش ایسنا، پس از مصرف شیشه، 
فرد به دلیل بی خوابی، برای روزها و ساعت ها 
ممکن است دچار هذیان و توهمات شود که 
این موضوع ممکن است منجر به بیماری های 
روانی شود. به دلیل احساس افزایش قدرت و 
انرژی، مصرف کنندگان گاهی اوقات روزها را 
بدون خوابیدن می گذرانند. استفاده بیش از 
حد از شیشه که منجر به چندین روز بی خوابی 
در مصرف کننده می شود، می تواند باعث ایجاد 
حالتی به نام »نیشگون گرفتن و کشیدن« شود. 
حالتی که در آن مصرف کننده به طور فزاینده ای 
ناامید، پارانوئید و ناپایدار می شود و احتمالاً 

دچار حالات توهم و روان پریشی می شود.
   چرا مصرف شیشه اعتیادآور است؟

نوع  اعتیادآورترین  شیشه،  مخدر 
محرک های مت آمفتامین بوده که ویژگی 
اصلی آن احتمال بالای اعتیاد به مصرف 
آن است. دلیل اصلی این عامل استفاده از 
)دکسترو-مت آمفتامین( در مخدر شیشه و 
کریستال است. مصرف مخدر شیشه به دلیل 
ترشح هورمون دوپامین در مغز و احساس 
لذت فوری، شدید و طولانی بین نوجوانان 

و جوانان شیوع زیادی یافته است. برخی 
از مصرف کنندگان مزمن شیشه هیچگاه 
نمی توانند مصرف این ماده را کنار بگذارند 
چون در اثر تغییرات دائمی در مغز در اثر 
مصرف شیشه حس لذت در آنها مختل شده 
و بدون مصرف مواد هیچ لذتی را نمی توانند 
تجربه کنند. به این دلیل احتمال افزایش 
مصرف در آنها بسیار زیاد است، چراکه 
این افراد دنیای بدون لذت را نمی توانند 
تحمل کنند.امروزه جوانان 1۸ تا 2۵ سال 
بزرگترین گروه مصرف کننده مخدر شیشه 
هستند. مصرف شیشه بیشتر در مهمانی ها و 
پارتی های شبانه است. مخدر شیشه یکی از 
خطرناک ترین مواد مخدر غیرقانونی است که 
عوارض و پیامدهای بسیار جدی و خطرناکی 
به دنبال دارد. با مصرف شیشه، تقریباً یک 
دز خالص از مواد محرک به طور آنی وارد مغز 
می شود. این مواد محرک احساس نشاط 
زیادی به فرد می دهد و حالت سرخوشی 
طولانی مدتی ایجاد می کند و اثر خود را نیز 
به صورت سریع از دست نمی دهد. در برخی 
پارتی ها و مهمانی های شبانه میزبان با قرص 
اکستازی از افراد پذیرایی می کند. نوجوانان 
به دلایل مختلف مانند عدم آگاهی و وسوسه 
دوستان به مصرف شیشه روی می آورند. اغلب 
آنها برای فرار از احساسات ناخوشایند و تغییر 
حال و هوایشان شیشه مصرف می کنند. برخی 
از آنها هم مانند دانش آموزان یا دانشجویان برای 
بیدار ماندن در شب های امتحان از این ماده 
استفاده می کنند. بارزترین علائم اولیه مصرف 
شیشه عبارت از هیجان زدگی، تند صحبت 
کردن، بی تابی، افزایش فعالیت های فیزیکی، 
کاهش اشتها، احساس سرخوشی و توهمات 
ذهنی، بی میلی به غذا برای روزها، افزایش 
تعداد ضربان  قلب، افزایش تنفس و دمای بدن، 
تحریک پذیری و بی خوابی، برافروختگی چهره، 

...  و خشونت است.

بر اساس پژوهش های موجود، افراد در 
سال 2023، به طور میانگین حدود 6 ساعت 
از شبانه روز خود را در فضای مجازی سپری 
می کنند و این کاربرد گسترده، اهمیت 
توسعه سواد رسانه ای و اطلاعاتی را بین 

شهروندان نشان می دهد.
یک تحلیلگر رسانه گفت: مطالعات انجام 
شده در سال 2023 میلادی نشان می دهد 
که مردم جهان در 24 ساعته شبانه روز 
حدود 6 ساعت در فضای مجازی زیست 

می کنند و وقت خود را می گذرانند.
سینا قربانی در گفت وگو با ایرنا افزود: در 
جهان امروز، استفاده از فضای مجازی در 
میان آحاد افراد جامعه فراگیر شده و این فضا 
تبدیل به یک جزء جدایی ناپذیر و پراهمیت 

در زندگی روزمره تبدیل شده است.
او ادامه داد: بر اساس پژوهش های 
موجود، افراد در سال 2023، به طور 
میانگین حدود 6 ساعت از شبانه روز خود 
را در فضای مجازی سپری می کنند و این 
سواد  توسعه  اهمیت  گسترده،  کاربرد 
رسانه ای و اطلاعاتی را بین شهروندان نشان 

می دهد.
این تحلیلگر رسانه با اشاره بر اینکه 
استفاده گسترده از فضای مجازی از یک سو 
و سیل تحولات عظیم در این حوزه از سوی 
دیگر، یک آگاهی فراگیر در سطح جامعه و 
در مواجهه با این فضا را طلب می کند، اظهار 
کرد: اگرچه استفاده از فضای مجازی و 
ابزارهای دیجیتال، سبب تسهیل برخی از 
شاخص های زندگی روزمره افراد جامعه 
شده است، اما از سوی دیگر بستری برای 
بمباران اطلاعاتی معارضان و سردرگمی 
افکارعمومی میان انبوهی از اطلاعات شده 

است.
قربانی می افزاید: افراد به طور روزمره 
با فناوری های جدید مواجه شده و تحت 

تاثیر محتواهای گوناگون قرار می گیرند، اما 
توانایی و آگاهی استفاده از این فناوری های 
نوین را نداشته و بعضا در تشخیص اطلاعات 
صحیح و ناصحیح دچار خطا شناختی و 

محاسباتی می شوند.
او تصریح کرد: آموزش سواد رسانه ای و 
اطلاعاتی به آحاد جامعه و افزایش سطح 
آگاهی آنان در این زمینه دارای اهمیت 
فراوان است و می بایست در اولویت تمامی 
مدیران قرار بگیرد که متاسفانه بسیاری 
از مدیران در این حوزه دچار ساده انگاری 

شده اند.
این کارشناس مسائل رسانه با تاکید بر 
اینکه تغییر و تحول های سریع در حوزه 
فضای مجازی، سبب شده است که عموم 
افراد نتوانند خود را همگام با رشد این فضا 
به روزرسانی نمایند و تنها به کاربری سطحی 
تبدیل شده اند، گفت: این مسئله به شدت 
افراد جامعه را در برابر تهدیدات موجود 
فضای مجازی آسیب پذیر کرده است، لذا 
نقش مسئولان در توانمند کردن افراد جامعه 

در این زمینه بسیار با اهمیت و مهم است.
قربانی افزود: سطح سواد اطلاعاتی در 
کشور ما وضعیت مطلوبی ندارد و نسبت به 
میانگین جهانی، پایین تر است و مطالعات 
اسناد نشان می دهد که اغلب فعالیت های 
داخل کشور در حوزه سواد رسانه ای، ابعاد 
مختلف فضای مجازی را دربر نمی گیرد 
و غالبا بر اساس نمونه های موجود نگاه 
کاربردی در تولیدات این حوزه بسیار 

کم رنگ است.
به گفته او: آموزش سواد اطلاعاتی 
و رسانه ای یک جریان مقطعی و یک باره 
نیست و با توجه به پیدایش فناوری های 
نوین و سرعت پیشرفت این فناوری ها، 
حوزه آموزش باید به صورت پیوسته به 

روزرسانی شود.

ماده   مخدری که اعتیاد به آن منجر به بروز اسکیزوفرنی خواهد شد
بیشترین مصرف کننده شیشه 18 تا ۲5 ساله هستند!

لزوم اهمیت توسعه سواد رسانه ای و اطلاعاتی بین شهروندان
هر فرد روزی ۶ ساعت در فضای مجازی!

مردم چه باید کنند با این 
پیش بینی  های دقیق!

  ما پیشگو نیستیم 
و خودمان هم ناراحتیم!

  تلاش برای کاهش زمینه های آلودگی و مدیریت بحران لحظه ای پیشکش
لااقل پیش بینی غلط به مردم نگویید
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دستگیری سارقان حرفه ای 
فرمانده انتظامی استان لرستان از شناسایی و دستگیری 
سارقان منزل و کشف مقادیری طلاجات به ارزش 30 میلیارد 
ریال در شهرستان خرم آباد خبر داد. سرداریحیی یحیی الهی اظهار 
داشت: در پی وقوع یک فقره سرقت منزل و مقداری طلاجات در 
شهرستان خرم آباد، موضوع در دستور کار ماموران پلیس آگاهی 
قرار گرفت. وی افزود: ماموران با انجام اقدامات اطلاعاتی و پلیسی، 
3 نفر از اعضای باند سارقان و یک مالخر را شناسایی و طی عملیاتی 
ضربتی در مخفیگاهشان دستگیر کردند. فرمانده انتظامی استان 
لرستان گفت: سارقان در تحقیقات پلیس به سرقت منزل و 
دستبرد به طلاجات به ارزش 30 میلیارد ریال اعتراف و اموال 
مسروقه کشف و تحویل مالباخته شد. سردار الهی در پایان از 
شهروندان خواست: از نگهداری طلاجات و اموال قیمتی در منزل 
خودداری و آنان را به صندوق امانات بانک بسپارند و از وسایل 

بازدارنده مانند دزدگیر، دوربین، حفاظ و غیره استفاده نمایند. 

فوت 3 نفر براثر انفجار منزل 
رئیس سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری فردیس 
گفت: اجساد 3 نفر از محل حادثه انفجار منزل مسکونی در فردیس 
از زیرآوار خارج شد. حسین عاشوری، رئیس سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی شهرداری فردیس، در گفت وگو با »فارس«، از اتمام 
عملیات آواربرداری در محل انفجار منزل مسکونی خبر داد و اظهار 
کرد: جسد 2 نفر دیگر از کشته شدگان حادثه انفجار از زیرآوار 
خارج و تعداد کشته شدگان حادثه به 3 نفر رسید. وی در مورد 
آتش نشانان مصدوم گفت: مجموعا 3 نفر از همکاران آتش نشان 
در این حادثه مصدوم شدند که 2 نفر از آنها از بیمارستان مرخص 
و یک نفر هنوز بستری است. گفتنی است این انفجار به دلیل 
نگهداری و ساخت مواد محترقه در یک منزل مسکونی واقع در 
بلوار قریشی شمالی فردیس رخ داد که منزل تخریب شد. جسد 

یک نفر در همان لحظات اولیه در محل حادثه کشف شد.

کــوتــاه

زورگیران جوان به دام افتادند
رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ، از 
دستگیری 4 سارق که با تهدید سلاح سرد با 
همکاری یکدیگر زورگیری می کردند، خبر داد. 
سرهنگ علی قاسم پور بیان داشت: ماموران 
کلانتری 122 دربند در حال گشت زنی در 
محدوده خیابان احمدی تهران بودند که به 4 
نفر جوان که با تهدید سلاح سرد از شهروندی 
قصد زورگیری داشتند روبه رو شدند. وی عنوان 
کرد: به سرعت مأموران در صحنه جرم حاضر و 
قبل از فرار متهمان دستور توقف را صادر کردند. 
این مقام انتظامی به تمرد متهمان از فرمان های 
پلیسی اشاره کرد و گفت: با اجرای طرح مهار 
و کنترل محورهای خروجی منطقه، سارقان 
توسط تیم کمکی گشت انتظامی شناسایی و هر 
4 متهم دستگیر شدند. سرهنگ قاسم پور افزود: 
در بررسی های بیشتر از متهمان یک قبضه سلاح 
سرد و دو دستگاه تلفن همراه و طلاجات مسروقه 
به ارزش 2 میلیارد ریال کشف و متهمان به 10 
فقره زورگیری و سرقت معترف شدند. وی اظهار 
کرد: شناسایی مالباختگان در دستور کار مأموران 
پلیس قرار گرفت و متهمان به همراه پرونده 

تحویل مراجع قضائی شدند.

ناکامی سارقان 
در سرقت از طلافروشی

با حضور به موقع ماموران انتظامی سجاس 
خدابنده، سارقان از سرقت یک واحد طلافروشی 
ناکام مانده و متواری شدند. 2 سارق مسلح که 
اقدام به سرقت از یک طلافروشی در میدان 
رکن الدین شهر سجاس کردند، نافرجام مانده 
و متواری شدند. با اقدام به موقع سیستم های 
ایمنی سارقان نتوانستند به قصد شوم خود 
برسند. همچنین نیروهای انتظامی در محل 
وقوع حادثه حاضر شدند و بررسی این موضوع 
در دستور کار قرار گرفته، خوشبختانه در این 

حادثه کسی آسیب ندیده است.

دستگیری سارق محتویات خودرو
فرمانده یگان امداد پایتخت، از دستگیری 
سارق محتویات خودرو خبر داد و گفت: متهم 
به ۵ فقره سرقت اعتراف کرد. سردار سلمان 
آدینه وند اظهار داشت: در پی افزایش سرقت 
محتویات خودرو در سطح شهر تهران، رسیدگی 
به این موضوع و دستگیری سارق یا سارقان 
در دستور کار گشت های انتظامی یگان امداد 
قرار گرفت. وی با بیان اینکه مأموران حین 
گشت زنی در محدوده خیابان نبرد به یکدستگاه 
خودرو پژو که اطراف خودروهای پارک شده در 
حال پرسه زنی بود مشکوک می شوند، افزود: 
مأموران خودرو را زیر نظر قرار گرفته و مشاهده 
می کنند راننده از خودرو پیاده و در حال بازکردن 
درب خودروی پژو است که بلافاصله وارد عمل 
می شوند و در یک عملیات غافلگیرانه متهم 
دستگیر می شود. فرمانده یگان امداد تهران 
بزرگ تصریح کرد: در بازرسی اولیه از داخل 
خودرو متهم اموال سرقتی اعم از باطری خودرو، 
آمپلی فایر، ضبط و باند و آلات و ادوات سرقت 
کشف شد و در بررسی بیشتر مشخص شد اموال 
سرقت شده متعلق به ۵ دستگاه خودروی پارک 

شده در همین محدوده است.

سرکلانتر یکم پلیس پیشگیری پایتخت، از دستگیری سارق 
منزل هنگام پرسه زنی در محدوده لواسانات خبر داد و گفت: 
متهم به 10 فقره سرقت اعتراف کرد. سرهنگ صادق ضرونی 
اظهار داشت: ماموران کلانتری 166 لواسانات در حال گشت زنی 
در محله و خیابان نهالستان تهران به یکدستگاه خودرو مشکوک 
شده و خودرو را تحت مراقبت های ویژه پلیسی قرار می دهند. 
وی افزود: با استعلام پلاک خودرو متوجه می شوند پلاک خودرو 
دستکاری شده که مأموران بلافاصله برای دستگیری فرد وارد 
عمل  شده و دستور ایست صادر می شود. سرکلانتر یکم پلیس 
پیشگیری تهران ادامه داد: راننده خودرو پس از مشاهده گشت 
پلیس بلافاصله به طرز خطرناکی متواری و با حرکات مارپیچ به 
خودروی های عبوری شهروندان آسیب وارد کرده و به هشدار 
مأموران بی توجهی کرد. وی ادامه داد: مأموران باتجربه با استفاده 
از شگردهای پلیسی موفق به توقف خودرو و دستگیری متهم 
شدند. سرهنگ ضرونی خاطرنشان کرد: متهم دارای سابقه سرقت 
و تحمل حبس در زندان است، همچنین آلات و ادوات سرقت و 
یک قبضه سلاح سرد از خودرو متهم کشف و متهم به 10 فقره 
سرقت از منازل در محدوده لواسانات معترف شد. سرکلانتر یکم 
پلیس پیشگیری تهران افزود: شناسایی مالباختگان در دستور 
کار کلانتری 166 لواسانات قرار گرفت و کشف جزئیات پرونده 

کماکان ادامه دارد.

دستگیری سارق منزل هنگام پرسه زنی

نکته
توصیه های پلیس 

برای پیشگیری از »هک « تلفن همراه
معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا به بیان توصیه هایی 
برای پیشگیری از هک شدن تلفن  مراه پرداخت و گفت: تمام 
نهاد های دولتی برای برقراری ارتباط با کاربران از شماره تلفن های 
پوششی استفاده می کنند. سرهنگ رامین پاشایی در گفت وگو با 
میزان با بیان اینکه معمولا برای هک از نرم افزار های مخرب استفاده 
می شود، گفت: فرد هکر باید از مهندسی اجتماعی استفاده کند و 
شما را قانع کند که نرم افزاری که در قالب لینک برای شما ارسال 
شده است را در تلفن همراهتان نصب کنید و به محض اینکه آن 
نرم افزا را نصب کنید و لینک را در اتوران تلفن همراهتان فعال 
کنید، زمینه برای دسترسی غیرمجاز به اطلاعاتتان فراهم می شود. 
وی ادامه داد: بر اساس برنامه هایی که توسط هکر نوشته می شود 
هنگامی که شما نرم افزاری را روی تلفن همراهتان نصب می کنید 
نرم افزار دسترسی به مخاطبان، دوربین، میکروفون و موقعیت 
جغرافیایی شما را می خواهد و به میزان دسترسی هایی که به آن 
نرم افزار می دهید امکان بهره مندی غیرمجاز از اطلاعاتتان به وجود 
می آید. معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا افزود: معمولا هک 
به این صورت انجام می شود که پیامی برای شما فرستاده می شود 
و خودشان را جای سامانه ثنای قوه قضاییه جا می زند و به صورت 
تهدیدآمیز عنوان می کند که اگر تا 24 ساعت آینده به این لینک 
مراجعه نکنید، حکم جلب تان صادر می شود و یا اینکه هم اکنون 
تصادف منجر به جرح برای شما ثبت شده است، هموطنان به 
این دلیل که در پیام اسم و مشخصاتشان عنوان شده است فریب 
می خورند و این در حالی است که به دست آوردن اسم، مشخصات، 
آدرس و شماره تلفن همراه شما برای مجرمان سایبری واقعا ساده 
است. سرهنگ پاشایی تاکید کرد: اگر فردی به شما پیام داد و 
درخواست کرد بلافاصله به این لینک مراجعه کنید و با تهدید و 
ترغیب اجباری عنوان کرد که اگر مراجعه نکنید ریجستری شما از 
بین می رود یا اینکه حکم جلب صادر می شود، این اقدام را حتما یک 
ترفند مجرمانه به حساب آورید؛ تمام نهاد های دولتی برای برقراری 
ارتباط با کاربران از شماره تلفن های پوششی استفاده می کنند، 
برای مثال در سامانه ثنا عبارت لاتین »عدل« ایران را مشاهده 
می کنید و یا در پیامک های پلیس فتا شماره تلفن نمی بینید و 
عبارت پلیس فتا یا سایبر پلیس را مشاهده می کنید. وی افزود: یک 
سازمان بزرگ نظیر قوه قضائیه برای برقراری ارتباط با هموطنان چه 
لزومی دارد از شماره تلفن های شخصی استفاده کند؟ در مواردی 
که شماره پوششی نیست باید با روابط عمومی آن سازمان تماس 
بگیرید، مثلا در مورد ریجستری تلفن همراه می توانید صحت پیام 
را از وزارت صمت استعلام بگیرید. معاون فرهنگی اجتماعی پلیس 
فتا ضمن اشاره به اینکه 0963۸0 پایگاه ارتباط تفلنی ما با هوطنان 
است و بسیاری از هموطنان این مسائل را به ما گزارش می دهند و از 
ما مشاوره می گیرند، بیان کرد: هنگامی هک اتفاق می افتد به میزان 
دسترسی که به هکر می دهید قالب نرم افزار و در باطن بدافزار بر 
روی تلفن همراهتان نصب می شود. هنگامی که تلفن همراهتان 
آلوده می شود در عبارت های فنی به آن می گوییم گوشی زامبی شده 
است، در این حالت گوشی دست شما است، اما کنترلش در اختیار 
هکر قرار دارد و هکر بنا به دسترسی که نوشته است به اطلاعات شما 
دسترسی پیدا می کند. وی ادامه داد: اگر هکری بخواهد کلاهبرداری 
مالی انجام دهد احتیاجی به اطلاعات دوربین و گالری شما ندارد و 
به پنل پیامکی یعنی صندوق ورود و خروج پیامک شما نیاز دارد چرا 
که قصد دارد پیامک رمز دومی که برایتان ارسال می شود را بخواند و 
یا اینکه با شماره شما لینک کلاهبرداری را برای سایر افراد از جمله 
مخاطبانتان ارسال کند. سرهنگ پاشایی با بیان اینکه هنگامی که 
تلفن همراه شما هک می شود تنها به خودتان آسیب وارد نمی شود، 
عنوان کرد: شما در تفلن همراهتان مخاطبانی دارید که عموما 
برای شناسایی سمت و یا نسبت فامیلی آن ها را هم ذکر کرده اید، 
هنگامی که هکر به اطلاعات مخاطبان شما دسترسی پیدا می کند با 
نام و اعتبار شما به برادرتان پیام می دهد و عنوان می کند نیاز به پول 
دارم و به این شماره کارت مبلغی را کارت به کارت کن و ممکن است 
غفلت و سهل انگاری شما جمع کثیری از دوستانتان را هم درگیر 
کند. معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا تذکر داد: اگر پیامی را از هر 
طریق از جمله انواع پیام رسان ها و پیامک دریافت کردید که یکی 
از دوستانتان احتیاج به پول دارد، به صورت تلفنی با فرد موردنظر 
صحبت کنید و مطمئن شوید تلفن همراه دست خود فرد قرار دارد. 

برادری جان برادر دیگر را گرفت

قتل در آرایشگاه با اسلحه

توقیف سوخت قاچاق 

غافلگیری سارقان موتورسیکلت 
فرمانده انتظامی گالیکش در شرق استان گلستان از وقوع یک فقره 
درگیری بین 2 برادر در این شهرستان خبر داد و اظهارکرد: براثر این حادثه 
یکی از برادران جان خود را از دست داد. سرهنگ فریدون جهان تیغ به 
»ایرنا« گفت: پس از اعلام خبر درگیری بین 2 برابر در یکی از محلات شهر 
گالیکش به مرکز فوریت های پلیسی 110، بلافاصله ماموران پلیس آگاهی 
انتظامی شهرستان در محل حاضر شدند. وی اضافه کرد: با حضور ماموران 
در محل حادثه مشخص شد 2 برادر با یکدیگر درگیر شدند که یکی از آنان با 
ضربات چوب دیگری را به شدت مجروح کرده و از محل متواری شده است. 
فرمانده انتظامی گالیکش ادامه داد: برادر مجروح بلافاصله به مراکز درمانی 
اعزام شد اما اقدامات پزشکی نتیجه بخش نبود و مصدوم به علت شدت 
جراحات جان خود را از دست داد. سرهنگ جهان تیغ اظهار کرد: پس از 
جانباختن برادر مجروح شده، ماموران پلیس آگاهی انتظامی گالیکش با 
هماهنگی مرجع قضائی تلاش خود را برای دستگیری برادر قاتل آغاز کردند 
و موفق شدند وی را در کمتر از یکساعت در مخفیگاهش دستگیر کنند. وی 
افزود: در بازجویی اولیه متهم به قتل انگیزه خود را از این اقدام اختلافات 

شخصی با برادرش اعلام کرد. 

فرمانده انتظامی فراشبند گفت: قاتلی که با اسلحه به سمت یک آرایشگاه 
تیراندازی و منجر به وقوع قتلی شده بود، دستگیر شد. سرهنگ کرامت ا... 
برومندی  بیان داشت: در پی وقوع یک فقره قتل در بلوار معلم شهرستان 
فراشبند و متواری شدن قاتل، بلافاصله ماموران انتظامی به محل حادثه 
اعزام شدند. وی افزود: ماموران انتظامی در بررسی های اولیه مطلع شدند 
2 سرنشین یکدستگاه وانت پراید به یک مغازه آرایشگری مراجعه و اقدام به 
تیراندازی می کنند که متاسفانه یک نفر از مشتری ها حدودا 40 ساله به دلیل 
اصابت تیر مستقیم فوت و آرایشگر نیز مجروح و روانه بیمارستان می شود. 
فرمانده انتظامی فراشبند ادامه داد: کارآگاهان پلیس تحقیقات خود را آغاز 
و با اقدامات فنی و تخصصی موفق شدند مخفیگاه قاتل 19 ساله به همراه 
هر 2 همدستش را در شهرستان فیروزآباد از توابع استان فارس شناسایی و 
پس از اخذ نیابت قضائی آنان را در کمتر از 40 روز دستگیر کنند. سرهنگ 
برومندی با بیان اینکه در بازرسی از مخفیگاه قاتل یک قبضه اسلحه کلت 
کمری کشف شد، گفت: متهمان علت و انگیزه خود را اختلافات شخصی 
با فرد مجروح )مالک آرایشگاه( عنوان کردند. این مقام انتظامی با اشاره به 
اینکه متهمان برای سیر مراحل قانونی روانه دادسرا شدند، افزود: پلیس 
همواره تلاش می کند با به کارگیری تمامی امکانات و ظرفیت ها به خصوص 
ظرفیت های عظیم مشارکت عمومی برای نهادینه کردن نظم و امنیت در 
جامعه اقدام کند تا بتواند ماموریت های خود را در جامعه به نحو مطلوب و 

شایسته انجام دهد.

فرمانده انتظامی استان یزد از کشف 3۷ هزار لیتر سوخت قاچاق با 
اقدامات اطلاعاتی مشترک پلیس فارس خبر داد. سردار عباسعلی بهدانی فرد 
اظهارکرد: در پی اقدامات فنی و اطلاعاتی پلیس امنیت اقتصادی استان 
فارس مبنی بر جابه جایی سوخت قاچاق، بررسی موضوع در دستور کار قرار 
گرفت. وی تصریح کرد: ماموران پلیس امنیت اقتصادی استان یزد با رصد 
دقیق اطلاعاتی تریلی اسکانیا حامل این محموله را در ورودی یزد شناسایی 
و آن را متوقف کردند. فرمانده انتظامی استان یزد خاطرنشان کرد: ماموران 
در این بازرسی 3۷ هزار لیتر گازوئیل قاچاق را که در بشکه هایی در زیر بار 
اصلی تریلی جاساز شده بود را کشف کردند. سردار بهدانی فرد افزود: در این 
خصوص یک متهم که قصد انتقال این محموله از مرکز کشور به استان های 

شرقی را داشت دستگیر و به مراجع قانونی معرفی شد.

سرکلانتر ششم پلیس پیشگیری تهران، از دستگیری سارقان حرفه ای موتورسیکلت هنگام پرسه زنی با 
موتورسیکلت مسروقه خبر داد. سرهنگ رسول بهرامی اظهار کرد: در راستای اجرای طرح ارتقای امنیت 
اجتماعی، مأموران کلانتری 1۵9 بی سیم در محدوده خیابان 1۷ شهریور در حال گشت زنی بودند که به 
یکدستگاه موتورسیکلت با 2 ترک نشین که رفتار نامتعارف از خود نشان می دادند مشکوک شدند و تحقیقات 
ابتدایی را آغاز کردند. وی افزود: بررسی های اولیه مأموران نشان می داد، موتورسیکلت چندی قبل به سرقت 
رفته و سرنشینان آن سارقان حرفه ای هستند که همین سرنخ کافی بود تا دستور ایست وسیله نقلیه مذکور 
صادر شود. سرکلانتر ششم پلیس پیشگیری تهران ادامه داد: راکب موتورسیکلت پس از مشاهده گشت 
پلیس بلافاصله به طرز خطرناکی متواری شد و با حرکات مارپیچ به خودروی های عبوری شهروندان آسیب 
وارد کرد و به هشدار مأموران بی توجهی کرد. این مقام انتظامی تصریح کرد: مأموران در نخستین گام با ایجاد 
طرح مهار وسیله نقلیه مذکور را متوقف و موفق به دستگیری هر دو متهم شدند. سرهنگ بهرامی بیان کرد: 
از کوله پشتی متهمان آلات و ادوات سرقت کشف و متهمان پس از انتقال به کلانتری در تحقیقات ابتدایی به 
جرم خود مبنی بر سرقت موتورسیکلت و دیگر سرقت های موتورسیکلت در سطح معابر تهران اعتراف کردند. 
وی افزود: در تحقیقات تکمیلی مأموران نیز مشخص شد، متهمان دارای سوابق متعدد کیفری بوده و اقدام 
به سرقت موتورسیکلت شهروندان در ساعات پایانی شب در سطح خیابان های تهران می کردند. سرکلانتر 
ششم پلیس پیشگیری تهران خاطرنشان کرد: با صدور قرار قانونی از سوی مرجع قضائی متهمان برای کشف 

جرایم احتمالی و شناسایی سایر شکات دیگر در اختیار کارآگاهان پلیس آگاهی قرار گرفتند.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی پایتخت از کشف لیفتراک قاچاق 1۵ 
میلیارد تومانی در یک پارکینگ عمومی خبر داد. سرهنگ کارآگاه 
مهدی افشاری در گفت وگو با »فارس« از کشف یکدستگاه لیفتراک 
قاچاق در پارکینگ عمومی در تهران خبرداد و گفت: کارشناسان ارزش 
این لیفتراک را بیش از 1۵0 میلیارد ریال برآورد کرده اند. سرهنگ 
افشاری اظهار داشت: در پی اقدامات اطلاعاتی مشخص شد یک دستگاه 
لیفتراک قاچاق در پارکنیگ عمومی در خیابان قزوین دپو شده است 
که ماموران پس از بازرسی محل مشاهده کردند که لیفتراک قاچاق 
بوده و از مازندران ترخیص شده و فاقد مدارک است. این مقام انتظامی 
افزود: این لیفتراک که ساخت کشور ژاپن و مدل 200۷ با شماره شاسی 
و بدنه مخدوش بود بعد از تشکیل پرونده به همراه متهم به مرجع 
قضائی ارجاع داده شد. این مقام پلیسی با بیان اینکه کارشناسان ارزش 

ریالی لیفتراک را بیش از 1۵0 میلیارد ریال اعلام کردند از شهروندان 
درخواست کرد: درصورت مشاهده هرگونه قاچاق یا احتکار کالا با این 
پلیس به شماره های 02166۷4۷343 و یا 09999۸۷1392 تماس 

بگیرند.

کشف  لیفتراک
 15 میلیاردی قاچاق 
در پارکینگ 
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یوونتوس قرارداد پوگبا را

 فسخ می کند 
نشریه ورزشی معروف ایتالیا از تصمیم بانوی 
پیر برای پایان دادن به همکاری خود با هافبک 
فرانسوی اش خبر داد. کمتر از 24 ساعت پس 
از انتشار درخواست دادستان مبارزه با دوپینگ 
ورزش ایتالیا برای محرومیت 4 ساله پل پوگبا 
به عنوان مجازات دوپینگ این هافبک فرانسوی، 
نشریه گاتزتا دلواسپورت چاپ میلان مدعی شد 
که باشگاه یوونتوس نیز در صدد فسخ قرارداد این 
بازیکن است. مثبت شدن تست دوپینگ پوگبا در 
هفته نخست سری A تعلیق فعالیت های ورزشی 
او تا به امروز را در پی داشته است اما مجازات اصلی 
این بازیکن زمانی مشخص خواهد شد که جلسه 
رسیدگی به تخلف او برگزار شود و اگر دادگاه 
درخواست دادستان آژانس مبارزه با دوپینگ 
ایتالیا را قبول کند، ستاره فرانسوی عملًا باید قید 
ادامه دادن به دوران بازیگری اش را بزند، چراکه 
در پایان محرومیتش 34 ساله خواهد شد. گویا 
برنامه یوونتوس این است که به صورت توافقی 
به همکاری اش با پوگبا خاتمه دهد اما اگر بازیکن 
حاضر به این نشود، بیانکونری باز هم خواهد 
توانست این کار را انجام دهد و به موجب بند 9 
و 11 اساسنامه نقل و انتقالات بازیکن در فوتبال 
ایتالیا، این باشگاه خواهد توانست به صورت 
یکطرفه و با اعتراض به دادگاه داوری ورزش ایتالیا 

قرارداد فی مابین را فسخ کند. 

ویژه

صغر  علی ا ه  ر با و د ت  عو د
حسن زاده به تیم ملی به خوبی 
نشان می دهد که وحید شمسایی 
در تصمیم فوق مصمم است. 
او بعد از مدت ها نام ستاره مس 
سونگون را در لیست قرار داد 
تا حسن زاده مزد درخشش 

بی وقفه خود را بگیرد. 

مجتبی محرمی شاید تنها 
بازیکن تاریخ پرسپولیس 
است که در یک روز بیشتر 
از علی پروین تشویق شد؛ 
اتفاقی که در زمان مربیگری 
ولی  پروین دیده نشد، 
محرمی این مهم را در بازی 

با هما رقم زد.

تیم فوتبال گل گهر در شرایطی مقابل 
تراکتور دومین شکست فصل را تجربه 
کرد، که سرمربی یونانی  گل گهری ها 
غایبان پرشماری به دلیل مصدومیت 
داشت. مارینوس اوزونیدیس و 
شاگردانش البته همچنان دو بازی 
عقب افتاده دارند و فرصت تغییر 

شرایط برای آنها مهیا است. 

ـت
وشـ

س ن
        دومین شکست   دعوت بیشتر از پروینعک

گفت وگو

و  پرسپولیس  پیشکسوت  قلیچ  وحید 
کارشناس فوتبال در خصوص وضعیت گل 
محمدی و شاگردانش بعد از حذف از لیگ 

قهرمانان آسیا صحبت کرد. 
روزهای  این  وضعیت  خصوص  در   
پرسپولیس و حذف از مسابقات آسیایی 
بعد از شکست مقابل الدحیل چه نظری 

دارید؟
 من دیگه واقعا نمی دانم چه بگویم و هرچه 
می گویم فایده ندارد. خودمان حرف می زنیم و 
خودمان هم می شنویم. هم وقت شما را می گیریم 
و هم وقت مردم را و هیچ فایده ای ندارد. اصلًا ما 
برای چه مصاحبه می کنیم؟ از اول فصل هرچه 
گفتیم مگر کسی ترتیب اثر می دهد؟ چه منِ 
پیشکسوت بگویم، چه آقای کارشناس بگوید، چه 
هوادار بگوید. چه تاثیری ایجاد می شود؟ ککشان 
هم نمی گزد. این هوادار حق دارد حرص و جوش 
می خورد. در این شرایط اقتصادی یک روز از کار و 
زندگی اش می زند و با این قیمت های گران بلیت 
می خرد و می رود استادیوم تا از این تیم حمایت 
کند و آخر این تور اعصابش را به هم می ریزند. 
تیم مقابل الدحیل چه تاکتیکی داشت؟ همه 
چیز را نمی شود به از دست دادن دو موقعیت و 
پنالتی و این مسائل ربط داد. باور کنید پنالتی هم 
گل می شد بازهم الدحیل گل می زد. اصلًا ظلم 
به فوتبال بود که این تیم با این وضعیت و این 

عملکرد بخواهد صعود کند. 
   مدیران پرسپولیس باید چه کاری 

انجام دهند؟
واقعاً از اول فصل هرچه گفتیم خسته شدیم. 
خیلی زودتر از اینها که می شد یک فکری برای 
تیم کرد ولی کسی ترتیب اثر نداد و حالا که دیگر 
کار از کار گذشته است. دربی را هم ببازند که 
دیگر خیال همه ما راحت شود و برویم پی کار 
و زندگی مان. تیم این همه ملی پوش در اختیار 
دارد ولی 6 بازی است نتوانسته حتی تیم های ته 
جدولی را ببرد چه برسد به الدحیل و النصر. حرف 
هم می زنیم می گویند برای تیم حاشیه درست 

می کنید ولی این تیم خودش حاشیه است. 
    در مورد وضعیت ادامه همکاری با گل 

محمدی نظر شما چیست؟
 راستش را بخواهید هر چه ما گفتیم برعکسش 
را انجام می دهند. حالا هم می گویم گل محمدی 
بهترین مربی است و کسی حق ندارد او را عوض 

کند. 

قلیچ:
برای پرسپولیس 

دیگر کار از کار 
گذشته است

 
 برخی منتقدان یادشان رفته پیش 

من تمرین می کردند! 
ایسنا: محسن کاوه درباره عملکرد پژمان 
درستکار، سرمربی پیشین تیم ملی کشتی آزاد، 
گفت: نتایج تیم ملی در 3 دوره قبل مسابقات 
جهانی خوب بود و او کم کاری نکرد. او یکسری 
مسائل شخصی داشت که اولویتش بیشتر بر 
روی آن ها بود و به همین دلیل دیگر همکاری اش 
را ادامه نداد. سرمربی تیم ملی کشتی آزاد که 
در برنامه »ورزشگاه« شبکه ۵ حاضر شده بود، 
در پاسخ به این سوال که ایا رابطه او و دبیر مثل 
رابطه درستکار و دبیر خواهد بود یا خیر، گفت: 
بله من از اینکه هر کسی به ما کمک کند استقبال 
می کنم. با خیلی از پیشکسوتان و بزرگان کشتی 
در تماس بودم و جلسات زیادی گذاشتم که هم 
رخصت گرفتم و هم از آن ها مشورت گرفتم. باز 
هم با خیلی ها چه کسانی که بزرگ تر من بودند 
و چه کسانی که در مقطعی در باشگاه من تمرین 
می کردند. حالا درست است یکسری از آن ها 
بی معرفتی می کنند و حرف هایی را می زنند اما 
فکر می کنم آنها زمان هایی که پیش من می آمدند 
و تمرین می کردند را یک خرده فراموش کرده اند. 
کسی از مشورت گرفتن ضرر نمی کند. من نقد 

پذیرم و از نقد استقبال می کنم. 

 منهای فوتبال

دیدگـاه

  کوتاه 
فارس: محمود فکری، سرمربی تیم فوتبال هوادار در نشست 
خبری قبل از بازی با پرسپولیس عنوان کرد: شنیده ام اشکان 
خورشیدی، داور بازی پرسپولیسی است اما امیدوارم قضاوتی 
عادلانه داشته باشد و سوتش برای بازی تعیین کننده نباشد زیرا 
این تیم به اندازه کافی بازیکنان و کادرفنی قوی دارد که برای 
کسب امتیاز نیازی به کمک داور نداشته باشد . ظاهرا کمیته داوران 
فدراسیون فوتبال قصد دارد پس از اتمام این مسابقه از فکری به 
دلیل اتهام زدن به خورشیدی که ممکن است بازی فردا را تحت 
تاثیر قرار بدهد، به کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال شکایت کند 
زیرا اعتقاد دارد هیچ مربی ای نباید قبل از بازی با مطرح کردن 
چنین صحبت هایی علیه داوران فضا را متشنج کند. یکی از اعضای 

کمیته داوران در گفت وگو با فارس این موضوع را تایید کرد. 

بیــن المــلل 
 سرمربی منچسترسیتی پس از شکست برابر آستون ویلا 
اعتراف کرد که تیمش در بحران به سر می برد و وظیفه اوست 
که راه برون رفت از این بحران را پیدا کند. پپ گواردیولا در 
نشست خبری پایان بازی گفت: قبل از هر چیزی باید بگویم 
که آستون ویلا شایسته این پیروزی بود. آنها بازی بهتری را به 
نمایش گذاشتند و در نهایت هم به خواسته خود رسیدند. در 
نیمه نخست عملکرد خوبی نداشتیم و به خوبی در میدان حرکت 
نکردیم اما در نیمه دوم بازی بهتری را به نمایش گذاشتیم، اما این 
برای پیروزی کافی نبود. او ادامه داد: در لحظات 
مناسب پاس های خوبی را رد و بدل نکردیم 
و این مشکل ساز شد. قبول دارم که رودری 
بازیکن مهمی است ولی باید وقتی که او نیست 
بتوانیم جای خالی اش را پر کنیم. وظیفه 
من به عنوان سرمربی این است که 
چاره ای برای خروج از بحرانی که 
در آن به سر می بریم، پیدا کنم. 
سرمربی سیتی 
در پایان گفت: 
باید با پیروزی 
بعدی  بازی های  در 
شرایط را تغییر دهیم. وقتی تیم شکست 
می خورد وظیفه من این است که بار دیگر 

تیم را به روند پیروزی برگردانم. 

فوتبال روی بد خود را به پرسپولیس نشان داد 

پرسپولیس از لیگ قهرمانان آسیا با شکست خانگی برابر 
الدحیل قطر حذف شد. باید بگویم فوتبال روی بد خود را به 
پرسپولیس نشان داد و این تیم به رغم شایستگی هایی که 
داشت از صعود به مرحله حذفی بازماند. در داستان این فصل 
پرسپولیس در لیگ قهرمانان آسیا، بازی اول به این خاطر با 
شکست نماینده کشورمان همراه شد که تمرکز را از بازیکنان 
گرفتند و استقبال غیرمنتظره از رونالدو، زمین چمن نامطلوب 
ورزشگاه آزادی، مصدومیت دقایق ابتدایی مهدی ترابی، در 
ادامه وحید امیری و اخراج عجیب میلاد سرلک به حریف کمک 
کرد تا برنده شود. پرسپولیس در بازی دوم بازی برتری نسبت 
به الدحیل داشت و بعد از آن هم استقلال تاجیکستان را در 
تهران شکست داد تا در پایان دور رفت ۸ امتیازی شود. در بازی 
برگشت با استقلال تاجیکستان به غیر از مصدومیت های رباط 
صلیبی پورعلی گنجی و یاسین سلمانی، موج سرماخوردگی وارد 
تیم شد و برخی بازیکنان تأثیرگذار مثل امید عالیشاه نتوانستند 
در خدمت تیم باشند. وحید امیری هم که دوباره مصدوم و آن 
بازی با تساوی تمام شد. در بازی با النصر در عربستان هم فقط 
بدبیاری بود که گریبان پرسپولیس را گرفت و به جای 3 امتیاز 
فقط یک امتیاز داشت، آن هم در روزی که چند مهره تیم غایب 
بودند. در بازی برگشت با الدحیل، تیم برتر پرسپولیس بود و 
خیلی زود هم به گل رسید، ولی بلافاصله گل مساوی جریان 
بازی را عوض کرد و بازیکنان عجول به توپ ضربه زدند. در نیمه 
دوم انواع و اقسام فرصت ها از دست رفت و از همه مهم تر گئورگی 
گولسیانی که تمام پنالتی های قبلی اش برای پرسپولیس گل 
شده بود این بار به تیرک دروازه زد و توپ به اوت رفت. این 
دومین شوک منفی به تیم بود و روی یک غفلت، الدحیل به گل 
برتری رسید. حریف قطری که روحیه مضاعفی پیدا کرده بود با 
درخشش دروازه بان خود برنده شد و البته بازیکنان پرسپولیس 
هم به خاطر استرس زیادی که داشتند موفق به جبران نشدند. 
بگذریم که دست گل محمدی برای تعویض خالی بود و باز 
هم غیبت عالیشاه و امیری تأثیر منفی خود را بر تیم گذاشت. 
آن منتقدانی که یادشان رفته پرسپولیس با گل محمدی 
فینالیست آسیا شد، قهرمانی های لیگ برتر و جام حذفی را 
گرفت، این موارد را به یاد بیاورند تا آلت دست فرصت طلبان 
نشوند. فصل پیش که پرسپولیس با گل محمدی سه گانه را فتح 
کرد، آن هایی که علیه او شعار دادند و بطری آب و سنگ پرت 
کردند کجا بودند؟ هوادار واقعی پرسپولیس هیچ وقت افتخارات 
سرمربی تیمش را فراموش نمی کند. قانون سقف قرارداد را که 
می گذاشتند باید به این روز فکر می کردند که حرمت مربیان 
تیم های بزرگ را آن هایی که از تفرقه سود می کنند، نگه 
نمی دارند. گل محمدی برای پرسپولیس زحمت کشیده، جام 
آورده، سرمایه فوتبال ماست و نباید بگذاریم دلالان و فرصت 
جویان به سرمایه های فوتبال ما آسیب بزنند. قطعاً می تواند انتقاد 
منطقی به عملکرد کادرفنی پرسپولیس داشت، ولی نمی شود 
نقد غیرمنصفانه داشت. مشکلاتی که دورادور تیم پرسپولیس 
بود و کمکی برای رفع آن ها نشد، دیده شود و بعد انتظار داشت 
تا تیم به نتایج عالی برسد. وقتی در نقل و انتقالات برای تیم 
ایجاد محدودیت می شود و مدیریت نمی تواند بازیکنان مدنظر 
سرمربی را جذب کند، رقابت با حریفان عربی نابرابر می شود. 
رضا درویش هم با مدیریت خود در فتح سه گانه نقش داشت. 
استعفای او هم به صلاح نیست و او می تواند باز هم مدیرعامل 
بماند. تغییری که در پرسپولیس نیاز است، حل مشکلات مالی 
باشگاه و تقویت تیم در نقل و انتقالات نیم فصل است. البته اگر 
سقف بودجه برداشته شود تا پرسپولیس و دیگر تیم ها بتوانند 
بدون مانع خود را تقویت کنند. هواداران نباید ناسپاس باشیم و 

باید از سرمربی تیم شان دلجویی کنند. 

محمدرضا مهدوی 
کارشناس فوتبال 

فرکی: بعید نیست پرسپولیس محروم شود!

گل محمدی: هیچ کس برای پرسپولیس بهتر از برانکو نیست 

ز بازی دور از فوتبال  صحنه های بعد ا
حرفه ای بود و با احترامی که نسبت به 
تماشاگر و هوادار دارم، معتقدم این گونه 
رفتارها دور از فرهنگ بود. حسین فرکی در 
گفت وگو با ایسنا، درباره بازی پرسپولیس 
برابر الدحیل و حذف آن ها از لیگ قهرمانان 
آسیا اظهار کرد: پرسپولیس در این دیدار 
حقش  و  داشت  خوبی  بسیار  عملکرد 
ما متاسفانه شرایط آن طور که  برد بود ا
می خواستیم رقم نخورد. البته صحنه های 
ز فوتبال حرفه ای بود  ز بازی دور ا بعد ا
و  تماشاگر  به  نسبت  احترامی که  با  و 
هوادار دارم معتقدم این گونه رفتارها دور 

از فرهنگ است. در فوتبال رئال مادرید 
و بارسلونا زمانی که تیمشان می بازد، 
تماشاگران این تیم ها به حدی حرفه ای 
نگار اتفاق خاصی رخ  رفتار می کنند که ا
نداده اما در فوتبال ما هنوز این فرهنگ در 
بین تماشاگران جا نیفتاده و در این بخش 
همانند سایر بخش ها ضعف داریم و باید 
رعایت کنیم . وی افزود: این گونه مسائل 
در گذشته نیز وجود داشته و دوباره در حال 
یم  نسته ا ر است. متاسفانه هنوز نتوا تکرا
فرهنگ فوتبال را در شرایط حساس در 
زیم. فرکی تصریح  استادیوم ها جا بیندا
کرد: در این دیدار برنده واقعی پرسپولیس 

بود و موقعیت های خوبی را برای گلزنی 
داشت که از دست داد. البته حریف خیلی 
خودنمایی نمی کرد و مثل همیشه بیرانوند 
بهترین بازیکن زمین بود و عملکرد خوبی 
داشت اما روز خوب پرسپولیس نبود. فرکی 
در پاسخ به این پرسش که امکان دارد رفتار 
بد تماشاگران برای پرسپولیس محرومیت 
به دنبال داشته باشد، تصریح کرد: این 
گونه رفتارها از چشم AFC دور نیست و 
احتمال محرومیت وجود دارد. در فوتبال 
الاتحاد و سپاهان در اصفهان دیدید که چه 
برخوردی با سپاهان شد. بعید نیست که 
درباره پرسپولیس نیز تصمیماتی گرفته 

شود که امیدوارم این اتفاق رخ ندهد. وی 
ادامه داد: در حذف پرسپولیس نه بازیکنان 
و نه کادر فنی هیچ کدام مقصر نبودند، تنها 
پرسپولیس با بدشانسی مواجه شد و در این 
وسط هیچ کس به اندازه یحیی گل محمدی 
ناراحت نبود. فرکی درباره تغییرات در 
کادرفنی گفت: تغییرات در حال حاضر به 
نفع پرسپولیس نیست و باید تیم با یحیی 
گل محمدی برای قهرمانی در لیگ تلاش 
فزود: تعطیلی های  کنند. وی در پایان ا
بی وقفه  لیگ به خاطر تیم ملی لطمه بزرگی 
به باشگاه ها و از جمله پرسپولیس زد و 

سبب شد تا شرایط فوتبال به هم بخورد. 

یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس از 
برانکو ایوانکوویچ به عنوان بهترین گزینه برای 
هدایت سرخپوشان نام برد و گفت که حاضر 

است همین امشب تیم را تحویل او دهد. 
 شکست مقابل الدحیل 

یحیی گل محمدی در نشست خبری پیش 
از دیدار پرسپولیس برابر هوادار در چارچوب 
هفته دوازدهم لیگ برتر گفت: لیگ قهرمانان 
آسیا را گذراندیم و متأسفانه نتوانستیم از مرحله 
گروهی صعود کنیم. تمام تلاش خود را برای 
صعود کردیم ولی این اتفاق نیفتاد. لیگ دوباره 
شروع می شود و شش بازی متوالی در پیش 
داریم که می تواند به روند پیشرفت تیم کمک 
کند. اولین بازی ما مقابل هوادار خواهد بود که 
نتایج نسبتاً خوبی با محمود فکری گرفته و تیم 
قابل احترامی برای ماست. وی با اشاره به لزوم از 
یاد بردن شکست تلخ برابر الدحیل عنوان کرد: 
باید تلاش کنیم در بازی های آینده پیروز شویم 
و به مسیر آینده خودمان ادامه دهیم. نکته بسیار 
مهم برای دیدار با هوادار، این است که بازی قبلی 
را فراموش کرده و خودمان را از لحاظ ذهنی و 
جسمی ریکاوری کنیم. بازیکنان پس از دیدار با 

الدحیل، از خودشان احساس مسئولیت نشان 
دادند و از آنها تشکر می کنم. 

 انتقاد از باشگاه 
گل محمدی با گلایه از فعالیت های این باشگاه 
در نقل وانتقالات تابستانی گفت: بعد از قهرمانی 
باید در لیگ قهرمانان آسیا شرکت می کردیم و 
متأسفانه تیم سال گذشته را به سختی حفظ 
کردیم. حتی نتوانستیم سه بازیکن خودمان را 
حفظ کنیم. بازیکنانی که به پرسپولیس آمدند، 
نیاز به زمان دارند. آنها در تیم بزرگی بازی 

می کنند و ممکن است از لحاظ روانی افت کنند. 
هواداران هم انتظار دارند تیم همیشه بالا باشد. 

 نگرانی هواداران 
پرتاب بطری هواداران  به  اشاره  با  وی 
پرسپولیس به سمت بازیکنان این تیم، پس 
از شکست برابر الدحیل عنوان کرد: وقتی 
هواداران عادت ندارند پرسپولیس در این رتبه 
از جدول باشد و چنین نتایجی بگیرد، عصبانی و 
ناراحت می شوند. به آنها حق می دهم و هیچ وقت 
نمی گویم چرا این اتفاق افتاد. خشم هواداران 
باعث عصبانیت ما نمی شود و ناراحتی هواداران، 
ما را ناراحت می کند. باید از این مسئله به خوبی 
بهره ببریم و تلاش کنیم نتایج را با اراده و تمرکز 

بیشتر جبران کنیم. 
 دلایل ضعف 

سرمربی پرسپولیس در پاسخ به این پرسش که 
دلیل نتایج ضعیف پرسپولیس در هفته های اخیر 
را در چه نکته ای می بیند، گفت: مصدومیت های 
بدموقع، بزرگ ترین مشکل ما بود؛ به ویژه 
مصدومیت پورعلی گنجی در دفاع و یاسین 
سلمانی در حمله. مصدومیت های طولانی مدتی 
مانند وحید امیری را هم داشتیم؛ امید عالیشاه 

نیز در سه مقطع آسیب دید و هنوز مصدوم است. 
ترابی و سرلک نیز دچار مصدومیت شدند و همین 

بازیکنان، 30 تا 40 درصد پرسپولیس هستند.
  بازگشت برانکو؟!

وی در مورد صحبت هایی مبنی بر بازگشت 
برانکو ایوانکوویچ به پرسپولیس گفت: قطعا 
شیطنتی وجود داشته است. برای پرسپولیس 
هیچ کس بهتر از برانکو نیست و اگر بدانم او امشب 
می آید، تیم را تحویل می دهم تا از فردا مربیگری 
کند. هیچ مشکلی از این بابت ندارم. برخی ها نام 
برانکو را می آورند و فکر می کنند ناراحت می شوم. 
برانکو استاد من بوده و ما خیلی از موفقیت های 

تیم در سال های اخیر را مدیون او هستیم.
 دیدار با استقلال 

گل محمدی درباره اینکه پرسپولیس باید 
پنجشنبه هفته پیش رو به مصاف استقلال برود 
و آیا ممکن است دربی روی عملکرد سرخپوشان 
مقابل هوادار تأثیرگذار باشد یا خیر، گفت: دیدار 
با هوادار برای ما مهم ترین بازی ما محسوب 
می شود و بعد از این مسابقه فرصت داریم که 
برای دربی صحبت و فکر کنیم. بازی با هوادار 

برای من مهم است. 

 آرمان ملی: محمدرضا ساکت مدیرعامل باشگاه سپاهان 
قبل از اینکه هیات مدیره تصمیم به برکناری او بگیرد از 
سمت خود استعفا کرد و جای خود را به منوچهر نیکفر داد. 

 وضعیت سپاهان 
مهر هفته گذشته نوشت: تیم فوتبال سپاهان در فصل 
بیست و سوم رقابت های لیگ برتر عملکرد بسیار خوبی را 
به ثبت رسانده و در 9 بازی آنها 1۸ امتیاز به دست آورده اند 
و میانگین کسب دو امتیاز در هر بازی را از خود به جای 
گذاشته اند. سپاهان در این فصل چه در لیگ برتر و چه 
در لیگ قهرمانان آسیا با حواشی زیادی دست و پنجه 
نرم کرده است؛ پس از برگزاری 4 هفته و با حکم کمیته 
انضباطی فدراسیون فوتبال از این باشگاه به دلیل عدم 
رعایت قانون سقف بودجه، 4 امتیاز کسر شد تا سپاهان 
جایگاه صدر جدول خود را از دست دهد. حتی سپاهانی ها 
که در ابتدای فصل چند بازیکن جدید را به ترکیب تیم 
خود اضافه کرده بودند به دلیل عدم رعایت این قانون تا 
مدتی طولانی نتوانستند از آنها استفاده کنند که از نمونه 
بارز آن می توان به عیسی آل کثیر اشاره کرد که برای اولین 
بار نام او در دیدار رفت سپاهان و الاتحاد عربستان در لیگ 
قهرمانان آسیا در لیست بازیکنان این تیم قرار گرفت. علاوه 
بر آل کثیر، امید نورافکن یکی دیگر از ستاره های سپاهان 
است که ابهاماتی در خصوص صدور کارت بازی او وجود دارد 
و با اینکه مصدومیتش رفع شد و قادر به بازی برای تیم خود 
است اما مسئولان سپاهانی در هر دیدار عنوان می کنند 
که این بازیکن به دلیل مصدومیت قادر به همراهی تیمش 
نیست اما وی 20 آبان با انتشار پیامی در صفحه اجتماعی 
خود اعلام کرد که باید قراردادش با سپاهان اصلاح شود و 
هنوز کارت بازی اش صادر نشده است. در لیگ قهرمانان 

آسیا هم این تیم 
عجیبی  حاشیه  با 
روبه رو و باعث شد با 
حکم کمیته انضباطی 
AFC در دیدار رفت 
مقابل الاتحاد با نتیجه 
3 بر صفر بازنده شود و 
مالی  جریمه  همچنین 
و محرومیت از میزبانی برای 
3 بازی در ورزشگاه نقش جهان 
اصفهان محکوم شد. مدیریت باشگاه 
سپاهان در این فصل به عهده محمدرضا ساکت است. 
مدیری که رفت و آمدهای زیادی به این باشگاه داشته و 
در ایجاد حاشیه های این تیم در فصل اخیر نباید از نقش 
او به راحتی عبور کرد. خبرنگار مهر کسب اطلاع کرد 
ساکت به روزهای پایانی خود در این باشگاه نزدیک شده 
است و سازمان بازرسی کل کشور به مدیران کارخانه فولاد 
مبارکه در خصوص برکناری این مدیر فوتبالی اعلام نظر 
کرده است. محمدرضا ساکت از سال 13۸9 بازنشسته 
شده و تاکنون با استناد به بندها و تبصره های گوناگون 
توانسته در سمت های مدیریتی فعالیت داشته باشد. این 
موضوع با واکنش بازیکنان سپاهان هم همراه بوده و آنها با 
استوری های خود در فضای مجازی از مدیر کنونی باشگاه 

سپاهان حمایت کردند و خواستار حفظ او شدند. 
  استعفا 

محمدرضا ساکت، مدیرعامل سپاهان با ارسال نامه ای 
به هیات مدیره این باشگاه، از سمت خود استعفا داد. 
متن نامه به این شرح است: »هیات مدیره محترم باشگاه 
فرهنگی ورزشی فولاد مبارکه سپاهان با سلام و احترام 
و سپاس از حمایت ها و همراهی های همه جانبه در طول 
دوران مسئولیت؛ از آنجا که در مقطع فعلی با صعود از 
مرحله اول لیگ قهرمانان آسیا افق روشن موفقیت و ثبات 
تیمی به رغم مشکلاتِ فراهم شده، پدید آمده و همچنین 
به همت همگان از جمله حمایت های شرکت فولاد مبارکه 
و مدیر عامل محترم و تلاش شبانه روزی هیات مدیره و 
اعضای باشگاه و غیرت و جنگندگی بازیکنان و کادر فنی و 
همراهی و پشتیبانی هواداران باغیرت، استمرار قدرتمندی 
تیم فوتبال و فعالیت های دیگر تیم ها در مراحل ارزشمند 
مدعی بودن در لیگ و حذفی محقق شده، با توجه به تاکید 
رسمی یکی از دستگاه های محترم نظارتی مبنی بر عدم 
به کارگیری بازنشستگان، بدین وسیله استعفای رسمی 
خویش را از مسئولیت مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی 
فولاد مبارکه سپاهان تقدیم می نمایم. با آرزوی موفقیت 
و سربلندی سپاهان کبیر« دقایقی پس از انتشار خبر 
استعفای ساکت از سپاهان، باشگاه سپاهان خبر انتخاب 

سرپرست جدید را اعلام کرد. در خبر وبگاه باشگاه سپاهان 
آمده است: »در پی استعفای محمدرضا ساکت از مدیرعاملی 
باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، هیات مدیره باشگاه صبح امروز 
تشکیل جلسه داد و ضمن بررسی دلایل استعفا و در نظر 
گرفتن جمیع جوانب و با توجه به منع قانونی به کارگماری 
بازنشستگان، ضمن تشکر و قدردانی از زحمات محمدرضا 
ساکت با استعفای ایشان موافقت و منوچهر نیکفر را به 

سمت سرپرستی باشگاه سپاهان منصوب کرد. 
 آشنایی با سرپرست جدید 

ارشد  کارشناسی  مدرک  دارای  نیکفر  منوچهر 
مهندسی صنایع بوده و از سال 1393 تا 1399 به عنوان 
رئیس هیات مدیره باشگاه و در سال های 9۸ و 99 به 
عنوان سرپرست باشگاه سپاهان در این باشگاه حضور 
موفقی داشته است. در دوره قبلی حضور وی در باشگاه، 
دستاوردهایی نظیر قهرمانی تیم فوتبال سپاهان در فصل 
-94 93، دو نایب قهرمانی تیم فوتبال در فصل های -9۸ 9۷ 
و -1400 99 و نیز تکمیل و افتتاح فاز دوم ورزشگاه نقش 
جهان به دست آمده است. لازم به ذکر است طی حکمی از 
سوی مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، محمدرضا ساکت 
به سمت مشاور مدیرعامل در حوزه توسعه زیر ساخت ها و 
اماکن ورزشی منصوب گردید. منوچهر نیکفر پس از استعفا 
محمدرضا ساکت و انتصابش به عنوان سرپرست باشگاه 
سپاهان، اظهار کرد: ابتدا باید از زحمات چند ساله برادر 
گرامی، آقای ساکت تقدیر و تشکر کنم. ایشان از مفاخر 
ورزشی اصفهان هستند و تلاش فراوان ایشان برای ارتقای 
جایگاه سپاهان فراموش نخواهد شد. قطعا اگر مسأله منع 
به کارگیری بازنشستگان نبود، ایشان باقدرت به کار خود 
در سپاهان ادامه می داد. وی افزود: حضورم در باشگاه 
سپاهان جهت ادامه مسیری است که توسط فولاد مبارکه و 
هیات مدیره باشگاه ترسیم شده و آقای ساکت نیز در همین 
مسیر قدم می گذاشتند. نیکفر همچنین خاطرنشان کرد: 
لازم است یادآوری کنم که حمایت های شرکت فولاد مبارکه 
از باشگاه سپاهان نیز براساس مسئولیت های اجتماعی این 
شرکت در راستای اهداف تعیین شده همچنان ادامه خواهد 
داشت. سرپرست باشگاه فولاد مبارکه سپاهان ادامه داد: 
مدیریت در باشگاه سپاهان همانند دوی امدادی است و همه 
مدیران در مقاطع زمانی مختلف تنها برای پیشرفت این 
باشگاه کار کرده و خواهند کرد. نیکفر در پایان خاطرنشان 
کرد: موفقیت یک باشگاه بزرگ و پرطرفدار چهار رکن اصلی 
دارد که شامل هواداران، مربیان و بازیکنان، مدیریت باشگاه 
 و رسانه می شود. ان شاا... همه در کنار هم با همدلی و تلاش 
مضاعف بتوانیم برای سپاهان بزرگ افتخارآفرینی کنیم و 
دل مردم شریف اصفهان و ایران را شاد کنیم. از این فرصت 
استفاده می کنم و به سوی ارکان اصلی موفقیت دست یاری 

دراز می کنم. 

تغییر در هیات مدیره باشگاه سپاهان 

ساکت رفت؛ نیکفر آمد 
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 شماره 
1715 روزنامه صبح ایران

غیـــر محرمانـــه
 کنایه عضو شورای شهر به زاکانی

عضو شورای شهر تهران به مدیریت شهرداری 
پایتخت درباره ترافیک واکنش نشان داد. ناصر 
امانی، عضو شورای شهر تهران در شبکه اجتماعی 
ایکس  )توئیتر(  با انتشار چند عکس از ترافیک تهران 
نوشت: قبل از افتتاح سرای ایرانی در سه راه افسریه به 
شهرداری تهران تذکر دادم که پیوست ترافیکی این 
پروژه را تهیه و قبل از افتتاح اجرا کند که متاسفانه 
مانند اکثر تذکرات شنیده نشد و باعث ترافیک سنگین 
و نارضایتی شهروندان گردید، اینگونه می خواستید 

کمر ترافیک را بشکنید؟

دردسرهای پوستر باشگاه سپاهان 
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال بابت پوستر 
جنجالی باشگاه سپاهان اطلاعیه ای صادر کرد. کمیته 
انضباطی فدراسیون اعلام کرد؛ با توجه به طرح پوستر 
منتشره از سوی باشگاه سپاهان اصفهان درباره دیدار 
تیم بانوان این باشگاه مقابل آوای تهران در صفحات 
رسمی باشگاه متبوع، این باشگاه ظرف 48 ساعت 
می بایست توضیحات و دفاعیات مکتوب خود را در این 
باره به کمیته انضباطی ارسال کند. پس از این اتفاق 
باشگاه سپاهان طرح پوستر جنجالی خود برای دیدار با 

آوا در تهران را اصلاح کرد.

اینستاگرام صادق بوقی مسدود شد
صفحه اینستاگرام صادق بوقی به دلیل تولید 
محتوای مجرمانه مسدود شده است. کانال خبری 
چند ثانیه خبر داد که صفحه اینستاگرام صادق بوقی 

به دلیل تولید محتوای مجرمانه مسدود شده است.

توزیع رایگان شاهنامه 
امامعلی رحمان، رئیس جمهور تاجیکستان به 
مسئولین این کشور دستور داده که شاهنامه حکیم 
ابوالقاسم فردوسی را به خط سیریلیک به نشر برسانند 
و در همه خانواده های کشور توزیع کنند. هدف از این 
اقدام »آگاهی هرچه بیشتر مردم از تاریخ و فرهنگ و 

تمدن اجداد خویش« خوانده شده است. 

اذان گفتن رئیس جمهور 
رئیس جمهور پس از افتتاح بیمارستان سردار شهید 
حاج قاسم سلیمانی فردیس با حضور در بخش نوزادان 
در گوش یکی از نوزادان متولد شده در این بیمارستان 

اذان گفت. 

 درخواست پول یک سلبریتی! 
علی صبوری با انتشار استوری در اینستاگرام از 
مردم برای عضویت در پیجش تقاضای پول کرد. علی 
صبوری استوری گذاشته هرکی میخواد پیج جدیدمو 
فالو کنه ۲۰۰ هزار تومن  باید واریز کنه می خوام 

ماشین بخرم!

 
دریچـــــه

  وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با اشاره 
به ثبت جهانی ۲4 اثر ناملموس کشور گفت: تاکنون بیش از 
سه هزار اثر ناملموس کشور به ثبت ملی رسیده است. سید 
عزت ا... ضرغامی روز پنجشنبه در حاشیه افتتاح دهکده 
سنجش سلامت و گردشگری شهرستان ساوجبلاغ استان 
البرز افزود: ایران به تازگی با ثبت سه اثر جدید ناملموس در 
یونسکو به رتبه پنجم جهان در این بخش دست یافت.  وی با 
بیان اینکه معرفی فرصت های فرهنگی، هنری و تاریخی در 
سطح کشور و جهان در اولویت کاری وزارت میراث فرهنگی 
قرار گرفته است، گفت: بر همین اساس جشنواره رسانه و 
هنرهای مختلف سنتی و دستی امسال در قزوین برگزار 
شد تا بتوان از ظرفیت رسانه ها برای معرفی داشته های 
فرهنگی استفاده کرد.  وی با اشاره به ثبت جهانی سه 
اثر ناملموس افطاری، تذهیب و جشن تاریخی سده در 
یونسکو اظهار کرد: ایران دارای ظرفیت های فراوانی در این 

بخش است و در تلاش هستیم آثار بیشتری به ثبت جهانی 
برسانیم.  ضرغامی به راه اندازی دهکده سلامت و گردشگری 
شهرستان ساوجبلاغ اشاره کرد و افزود: این مجموعه دارای 
۲ بخش سلامت و گردشگری است و در ابعاد مختلف جذب 
گردشگر داخلی و خارجی موثر است.  وی ادامه داد: این 
مجموعه دارای مرکز سنجش سلامت در رشته های مختلف 
پزشکی و اقامتی است.  وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی با بیان اینکه البرز دارای ظرفیت های فراوانی 
در زمینه جذب گردشگران است، گفت: با این حال تاکنون 
این استان مقصد گردشگری نبوده و باید به مقصد تبدیل 
شود. مجموعه سنجش سلامت و گردشگری شهرستان 
ساوجبلاغ با هدف سنجش سلامت مردم و گردشگران و 
ایجاد رفاه عمومی راه اندازی شده است. این مجموعه علاوه 
بر بخش های تخصصی و فوق تخصصی پزشکی مانند قلب، 
عروق و سلامت روان دارای ۵۲ واحد اقامتی است که توسط 

بخش خصوصی راه اندازی شده است. وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی در ادامه سفر خود به البرز از 
محوطه تاریخی ازبکی شهرستان نظرآباد بازدید کرد و آن را 
شناسنامه تمدنی ایران دانست و بر استفاده از ظرفیت های 
گردشگری و تاریخی این محوطه تأکید کرد. وی اظهار کرد: 
نیاز به طرح جامعی برای منطقه ازبکی با توجه به موقعیت 
ویژه آن است و در نظر گرفتن تمام نکات از جمله موقعیت 
جغرافیایی و راه ها برای طرح جامع مطالعاتی ازبکی ضروری 
است. وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی افزود: 
در کنار تعریف طرح جامع برای آینده این محوطه لازم است 
نسبت به بازدید گردشگران از محوطه اقدام شود و از تمام 
ظرفیت ها برای معرفی محوطه ازبکی استفاده شود. ضرغامی 
با تأکید بر ایجاد زیرساخت های خدمات عمومی در محوطه 
ازبکی گفت: این محوطه اکنون نیز در ایام نوروز و تعطیلات 

مورد بازدید گردشگران قرار می گیرد. 

عزت ا... ضرغامی: 
 سه هزار اثر ناملموس در کشور ثبت ملی شده است

عکسنامه  عکس:  فروغ مولایی زمانی که دوچرخه سواری به عشق تبدیل می شود هوا هم پاکیزه می ماند

خبر آخـــــر

  طراحان و عوامل نمایش »توافقنامه« به کارگردانی کورش سلیمانی که قرار است از ۲۲ آذر در تماشاخانه ایرانشهر روی صحنه 
برود، معرفی شدند. نمایش »توافق نامه« نوشته فیلیپ کلودل و کارگردانی کورش سلیمانی از ۲۲ آذر اجرای خود را در تماشاخانه 
ایرانشهر آغار می کند. در آستانه اجرای این نمایش از پوستر آن نیز منتشر شد. »توافقنامه« با بازی )به ترتیب حضور در صحنه( 
بهنام تشکر، کورش سلیمانی  و رامین  ناصرنصیر از روز چهارشنبه ۲۲ آذر ساعت ۲۰ اجراهای خود را در سالن ناظرزاده  کرمانی 
آغاز می کند.  عوامل این اثر نمایشی عبارتند از نویسنده: فیلیپ کلودل، مترجم: شهلا حائری، کارگردان: کورش سلیمانی، طراح 
صحنه: سینا ییلاق بیگی، طراح لباس: مژگان عیوضی، طراح گرافیک: مجید کاشانی، طراح نور: رضا خضرایی، عکاس و ساخت تیزر: 
مصطفی قاهری، گوینده تیزر: منوچهر زنده دل، طراح صفحات مجازی: معراج قنبری، انتخاب موسیقی: گلناز نویدان، برنامه ریز 

و دستیار اول کارگردان: محمدحسن درباغی فرد، گروه کارگردانی: پرستو حقگوی، مجتبی تنها، کاری از گروه تئاتر بیستون. 

معرفی عوامل نمایش توافقنامه

منبع:  ایرنا    اینفوگرافیک

 

 رقابت ادامه دار کمدی ها  
 چهار فیلم جدید اکران شده در سینماها پس 
از گذشت دو روز بیش از سه میلیارد تومان بلیت 
فروختند که فیلم کیانوش عیاری بیش ترین سهم را 

در بین آن ها دارد. 
از روز چهارشنبه، ۱۵ آذرماه چهار فیلم »ضد«، 
»مسافری از گانورا«، »ورود خروج ممنوع« و »ویلای 
ساحلی« به چرخه اکران اضافه شدند که در مجموع با 
میزبانی از حدود ۶۱ هزار نفرتماشاگر، سه میلیارد و 

۲۳۵ میلیون تومان بلیت فروختند. 
 در این بین فیلم »ویلای ساحلی« جدیدترین 
بازیگرانی  حضور  با  عیاری  کیانوش  ساخته 
همچون رضا عطاران و پژمان جمشیدی شروع 
موفقیت آمیزتری داشت و با بیش از 4۶ هزار نفر 
تماشاگر ۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان فروش 

داشته است. 
 همچنین دیگر کمدی اکران شده این روزها »ورود 
خروج ممنوع« به کارگردانی امید آقایی است که 
توسط یک روحانی ساخته شده و برای گرفتن مجوز 
ساخت و نمایش این فیلم هم گویا کم دردسر نداشته 
است. این فیلم با بیش از هشت هزار نفر تماشاگر به 

فروش نزدیک به 4۵۰ میلیون تومان رسیده است. 
 فیلم »ضد« به کارگردانی امیرعباس ربیعی که آن 
را در دسته فیلم های سیاسی گیشه سینماها می توان 
گنجاند، در دو روز گذشته میزبان بیش از دو هزار نفر 

بوده و ۱۰۱ میلیون تومان هم بلیت فروخته است. 
به  گانورا«  از  »مسافری  انیمیشن  همچنین   
کارگردانی احمد علمدار با فروش بیش از ۳۶۰۰ بلیت 
در این دو روز ۱۵۵ میلیون تومان فروش داشته است. 
 در جدول فروش سینمای ایران در سال ۱4۰۲ 
»فسیل« کریم امینی همچنان در صدر قرار دارد که 
با تعداد ۶ میلیون و 8۳۱ هزار نفر مخاطب، تاکنون 
بیش از ۲۹4 میلیارد تومان بلیت فروخته است. مدتی 
قبل اکران این فیلم در تهران پایان یافته اعلام شد اما 
همچنان سینماهای پایتخت یک سالن و سانس های 

متعدد را به اکران آن اختصاص داده اند. 
 پس از »فسیل« فیلم »هتل« به کارگردانی مسعود 
اطیابی در جایگاه دوم قرار دارد که با چهار میلیون نفر 
مخاطب، بیش از ۱۷۵ میلیارد تومان بلیت فروخته و در 

رویای رسیدن به رقم فروش »فسیل« است. 
 سومین فیلم پرمخاطب امسال »شهر هرت« به 
کارگردانی کریم امینی است که فاصله قابل توجهی 
با دو فیلم صدر جدول دارد و تاکنون فقط حدود یک 
میلیون و 8۰۰ هزار نفر تماشاگر داشته و ۷۶ میلیارد 

تومان هم بلیت فروخته است. 
 فیلم کیانوش عیاری اگرچه همانند این سه فیلم، 
کمدی صرف محسوب نمی شود اما آن را هم باید جزو 

رقبای این فیلم ها در ماه های آینده دانست. 
 در هفته های گذشته فیلم های کمدی و غیرکمدی 
دیگری مانند »جوجه تیغی«، »گیجگاه«، »عامه 
پسند«، »چرا گریه نمی کنی؟« و »سلفی با رستم« به 
اکران درآمده اند که در ادامه به جزئیات فروش آن ها و 
نیز دیگر فیلم های روی پرده به ترتیب از جایگاه چهارم 

جدول فروش اشاره می شود. 
 »بچه زرنگ«: یک میلیون و ۳۹۷ هزار نفر تماشاگر 

و 4۶ میلیارد تومان فروش. 
»نارگیل۲« به کارگردانی داوود اطیابی: ۵۶8 هزار 
نفر تماشاگر و ۲۱ میلیارد و ۶88 میلیون تومان فروش. 
 »گیجگاه« به کارگردانی عادل تبریزی: ۳۳۰ هزار 

نفر تماشاگر و ۱4 میلیارد تومان فروش. 
»جوجه تیغی« به کارگردانی مستانه مهاجر: ۱۶۹ 
هزار نفر تماشاگر و ۷ میلیارد و ۶۰۵ میلیون تومان 

فروش. 
 »عامه پسند« به کارگردانی سهیل بیرقی: ۱۰۲ 
هزار و ۶۰۰ نفر تماشاگر و 4 میلیارد و ۹۳۳ میلیون 

تومان فروش. 
 »حدود 8 صبح« به کارگردانی منوچهر هادی: 8۹ 
هزار و8۳۰ نفر تماشاگر و 4 میلیارد و ۲۲۳ میلیون 

تومان فروش. 
 »ویلای ساحلی« به کارگردانی کیانوش عیاری: 4۶ 
هزار و ۵4۰ نفر تماشاگر و ۲ میلیارد و ۵۱۹ میلیون 

تومان فروش. 
 »جنگل پرتقال« به کارگردانی آرمان خوانساریان: 
۵۰ هزار و ۳۷8 نفر تماشاگر و ۲ میلیارد و ۳4۲ میلیون 

تومان فروش. 
 »سرهنگ ثریا« به کارگردانی لیلی عاج: حدود 
4۰ هزار نفر تماشاگر و یک میلیارد و ۵۷۷ میلیون 

تومان فروش. 
 »سلفی با رستم« به کارگردانی حسین قناعت: ۱۲ 
هزار و 8۰۰ نفر تماشاگر و ۵۲۵ میلیون تومان فروش. 
 »ورود خروج ممنوع« به کارگردانی امید آقایی: 

8۳۰۰ نفر تماشاگر و 4۵۲ میلیون تومان فروش. 
 »چرا گریه نمی کنی؟« به کارگردانی علیرضا 
معتمدی: حدود ۵۱۰۰ نفر تماشاگر و ۲۲۹ میلیون 

تومان فروش. 
 »آهو« به کارگردانی هوشنگ گل مکانی پنج هزار 
نفر تماشاگر و ۲ میلیارد و ۲۲۲ میلیون تومان فروش. 
 »مسافری از گانورا« به کارگردانی احمد علمدار: 

۳۶۰۰ نفر تماشاگر و ۱۵۷ میلیون تومان فروش. 
 »ضد« به کارگردانی امیر عباس ربیعی: ۲۰۰۰ نفر 

تماشاگر و ۱۰۲ میلیون تومان فروش. 
 در حال حاضر طبق آمار ثبت شده در سامانه 
مدیریت فروش و اکران سینما )سمفا( تا ساعت 
۱۰:4۰ صبح جمعه ۱۷ آذرماه، فروش کل سینمای 
ایران به 8۰۰ میلیارد تومان نزدیک شده و ۱8 میلیون 
و ۷۶۷ نفر نیز تاکنون تماشاگر فیلم های اکران شده 

در سینماها بوده اند. 

گزارش

شمع 
۱۰۰سالگی 
جلال 
آل احمد 
خاموش شد

 

کیک تولد صدمین سالروز تولد جلال  
آل احمد در خانه خودش واقع در دزاشیب 
با حضور جمعی از دوستداران ادبیات و 
اعضای خانه شعر و ادبیات بریده شد. به 
گزارش روابط عمومی منطقه فرهنگی 
و گردشگری عباس آباد، بعد از بازدید 
گروهی از خانه موزه سیمین و جلال، 
مهدی قزلی، مدیر خانه شعر و ادبیات 
در این مراسم که صبح روز پنجشنبه 
سیمین  موزه  خانه  در  آذرماه   ۱۶
و جلال برگزار شد، گفت: صدسال از 
زمان تولد جلال آل احمد می گذرد و 

قاعدتا با گذشت چنین زمانی، بسیاری 
به فراموشی سپرده می شوند اما جلال 
آل احمد از آن دسته  از افرادی است که هر 
چه می گذرد، بیشتر شناخته می شود. او 
افزود: ادبیات امروز ما و آنچه در داستان، 
روایت، نثر و حتی روزنامه نگاری داریم 
وامدار جلال است و اگر قرار باشد نوشته 
ما شبیه کسی باشد، شبیه اوست. جلال 
آدم اهل تغییری بود و با خودش هم 
تعارف نداشت چه برسد به دیگران. قزلی 
گفت: ما تصمیم گرفتیم به مناسبت 
سالروز صدسالگی جلال و برای آنکه از 
این نویسنده یاد کرده باشیم، توری به 
اسالم برگزار کنیم، شهری که جلال 

روزهای آخر عمر خود را آنجا گذراند و 
همان جا هم از دنیا رفت اما همچنان 
در شهر زنده است و اهالی ۶۰ ساله  این 
شهر از او به نیکی یاد می کنند. به همین 
دلیل این تور از خانه موزه سیمین و جلال 
شروع می شود و محمد ناصرزاده که مدتی 
هیات مدیره خانه کتاب و ادبیات ایران 
بودند و نسبتی هم با خانواده آل احمد 
نویسنده  این  درباره  ما  برای  دارند 
صحبت می کنند. همچنین قرار بود روز 
پنجشنبه در خدمت محمدحسین دانایی 
خواهرزاده جلال هم باشیم که متاسفانه 
به دلیل کسالتی که برایشان پیش آمد 

نتوانستند ما را همراهی کنند. 

خبر آخـــــر                      


